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Ob dnevu borca IZ VSEBINE:

Zvestoba Titovi dediščini vodi 
k iskanju novega, boljšega, 
še bolj naprednega in človeškega

Klepet v uredništvu:

Civilna zaščita ni »sama 
zase« — je del skupnih 
naporov in varnosti

Stran 2

Tovariš Tito je bil pobudnik 
zgodovinske odločitve o oboro
ženem odporu proti okupatorju, 
ki jo je pred devetintridesetimi 
leti sprejel politbiro centralnega 
komiteja KPJ. »V teh dneh, ko 
vsakdo več in globlje razmišlja o 
naši preteklosti in prihodnosti«, 
je na nedavni letni skupščini 
ZZB NOV Slovenije med dru
gim dejal njen predsednik Janez 
Vipotnik, »se nam vedno z novih 
zornih kotov odstira veličina 
njegove osebnosti in veličina 
dela, ki je bilo skupno ustvarjeno. 
Uresničena so najbolj drzna vi
denja o človeku, gospodarju 
zemlje in stroja, lastniku in vla
darju svojega dela in svoje pro
stosti. Iz nekdanjega nepo
membnega, komaj opaznega za
kotnega predela zemljske oble je 
vznikla državna skupnost, Id je 
za svet obet novega, privlačnega 
harmoničnega in humanističrlo

utemeljenega družbenega reda. 
Presenetili smo ljudi in narode 
desno in levo z besedami in deja
nju. Presenetili z drugačno potjo 
in obrazom socializma, z drugač
nostjo svojih notranjih razmerij 
in pogledov na mednarodno so
žitje. Izpričujemo nesporno 
izvirnost prispevka zgodovini so
cialističnega gibanja naše dobe. 
Mogočna stavba je zgrajena... 
Na nas vseh je, da gremo srčno 
naprej po trasirani poti. Biti, kar 
si, in ostati to, ostati v mislih in 
dejanjih. Zaveza Titovi dediščini 
je zaveza ustvarjalnosti, je vztra
jen in krčevit boj za uresničenje 
izoblikovanih zamisli ob nepre
stanem iskanju novega, še bolj
šega, še bolj naprednega, še bolj 
človeškega«.

Ta boj pa bomo izbojevali le 
tedaj, če bomo kar najhitreje in 
dosledno odpravili gospodarske 
težave, s katerimi se ubadamo,

ter tako zagotovili, da bodo poli
tične in varnostne razmere v naši 
domovini še nadalje zanesljive in 
trdne. V tem našem prizadeva
nju so še kako pomembne izkuš
nje borcev revolucije, ki vedno 
bolj postajajo temeljni kamen 
našega samoupravnega sociali
zma in last novih rodov svobod
nih ustvarjalcev. Z enako zavze
tostjo, kot so se nekoč zbrali naj
boljši sinovi in hčere naših naro
dov pod Titovo zastavo obrože- 
nega odpora, se zbiramo danes 
pod Titovo zastavo razvejanega 
in zrelega samoupravljanja. In 
pri tem nas vodijo enake misli in 
čustva: ljubezen do domovine, 
do pravičnosti in poštenosti, to
varištva in solidarnosti, predv
sem pa izostren čut za razredno 
bistvo naše revolucije in za ure
sničevanje njenih ciljev. Izpol
njevanje stabilizacijskih nalog je 
namreč zgolj ena izmed bitk, ki

jih (moramo izbojevati, da bo 
naša skupnost notranje trdna, in 
da bomo v njej še hitreje krepili 
in uveljavljali socialistične druž
bene odnose.

Naša moč je v nas samih, v 
naših sposobnostih, da se pogu
mno spopadamo s sleherno te
žavo in tudi z vsako lastno sla
bostjo. Tako bomo ravnali tudi v 
prihodnje. In hkrati varovali 
svojo neodvisnost. Smo prijatelji 
vseh narodov, ki želijo biti naši 
prijatelji, vendar živimo v surovi 
stvarnosti današnjega sveta, v 
katerem še vedno Velja zakon 
močnejšega. Zato tolikanj priza
devno skrbimo za nadaljnji ra
zvoj našega sistema vseljudske 
obrambe in družbene samozašči
te, katerega udarno jedro sta 
ljudska armada in služba državne 
ter javne varnosti. Ideja o oboro
ženem ljudstvu je že postala sa
moupravna praksa milijonov de

lavcev in občanov, in ko danda
nes, ob devetintridesetletnici od
ločitve o začetku oboroženega 
odpora, pregledujemo svojo 
borbeno pripravljenost, delamo 
to zgolj zato, da bi živeli varno in 
srečno.

Tovariš Tito je na X. kongresu 
Zveze komunistov Jugoslavije 
dejal:

»Ni take cene, ki je naša 
družba ne bi bila pripravljena 
plačati, ko gre za ohranitev svo
bode in neodvisnosti.«

In ni take naloge, ki je ne bi bili 
sposobni izpolniti, ko gre za ure
sničitev gospodarskih in družbe
nih ciljev jugoslovanske sociali
stične skupnosti.

To zavest so vtkali v nas borci 
naše revolucije in rijim gre zah
vala. da si danes tako svobodno 
urejamo svoje življenje.

Janez Voljč

Za regresiranje toplih obrokov 
smo lani v Jugoslaviji porabili 
približno 14 milijard dinarjev — 
koliko smo jih letos res »pojedli«, 
ne ve nihče
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Izkoriščanje proizvodnih zmogljivosti

Druga izmena
KLEPET V UREDNIŠTVU

Civilna zaščita ni »sama zase« — 
je del skupnih naporov in varnosti

Prestrukturiranje slovenskega gospodarstva je spričo razpoložlji
vih domačih surovin, razpoložljive delovne sile in kajpak tudi stopnje 
razvitosti industrije, nujno potrebno. Industrija, ki bi v bodoče slonela 
na številni delovni sili, v naši republiki »ni več zaželena«. Kajpak ta 
proces ne bo ne lahek ne kratkotrajen, saj je za takšno spremembo treba 
imeti poleg ustrezne kadrovske strukture (šolane kadre in industrijsko 
tradicijo, kar imamo), tudi jasno začrtane razvojne programe (česar 
nimamo na pretek) in velika finančna sredstva (česar sploh nimamo v 
tako veliki meri, da bi zadostovala).

Mnogi vidijo prestrukturiranja tudi v tem, kam naj Dt su delavci, ki bi 
bili spričo opuščanja delovno intenzivne proizvodnje v svojih delovnih 
organizacijah odveč. Pri tem omenjajo tudi brezposelne, ki čakajo na 
delo, nove kadre, ki prihajajo iz šol in ki že zdaj težko dobijo delo, ter 
delavce v zamejstvu, ki se v vse večjem številu vračajo domov.

Delovne sile bo Sloveniji tudi v bodoče primanjkovalo, saj naravni 
prirast vsaj še vrsto let ne bo pokrival vseh potreb. Tune bodo predstav
ljali problema niti nezaposleni, ki jih je zanemarljivo malo, niti kadri iz 
šol, niti zdomci, ki bi lahko vsi dobili delo. Delavci, ki v »prestrukturi
ranih« delovnih organizacijah ne bodo več našli dela zase, bodo imeli 
kam iti. Tudi tisti delavci, ki naj bi iz preobsežne administracije odhajali 
v proizvodnjo (ponekod se to že dogaja), ne bodo ostajali brez dela.

V Sloveniji je namreč vrsta delovnih organizacij, kjer stroji lepo sto
jijo večji del dneva. V razvitih deželah je navada, da skušajo iz kupljene 
opreme iztržiti čimveč (izdelkov)p reden ekonomsko ali tehnološko za
stari. Pri nas pa večina ljudi raje popoldne okopava domavrtičke ali se 
ubada z donosnim popoldanskim honorarnim zaslužkom.

Zato stoji pri nas vrsta strojev v številnih delovnih organizacijah večji 
del dneva; tečejo le od šestih zjutraj do dveh popoldne. Zato na njih iz
delajo dvakrat manj izdelkov kot na enakih strojih v razvitih deželah, 
zato cena teh strojev bremeni vsak izdelek dvakrat bolj. Zato se takrat, 
ko si tuji konkurenti že kupujejo novo modernejšo tehnologijo, taki 
stroji našim delovnim organizacijam niso niti izplačali.

Mnogo laže je (v razvitih deželah bolj gledajo na vsak »dinar«) postaviti 
dodatno linijo strojev, da bi povečali obseg proizvodnje, kot povsem iz
koristiti že obstčječe naprave. Pravzaprav bi morali take investicije 
prepovedati... Toda kdo bo v industrijskih središčih v Sloveniji prepri
čal delavca, naj dela popoldne, če lahko dobi dopoldansko delo v so
sednji delovni organizaciji? Seveda bi s popolnim izkoriščanjem proi
zvodnih zmogljivosti doseglipmogo boljše finančne učinke in poslovne 
rezultate tudi. Vprašanja, kam z delavci, če bi kje ukinili nerentabilno 
proizvodnjo, bi bila odveč. Toda, le kdo bo.delalpopoldne, če ni nujno 
potrebno?

Boris Rugelj

Prevelike želje
V vseh naših republikah, pokrajinah in organizacijah združenega 

dela pravkar pripravljajo načrte in programe razvoja za naslednjih pet 
let, na njihovi podlagi pa tudi samoupravne sporazume in družbene do
govore. Pri tem delu so doslej sodelovali predvsem strokovnjaki, orga
nizacije združenega dela ne toliko. Zato ni nič čudnega, če so v priprav
ljenih osnutkih načrtov in drugih dokumentih tudi pomanjkljivosti, ki 
jih bo treba med nadaljnjim delom odpraviti. Načrtovanja razvoja se 
ponekod še vedno lotevajo po dejavnostih, namesto da bi pozornost po
svetili predvsem organizacijam združenega dela, ki so povezane v re
produkcijske celote. Prav zato mnogi osnutki samoupravnih sporazu
mov še zmeraj ne vsebujejo bistvenih elementov za politiko razvoja.

Posebno burna razprava poteka o sodelovanju združenega dela pri 
izdelavi plana. Samoupravni sporazumi, ki jih je treba sprejeti v zdru
ženem delu in ki so osnova plana, kasnijo. Poleg tega v samoupravnem 
sporazumevanju niso udeležene poslovne banke in ni konkretizirana 
delitev dela. Polovica delovnih organizcij, predvsem manjših, niti nima 
planov razvoja, večina delovnih organizacij pa še ni uskladilo svojih 
programov z drugimi delovnimi organizacijami.

Vsi nosilci planiranja bodo morali čimprej podrobneje opredeliti 
svoje načrte za naslednjih pet let ter jih uskladiti med seboj in z realnimi 
možnostmi. Dosedanja predvidevanja prenekaterih organizacij in 
skupnosti o tem, kako bodo ali kako naj bi gospodarile, so namreč po
stavljene na dokaj trhle temelje. Take temeljne organizacije združenega 
dela s področja gospodarstva v naši republiki v svojih programih pred
videvajo, da bodo v naslednjem srednjeročnem obdobju uspele doseči 
nekajodstotno naglo rast realnih osebnih dohodkov na zaposlenega. 
Vendar bo ta napoved očitno nekoliko preuranjena, ker terja izredno 
visoko rast družbenega proizvoda. Ta pa bo po predvidevanjih gospo
darstvenikov dosegel v naslednjem obdobju bistveno manjšo rast kot v 
sedanjem srednjeročnem obdobju razvoja.

V posameznih okoljih torej še niso prenehali s staro prakso planira
nja, to je planiranja razvoja nad materialnimi možnostmi. Največ vpra
šanj in problemov se pojavlja pri usklajevanju družbenih načrtov ra
zvoja med proizvodnimi organizacijami združenega dela in družbenimi 
dejavnostmi ter posebej glede mesta in stopnje vključenosti krajevnih 
skupnosti v proces samoupravnega načrtovanja. Problemi nastajajo 
tudi takrat, ko je treba med organizacijami in družbenopolitičnimi 
skupnostmi uskladiti načrte družbenega razvoja. Očitno gre pri tem za 
nerazumevanje, pa tudi za prizadevanje, da bi nekateri s staro prakso 
planiranja želeli vnesti dvom v učinkovitost usklajevanja in dogovarja
nja na samoupravni podlagi.

Vinko Blatnik

Ko smo začeli naš klepet v 
uredništvu z Julijem Planfncem, 
predsednikom odbora sindikatov 
Slovenije za ljudsko obrambo in 
družbeno samozaščito, nas je 
najprej zanimalo — mimogrede: 
dan civilne zaščite je bil 20. junija 
— kako bi on opredelil pojem ci
vilne zaščite.

»V naši samoupravni družbi 
razumemo civilno zaščito kot 
najširšo obliko organiziranja, 
pripravljenost in vključevanje

splošne enote in poverjeniki, do
bimo okroglo številko 224.000 
aktivnih udeležencev in od teh je 
118.000 takih, ki so opravili 
strokovne tečaje in seminarje. 
To je dobra polovica od vseh. 
Razmere še vedno niso zadovo
ljive, vendar se zadnja leta 
opazno popravljajo. Tako na 
primer, indeksi organizacijske 
krepitve civilne zaščite za prejš
nja tri leta v Sloveniji kažejo pri 
vključenih članih porast za peti

čite in rdečega križa, tako tista v 
krajevnih skupnostih, delovnih 
organizacijah kot tudi na občin
ski ali regionalni ravni, še pose
bej pa na republiški, ki so nekak
šen vrhunski pregled usposob
ljenosti civilne zaščite za prvo 
pomoč, kažejo, da sb v veliki ve
čini krajev bile priprave zelo 
dobre. To dokazujejo tudi člani 
civilne zaščite iz Slovenske Bi
strice, ki so zasedli prvo mesto. 
Morda še podatek, da je na zad

samozaščite in vzajemne pomo
či. Pomembna naloga je tudi na 
področju informiranja. Več je 
treba seznanjati delavce v glasi
lih delovnih organizacij in sindi
kalnem tisku o vseh nalogah ci
vilne zaščite. Ne nazadnje sodijo 
med naloge sindikata tudi pre
ventivni ukrepi pri požarih, v 
prometu in podobnem. O izo
braževanju smo že prej veliko 
govorili, zato ne bi zdaj posebej 
poudarjal, da tudi izobraževanje

delavcev, delovnih in drugih or
ganizacij ter organov družbeno
političnih skupnosti, družbeno
političnih organizacij in drugih 
organizacij v zaščito in reševan je 
prebivalcev, materialnih in dru
gih dobrin ob naravnih in drugih 
nesrečah v miru in v vojni.

Z dobro organizacijo in uspo
sobljenostjo enot civilne zaščite 
lahko preprečimo ali ublažimo 
posledice naravnih nesreč ali 
hujših katastrof, pri katerih so 
pogosto odvisrie od človeka, nje
govega dela in zavesti živi jen jske 
usode ter materialne in druge 
dobrine.

Civilna zaščita je po svojem 
namenu in nalogah ter načinu 
organiziranja in usposobljenosti - 
tudi ena od strateških sestavin v 
oboroženem boju.«

»Kako se je pravzaprav začelo?«
»Že takoj po vojni smo usta

novili obrambno organizacijo, ki 
smo jo takrat imenovali PAZ — 
protiavionska zaščita. Za to or
ganizacijo bi lahko dejal, da je 
neposredna predhodnica civilne 
zaščite. Njene naloge so bile ta
krat sorazmerno ozke, ker so bile 
usmerjene predvsem v obrambo 
pred zračnimi napadi.

Kar imamo zdaj, se je začelo 
1956. leta. Civilna zašata je bila 
ustanovljena s posebnim zako
nom. Seveda ni v začetku zaži
vela s polno moč jo, ker ni bilo na 
voljo dovolj izkušenih kadrov, 
kar velja seveda tudi za mate
rialna sredstva. V minulem sred
njeročnem obdobju našega ra
zvoja je tudi civilna zaščita začela 
korakati z daljšimi koraki.«

»Imate na voljo kakšno »igro 
številk«?«

»Če seštejemo vse štabe, tako 
v občinah, krajevnih skupnostih 
in organizacijah združenega dela 
in pri tem še upoštevamo, da so
dijo sem tudi štabi za civilno zaš
čito. specializirane enote.

no, udeležba žensk se je dvignila 
za dobro tretjino in mladine za 
četrtino.«

»Omenili ste izobraževanje.-.. 
Kaj bi lahko povedali o tem?«

»Napredo valo je. o tem ni 
nobenega dvoma, vendar zado
voljni tudi ne smemo biti. Naj 
povem, kako sem pred nedavnim 
na nekem seminarju govoril z 
zdravnikom, ki sicer dela v 
zdravstvenem domu. Zdravnik 
je prostodušno priznal, da se je 
na seminarju prvič seznanil s 
tem, kako deluje gasilni aparat, 
čeprav je leta in leta hodil mimo 
njega. Ko je razmišljal, če bi ga v 
primeru požara znal uporabiti, je 
moral priznati, da ne, in bi ver
jetno pred požarom raje bežal iz. 
stavbe. Seveda mimo gasilnega 
»minimaxa«...

Imamo sicer seminar je po vse j 
Sloveniji in tudi v večini delovnih 
organizacij, vendar bomo to 
jesen ustanovili center za 
obrambno vzgojo oziroma 
obrambno usposabljanje vodij 
štabov in tudi predavatelje za te
čaje in seminarje. Ta center bo v 
Poljčah na Gorenjskem.«

»Seminarji. Kaj pa druge 
oblike izobraževanja?«

»Prav gotovo so to vaje civilne 
zaščite, ki jih pripravimo v pove
zavi z rdečim križem, gasilci, ob
činskimi vodstvi, vodstvi delov
nih organizacij, krajevnih skup
nosti, šol in drugimi. Samo lanski 
NNNP je pokazal že visoko 
usposobljenost pripadnikov ci
vilne zaščite, vendar smo na 
va jah, ki so bile že letos, v znan ju 
in pripravljenosti opazili velik 
napredek. Naj omenim samo ak
cijo reševanja iz. ruševin in viso
kih zgradb, ki je bila približno 
pred mesecem dni v Kranju in 
akcijo reševanja iz vode in na 
vodo, ki je bila na Bledu.

Tudi tekmovanja civilne zaš

njem republiškem zboru sodelo
valo kar 50 zdravnikov.

No. iz Žalca ni bilo nobenega 
udeleženca...«

» Kako je civilna zaščita vgra
jena v obrambni sistem?«

»Civilna zaščita je del sploš
nega ljudskega odpora. Ni torej 
nekaj, kar bi bilo čisto samo zase. 
Je del družbene samozaščite in to 
zelo pomemben del.«

»Slišali smo, da se pripravlja 
nov zakon o ljudski obrambi?«

»V novem zakonu, ki je v pri
pravi, bodo naloge civilne zaščite 
še podrobneje opredeljene. V 7. 
poglavju že sedanji zakon ob
širno govori o civilni zaščiti, v 
novem pa bo vsebinsko več go
vora o nalogah vseh občanov v 
družbeni samozaščiti, od tistih 
organizacijah združenega dela 
ter občinah in krajevnih skupno
stih. Več poudarka bo tudi na 
družbeni samozaščiti.«

»Kakšne so naloge sindikata?«
»Prva naloga sindikatov je 

prav gotovo, da ustanove splošne 
enote civilne zaščite v vseh te
meljnih organizacijah združe
nega dela. Potem morajo na pod
lagi samoupravnih dogovorov 
zagotoviti, da se v poslovnih 
zgradbah z več različnimi organi
zacijami ustanove skupni štabi 
enot civilne zaščite. Pomembna 
naloga je tudi, da se zagotovi 
osebna zaščita za delavce, kar je 
po naših podatkih v največjih 
primerih še vedno slabo urejeno. 
Isto velja tudi za zaklonišča, ki so 
še posebej težava v starih stav
bah.

Sindikat mora nadalje paziti 
na povezanost štabov civilne zaš
čite v organizacijah združenega 
dela s štabi za civilno zaščito v 
krajevnih skupnostih, opremlje
nost enot civilne zaščite, vsebin
sko dopoln jevanje samopomoči.

sodi med pomembne naloge sin
dikatov na občinski ravni in tudi 
v delovnih organizacijah.

Če že govorimo o nalogah sin
dikatov, moram reči, da opa
žamo premajhno povezanost 
enot civilne zaščite v krajevni 
skupnosti s tistimi v temeljnih 
organizacijah na njihovem po
dročju. Boljša povezava naj bi 
zagotovila, da delavci ne bi bili 
angažirani na dveh krajih, neka
teri pa nikjer. Veliko bi se dalo 
napraviti tudi pri povezavah med 
sosednjimi delovnimi organiza
cijami. ki jih loči le ograja in je 
pri opravljanju nalog civilne zaš
čite še ne znajo preskočiti.

Posebna naloga, ki nas še čaka 
v civilni zaščiti, bo povezava ga
silskih enot. Največkrat delajo 
po dveh tirih. Tiste na vasi in v 
krajevni skupnosti in pa tiste, ki 
so kot specializirane enote v ci
vilni zaščiti. Taka nepovezanost 
povzroča neenotno usposablja
nje oziroma usposabljanje o 
dveh tirih. In kar je še huje. sred
stva civilne zaščite za uporabo pri 
gašenju zaradi take nepovezano
sti leže največkrat brez haska v 
skladiščih, pri gasilskih društvih 
jih pa manjka..'.«

»In kako bo letos z NNNP?«
»Kot je bilo to že lani, se vaje 

in preskusi usposobljenosti odvi
jajo skozi vse leto. Za letošnji 
NNNP pa bo značilno, da bo 
imela vsaka občina svoj pro
gram. predvsem ob upoštevanju 
specifičnih potreb posameznih 
krajev in področij. Prav v zvezi s 
to dejavnostjo smo opravili že 
veliko dogovorov, pri katerih je 
bilo čutiti veliko dela in prizade- 
van j občinskih sindikalnih svetov 
in sindikatov iz osnovnih organi
zacij.«

Z Julijem Planincem so klepetali 
Andrej Agnič (pripravil tekst in 
slike), Damjan Križnik in Janez \ 
Voljč

I
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Za regresiranje toplih obrokov smo lani v Jugoslaviji porabili približno 14 mi
lijard dinarjev — koliko smo jih letos res »pojedli«, ne ve nihče

»Ponarejevalci«
denarja

/ ' : ' : "7“ \

»... Z uvedbo in z dosedanjim razvojem delavskega samoupravljanja so odpravljeni osnovni 
elementi mezdnega razmerja, vendar nekaterih teh elementov še niso do kraja premagani. Naš delavec, 
ki združuje v sebi vlogo proizvajalca in vlogo upravljalca, se bolj in bolj otresa teh ostankov in otresel 
se jih bo toliko hitreje, kolikor bolj neposredno bo sodeloval pri planiranju, delitvi in vodenju politike 
nagrajevanja. Delavec je torej nehal biti mezdni delavec in postaja zavesten proizvajalec, ki mu v naši 
skupnosti pripada ena najpomembnejših vlog in ki je danes najpomembnejši dejavnik v našem celot
nem družbenem življenju...«

Iz pogovora predsednika Tita z uredniki časopisa »Rad«, Beograd,
27. aprila 1960

V_________________________________ ____________ ________ s
Ne bomo segli v podzemlje, 

kjer se v skritih tiskarnah tiskajo 
ponarejeni bankovci. Našli smo 
veliko enostavnejšo pot, ko 
lahko z malimi listki nadome
stimo denar in nakupimo skoraj 
vse, kar ponujajo samopostrežne 
trgovine. V njih danes lahko do
bimo še vse kaj drugega kot 
hrano, za katero smo »listke« 
pravzaprav dobili.

Tem listkom uradno pravimo 
vrednostni boni za nakup živil v 
trgovini. Letos aprila je sekreta
riat predsedstva RS ŽSS na seji 
ugotovil, da je delež delavcev, ki 
imajo zagotovljen obrok hrane 
med delom, vse manjši, hkrati pa 
močno narašča število vrednost
nih bonov. Statistika že od leta 
1977 redno spremlja to področje 
in pokazalo se je, da gre narašča
nje vrednostnih bonov v korak z 
vse slabšo organizirano prehra
no.

Če se ozremo tri leta nazaj, 
velja to skoraj za vse dejavnosti 
in panoge v veliki večini sloven-. 
skih občin. Leta 1977 je imelo 
zagotovljeno prehrano med 
delom 83,1 odstotka delavcev, 
leto kasneje 80,2 in lani le 76,2 
odstotka. Obratno smer pa so 
ubrali z vrednostnimi boni, ki jih 
je pred tremi leti dobilo 16,1 od
stotka delavcev, predlanskim 
19,6 in lani že 22,3 odstotka.

Sekretariat se je na omenjeni 
seji odločil, da so takšna gibanja 
resen problem, ki priča o zmanj
šani aktivnosti sindikatov na tem 
piodročju. Ko je sindikat pred leti 
začel z akcijo za organizirano 
prehrano med delom, je skušal 
doseči, da bi delavci energijo, 
porabljeno med delom, lahko 
primerno nadomestili. To bi kre
pilo delovno sposobnost, pripo
moglo k zdravju in dobremu po
čutju delavcev — kar vse seveda 
vpliva na večjo produktivnost in 
ustvarjeni dohodek.

Res so razmišljali tudi o vred
nostnih bonih, ki pa bi veljali le v 
izjemnih primerih. Z njimi bi 
lahko regresirali prehrano delav
cev, ki so več ji del na terenu in pa 
onih, ki potrebujejo dietno 
hrano, katere v vsakem obratu 
družbene prehrane seveda ni 
moč zagotoviti. V Ljubljani izda
jata takšne bone je Emona in 
Mercator, vsi pa dobro vemo, kaj 
vse je v njunih trgovinah moč 
kupiti, tudi za bone. Sicer p« je 
tako po vsej Jugoslaviji, v Beo
gradu so menda ti boni enako
pravno plačilno sredstvo celo na 
avtobusih.

Regresiranje vrednostnih 
bonov vsako leto naraste, letos 
jih delavec lahko dobi največ za 
550 dinarjev mesečno. To je že 
kar čedna vsota in interes delav
cev, da dobivajo bone namesto 
toplega obroka, je vse večji. Na 
ta način se je akcija sindikata 
sprevrgla v obliko povečevanja 
osebnega dohodka, kar joseveda 
povsem razvrednoti.

Vse več obratov 
družbene prehrane, 
pa vendar...

Sindikati so se nad temi ugoto
vitvami krepko zamislili in aprila 
letos so se lotili temeljite ocene 
področja družbene prehrane. 
Oceno grade na poročilih občin
skih svetov Zveze sindikatov 
Slovenije, katerim je bil v pomoč 
opomnik z vprašanji o izdanih 
soglasjih za vrednostne bone, o 
izdajanju teh bonov brez so
glasja občinskih svetov, o vzro
kih za porast vrednostnih bonov, 
ceni obrokov in višini regresa za 
prehrano.

Odziv občinskih sindikatov je 
bil dober, le v Kopru, Kranju,

kakovostjo, okusnostjo in izbiro. 
To velja predvsem za gostinske 
obrate in manjše lastne kuhinje, 
ki so pač ome jene v širšem izborip 
pa še s kadrovskimi težavami se 
otepajo. Tudi higienske razmere 
niso spodbudne in nemalo obra
tov zaradi tega začasno zapro. O 
množičnih okužbah pa tako vse 
pogosteje beremo.

Povprečna cena obroka je 
nekje med 25 in 30 dinarji, v kar 
pa ponekod ne vštejejo amorti
zacije, drugod pozabijo na stro
ške kot so na primer za elektriko, 
režijo... Tako kaže, da delavci 
večji del niso seznanjeni z eko
nomsko ceno obroka. Marsikje 
trdijo, da vse višje cene živil vpli
vajo na vse slabšo kakovost pre
hrane med delom — a prav v teh 
primerih ne razmišljajo o ude
ležbi delavcev pri ceni obroka, 
kar imajo ponekod že lepo ure
jeno. Nekaj občinskih svetov 
omen ja kot preveliko postavko v 
ceni obroka tudi visoke stroške

Ptuju in Litiji so kljub opozori
lom krepko zamudili. Pomagali 
so tudi republiški odbori sindika
tov (le) s področja gozdarstva, 
kovinske industrije, kmetijstva, 
gradbeništva, izobraževanja in 
družbenih dejavnosti. Svet za 
življenjske in delovne razmere 
delavcev pri RS ZSS je rezultate 
te akcije že strnil v nekaj ugoto
vitev, ki bodo služile kot osnova 
nadaljnjim ukrepom za odprav
ljanje slabosti.

Kljub relativnemu upadanju

zagotovljene prehrane in vse 
večjemu deležu vrednostnih 
bonov večina občinskih svetov 
zatr juje, da v zadnjih letih obra
tov družbene prehrane ne opuš
čajo. Če so jih ponekod že nekaj 
zaprli, so to storili zaradi poso
dabljanja ali sanacije. Pa še v teh 
primerih so delovne organizacije 
poskrbele za hrano pri sosednjih 
organizacijah ali gostinskih 
obratih. Še več, statistični po
datki kažejo, da število teh obra
tov narašča.

Vrsta kuhinje 1977 1978 1979

centralna kuhinja 622 635 636
lastna kuhinja 1.648 1.739 2.052
razdelilna kuhinja 431 1.661 1.904
drugo 262 — —

Vzrokov, da je položaj kljub 
temu vse slabši, je več — od 
samih metodoloških sprememb 
statističnega dela naprej. Ome
niti velja močno lansko upadan je 
organizirane prehrane v nočni

izmeni, kar ostro nasprotuje 
opredelitvi sindikatov. Občinski 
sveti so menda v nočni izmeni 
malo zadremali. Vzrok tiči šc v 
slabi organiziranosti prehrane v 
novih obratih. To priča, da to

področ je še ni prodrlo v investi
cijske programe in ga zaradi po- 
manjkanja sredstev kaj radi 
odrivajo na rep. Tudi opuščan je 
pogodb z gostinskimi obrati, ki v 
večji meri za visoko ceno ponu
jajo slabo kakovost, so omenjali 
številni občinski sveti, pa pre
majhne zmogljivosti, visoke cene 
živil, slab dohodkovni položaj 
delovnih organizacij... Tudi 
subjektivni vzroki so prišli na 
dan — predvsem v večjih krajih, 
kjer je nadzor težji, v vrednost
nih bonih kaj radi vidijo dobro
došel dodatek k osebnemu do
hodku.

Vse dražje 
in vse slabše

Skoraj v vseh občinah se prito
žujejo nad kakovostjo malic. Že 
dve leti je vse man j toplih malic v 
nočni izmeni in le v popoldanski 
izmeni statistika ne ugotavlja na- 
raščanja hladnih obrokov na 
račun toplih. Delavci negoduje
jo. da je ponekod hrana preveč 
kalorična in ponekod premalo, 
tudi nasploh niso zadovoljni s

za prevoz in distribucijo obrokov 
in predlagajo olajšave pri poslo
vanju samostojnih delilnih obra
tov družbene prehrane.

Lani smo v naši republiki za 
regresiranje prehrane med 
delom namenili 349 dinarjev 
mesečno na zaposlenega, 1,5 od
stotka delavcev pa ni prejelo ni
kakršnega regresa. Več kot po
lovica občinskih sindikalnih sve
tov dokazuje, da dovoljena vi
šina regresa zadostu je le za živi
la, vse ostalo bremeni delovne 
organizacije ali žepe delavcev.

Usmeritev sindikatov, naj se 
regresiranje prehrane razlikuje 
na osnovi težavnosti dela. so ure
sničili res le v izjemnih primerih. 
Vse več je tudi primerov, kjer 
enostavno ne razmišljajo o mož
nostih in pogojih za organizira
nje dietne prehrane in kar takoj 
sežejo po vrednostnih bonih. 
Vzrok lahko iščemo tudi v praz
nini. ki je nastala po ukinitvi sin
dikalne liste leta 1978 in ko še 
nismo spre jeli družbenega dogo
vora o skupnih osnovah za obli
kovanje in delitev sredstev za 
osebne dohodke in skupno pora
bo. Tako je nekaj občinskih sve

tov opozorilo, da so ostali brez 
pravne osnove za izdajanje so
glasij za vrednostne bone. Dru
god, kjer se s tem še ukvarjajo, 
poročajo o vse večjem številu 
upravičencev in sodijo, da 
zdravniki vseh potrdil ne izda
jajo utemeljeno. Zahtevajo, da 
bi razen pri kroničnih bolnikih, 
terjali tudi rok trajanja diete in 
potem ponovni zdravniški pre
gled. No, kljub takšnim in dru
gačnim vzrokom lahko sklepa
mo. da bi se dalo marsikje vse 
drugače urediti, pa je regres pač 
že tolikšen, da ga delavci raje 
dobe v roke.

Več dela za sindikate
Večina občinskih sindikalnih 

svetov lepo odkrito priznava, da 
se jim je izdajanje vrednostnih 
bonov izmuznilo iz rok. Le v 15 
občinah jim je uspelo odkriti vsaj 
večino organizacij združenega 
dela. ki te bone izdajajo brez so
glasij. Da bi to spremenili, bodo 
sindikati na tem področju zasta
vili tesnejše sodelovanje s SDK.

Približno četrtina občinskih 
svetov je področje organiziranja 
prehrane med delom kar skrbno 
spremljala in tudi zdaj resno 
jemljejo akcijo za boljšo prehra
no. Dela pa je še vedno dovolj in 
vanj se bodo morali tudi republi
ški odbori sindikata vključevati 
bolj kot doslej. Nasploh bodo 
morali sindikati prodreti do pra
vih vzrokov slabosti, se posvetiti 
kakovosti prehrane med delom, 
še posebej v nočni izmeni razmiš- 
Ijati o primernih novih zmoglji
vostih in združevanju sredstev v 
te namene. Pri zaključnih raču
nih bo treba delavce seznaniti 
tudi z. ekonomsko ceno obroka in 
vse to upoštevati pri sprejeman ju 
planov. Tudi udeležba delavcev 
je vprašan je, ki ter ja več razmiš- 4 
Ijanja — prav tako širša solidar
nost med delavci TOZD, delov
nih in sestavljenih organizacij.

Pri vrednostnih bonih pa najbi 
zaostrili politiko izdajanja 
zdravniških potrdil in kjer se le 
da v obratih družbene prehrane 
pripravljali tudi dietne obroke. 
Sploh naj bi ta »dodatni denar« 
veljal res le v izrednih upraviče
nih primerih, kjer druge poti pač 
ni moč ubrati. Ciril Brajer

C ''nBoni za prehrano so 
nas torej preplavili. Vse več 
je zanje soglasij občinskih 
sindikalnih svetov, še hitreje 
pa naraščajo tisti »ilegalni«.
Le nekaj primerov—pa naj 
nam ne zamerijo, saj so 
izbrani povsem slučajno. Za 
Bežigradom kupuje hrano 
(?) z boni več kot 28.000 de
lavcev in le 700jih ima zanje 
tudi soglasja. V Kopru ima 
prehrano zagotovljeno 52,4 
odstotka delavcev, 44,1 od
stotka pa jih dobiva bone. 
Soglasje so dobile le 4 
TOZD, kar je le primer v 
splošnem napačnem pojmo
vanju teh soglasij. Le-ta bi 
morali dajati posameznim 
delavcem, ki morajo to pra
vico dokazati, nikakor pa 
temeljnim ali drugim orga
nizacijam združenega dela. 
Omenimo še eno ljubljansko 
občino, Vič-Rudnik, kjer je 
položaj najslabši v vsej re
publiki: le 47 odstotkov de
lavcev ima zagotovljeno 
prehrano in kar 52,2 od
stotka je »dietnikov«. In za 
konec — lani smo v naši re
publiki za regresiranje pre
hrane med delom porabili ne 
dosti manj kot poldrugo mi
lijardo dinarjev.

\_______ ________________ y
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Seja predsedstva republiškega sveta Zveze sindikatov Slovenije

Zdravi in varni 
delovni pogoji

--------------------------------------------------------------------------------------------------------------- --------

»... sindikat ima ne samo vso svobodo, ampak ima na razpolago tudi vsa sredstva, ki jih potre
buje, da bi se lahko vztrajno bojeval tako za samoupravne pravice delavcev in njihove neposredne inte
rese kakor tudi za skupne oziroma dolgoročne interese delavskega razreda v celoti in vseh delovnih 
ljudi...«

E. Kardelj: Smeri razvoja političnega sistema socialističnega sa
moupravljanja ČZP Komunist, Lj. 1978

K____________________________________ ______________________________________________ J
Humanizacija dela z vidika 

varstva pri delu, invalidnosti in 
zdravstvenega varstva je bila 
osrednja tema torkove seje pred
sedstva. Predsedstvo je poleg 
tega obravnavalo tudi dopolnitve 
k dokumentu, ki so ga sindikati 
sprejeli v začetku leta v zvezi z 
družbenoekonomsko politiko 
gospodarske stabilizacije v letu 
1980, osnutek družbenega do
govora o povračilu stroškov, ki 
so jih imeli delavci pri opravlja
nju določenih del za TOZD. ter 
druge tekoče zadeve.

Podatki zadnjih petnajstih let 
kažejo, da število nesreč pri delu. 
tudi tistih s smrtnim izidom, ter 
poklicnih bolezni upada, da je 
največ nesreč še zmeraj v indu
striji in rudarstvu, gradbeništvu, 
prometu... ter da je presenet
ljivo veliko nesreč na poti na delo 
in z dela. Ugotavljamo, da so v 
združenem delu v zadnjih neka j 
letih vendarle pokazali več od
govornosti za varno delo. To ne
nazadnje dokazuje tudi dejstvo, 
da smo pri gradnji objektov po
svečali precej več pozornosti 
vgrajevanju varne opreme in 
strojev. Seveda to ne pomeni, da 
smo lahko s sedanjim stanjem 
zadovoljni. Nasprotno, razprava 
na seji je pokazala, da je še ve
liko nerešenih stvari, tudi sistem
skih, da je mogoče odpraviti še 
vrsto vzrokov nesreč pri delu in 
poklicnih bolezni. Zlasti če 
vemo, da nesrečam največkrat 
botrujejo napačno vedenje pri

delu, fluktuacija delavcev v bolj 
nevarnih poklicih, utrujenost, 
neustrezna tehnologija...

V svojih prizadevanjih so sin
dikati skušali doseči, da varnega 
dela v združenem delo ne bi ob
ravnavali le kot prvino social
ne varnosti delavca, ampak da bi 
se uveljavilo spoznanje, da je 
varno delo hkrati neločljiva pra
vica in dolžnost delavca in nje
gove organizacije združenega 
dela. To pomeni, da mora postati 
področje humanizacije dela del 
dohodkovnih odnosov in da 
mora temeljiti na materialnih 
možnostih združenega dela in na 
njegovih objektivno ugotovlje
nih potrebah. Pomeni pa tudi. da 
morajo biti v združenem delu za 
varno delo prav tako odgovorni 
samoupravni organi, družbeno
politične organizacije in poslo
vodni organi.

Poseben problem je delovna 
invalidnost kot posledica nesreč 
pri delu in poklicnih bolezni. 
Ustrezne strokovne službe na
mreč ugotavljajo, da je vsak 
tretji delavec invalidsko upoko
jen. Udeležba invalidskega zava
rovanja v delitvi narodnega do
hodka je zato zelo visoka: okoli 2 
odstotka. Kljub splošnemu 
izboljšanju življenjskih in delov
nih razmer pa se ne zman jšuje. V 
naši družbi si prizadevamo, da bi 
po medicinski in delovni rehabi
litaciji invalide vključevali v 
normalno življenjsko in delovno 
okolje, da bi tudi v prihodnje

lahko opravljali delovni sposob
nosti primena dela. Nekatere de
lovne organizacije so našle ali 
skušajo najti rešitev v oblikova
nju invalidskih delavnic. Oteže
valna okoliščina pri zaposlova
nju invalidov je neurejenost 
splošnih aktov OZD. zlasti ra
zvidov del in nalog, k jernavadno 
niso opredeljena dela in naloge, 
ki bi jih lahko opravljali delavci 
— invalidi. Zato je treba 
ustrezne rešitve najprej in predv
sem iskati v ureditvi teh aktov.

Še naprej pa so velik problem 
izostanki z dela zaradi bolni
škega staleža, ki stalno narašča
jo. Leta 1978 smo zaradi začasne 
delovne nezmožnosti izgubili več 
kot 12 milijonov delovnih dni. Z 
drugimi besedami povedano: v 
poprečju dnevno ni delalo okoli 
38 tisoč delavcev. Lani se je to 
število povzpelo že na 42 tisoč. 
Dejstvo je, da vsi ti izostanki z 
dela niso zgolj zaradi bolezni in 
da za posamezno organizacijo 
združenega dela pa tudi za ce
lotno družbo, zlasti v sedanjih 
stabilizacijskih prizadevanjih, 
predstavljajo resen problem. 
Precej izostankov bi odpravili z 
ustreznim zdravstvenim var
stvom, zlasti preventivnim, ure
ditvijo medsebojnih odnosov v 
združenem delu. preprečeva
njem, da bi posamezniki skušali s 
tem reševati druga vprašanja in 
svoje interese, ter preprečeva
njem nedela.

rč

V Slovenski Bistrici ugotavljali odnos do družbenega premoženja

Družbeno — to pomeni naše
Občinski svet zveze sindika

tov Slovenska Bistrica je na sre
čanju urednikov tovarniških gla
sil in predsednikov samouprav
nih delavskih kontrolv TOZD in 
OZD na območju občine Slo
venska Bistrica ugotavljal do
sežke in zasnoval nadaljnje ak
cije za izboljšanje odnosa do va
rovanja družbenega premože- 
nja.

Sestanka so se udeležili tudi 
predstavniki Temeljnega jav
nega tožilstva Maribor in postaj

milice iz Maribora in Slovenske 
Bistrice. Ti so s konkretnimi 
primeri neodgovornega odnosa 
do varovanja družbenega pre
moženja obogatili razpravo ude
ležencev, ki so nakazali številne 
težave, s katerimi se srečujejo. 
Ugotovili so, da kljub nekaterim 
pomembnim uspehom, ki so jih 
dosegli v zadnjem obdobju, sa
mozaščita še ni prodrla v vsa 
okolja enako uspešno. Med 
vzroki za to navajajo predvsem 
premajhno usposobljenost čla

nov delovnih kolektivov, slabo 
kadrovsko strukturo članov sa
moupravne delavske kontrole. 
Obravnavanju družbene samo
zaščite in izsledkom s tega po
dročja so tudi tovarniška glasila 
posvetila zelo malo prostora.

Na posvetovanju so sprejeli 
več konkretnih zaključkov, s ka
terimi bodo seznanili vsa vodstva 
in odgovorne v delovnih organi
zacijah.

Viktor Horvat

Občinski svet ZSS Škofja Loka in tovarna klo
bukov »Šešir« sta minulo soboto pripravila srečanje 
samoupravljalcev občine Škofja Loka ob 30-letnici 
samoupravljanja, 45-letnici stavke v »Šeširju«. Ko 
so si obiskovalci ogledali proizvodne prostore, so se 
zbrali pred tovarno, kjer je imel slavnostni govor se
kretar predsedstva RS ZSS Slovenije Ivan Godec. V 
svojem govoru je med drugim dejal, da po tridesetih 
letih praktičnih izkušenj pri samoupravljanju v so
cialistični Jugoslaviji lahko vsak naš delavec ugoto
vi, da takratna misel postaja resnica in dejanje, in da

postaja vse bolj odločujoč dejavnik pri upravljanju z 
družbenoekonomskimi odnosi v naši družbi. Ven
dar je treba priznati, da delavec še ne odloča o vseh 
vprašanjih tako, kot smo zapisali v ustavi in zakonu 
o združenem delu. Za to je več objektivnih in subjek
tivnih vzrokov v organizacijah združenega dela in 
občinah. Ivan Godec je govoril tudi o sedanjem go
spodarskem položa ju in o cilju, ki so si ga zadale vse 
družbenopolitične organizacije, doseči večjo gospo
darsko stabilnost.

A. AGNIČ

Enotna aktivnost ZSJ pri urejanju samoupravnega položaja delavcev 
v dislociranih enotah

Za večjo samoupravnost 
pri odločanju

Zveza sindikatov Jugosla
vije je v preteklem mesecu začela 
z akcijo za proučitev problema
tike samoupravnega položaja 
delavcev v dislociranih enotah, v 
katero se je vključil tudi Svet za 
razvoj samoupravljanja RS ZSS. 
Enotna dejavnost zveze sindika
tov bo lahko prispevala predv
sem k razreševanju nekaterih 
problemov, ki smo jih sindikati v 
Sloveniji in v drugih republikah 
spoznali že v predhodnih aktiv
nostih in se nanašajo v prvi vrsti 
na težave, ki nastajajo tako za
radi oddaljenosti sedeža TOZD. 
še bolj pa zaradi tega, ker je ta 
izven občine ali republike.

Pregled teh problemov, ki smo 
ga opravili v nekaterih dislocira
nih enotah, delovnih in sestav
ljenih organizacijah združenega 
dela, katerih sedež je izven repu
blike, kaže predvsem naslednje 
značilnosti:

Problematika je od enote do 
enote precej različna, česar pa ne 
bi mogli povezovati z njihovo ve
likostjo ali oddaljenostjo od se
deža TOZD, ampak predvsem z 
dejavnostjo, ki jo delavci oprav
ljajo in pa z n jihovimi spoznan ji 
o možnostih urejanja lastnega 
samoupravnega položaja. To 
spoznanje pa je seveda odvisno 
tudi od dejanske stopn je razvito
sti samoupravnih odnosov v te
meljni in drugi organizaciji zdru
ženega dela.

Delavci v nekaterih dislocira
nih enotah imajo tako v samou
pravnih aktih kot v praksi zago
tovljeno samostojnost pri odlo
čanju o posameznih pravicah, ki 
se nanašajo na:

delitev sredstev za osebne do
hodke in potrošnjo, sredstev 
skupne porabe, ki jih ustvarijo s 
skupnim delom,

razporejanje delovnega časa,
letne plane dopustov,
izvajanje varnostnih ukrepov 

in normativov,
druge samoupravne pravice, 

obveznosti in odgovornosti, ki 
izhajajo iz pravilnika o delovnih 
razmerjih temeljne organizacije, 
razporejanje delavcev izven 
enote, sklepanje in prenehanje 
delovnega razmerja, ugotavlja
nje odgovornosti in izrekanje 
ukrepov zaradi kršitve delovnih 
obveznosti ali drugih kršitev de
lovne discipline. V posameznih 
enotah pa delavci, četudi imajo 
pogoje za ustanovitev TOZD, 
niso niti seznanjeni z naštetimi 
možnostmi samostojnega ureja
nja naštetih zadev.

Samostojnost delavcev pri 
urejanju posameznih pravic se
veda ni povsem neodvisna, saj so 
enote le del temeljne ali delovne 
organizacije, kjer veljajo enotni 
splošni akti. ki pa upoštevajo do

ločene specifičnosti dislociranih 
enot. Tako lahko v dislocirani 
enoti delavci delijo sredstva za 
osebne dohodke in skupno po
rabo skladno s splošnimi akti 
TOZD, vendar na podlagi dose
ženih rezultatov dela enote, za 
kar pa je potrebno voditi evi
denco o ekonomskih in finančnih 
učinkih, to pa lahko stimulativno 
vpliva na produktivnost dela in 
uspešnost celotne TOZD. Za
radi bojazni, da bi ta način deli
tve osebnih dohodkov omogočil 
tudi zmanjšanje osebnih dohod
kov od drugih delavcev v TOZD 
ali vsaj določeno tveganje, pa se 
delavci, velikokrat zaradi nein
formiranosti o možnostih ureja
nja solidarnosti itd., odločajo za 
enotno delitev osebnih dohod
kov, ne glede na uspešnost de
lavcev posameznih delov delov
nega procesa, ki so organizirani 
kot delovne enote. Značilno je, 
da pa se -dohodek razporeja na 
enote glede na število (ali po po
dobnem ključu) delavcev, torej 
ne glede na uspešnost, pri čemer 
pa je ta del dohodka različno 
obremenjen, odvisno od tega, 
kakšni so deleži, ki jih delavci 
namenjajo za skupno porabo v 
posameznih republikah. Sred
stva skupne porabe v TOZD pa 
se ne delijo po teritorialnem 
principu, ampak glede na večje 
ugodnosti, ki jih dajejo dogovori 
posameznih republik.

V primerih, kjer delavci v di
slociranih enotah ničesar ne ure
jajo samostojno, je tudi delo or
ganov upravljanja težavno, dol
gotrajno in navsezadnje tudi 
neučinkovito. Dnevni redi sej 
delavskih svetov so obremenjeni 
z vsemi podrobnostmi, ki se na
našajo samo na delavce v posa
meznih dislociranih enotah, in ki 
bi jih veliko uspešneje reševali 
sami. Po drugi strani pa se le 
malo pozornosti posveča ureja
nju skupnih zadev; dohodkov
nim odnosom, planiranju in 
upravljanju. Zelo izrazita je sa
moupravna zaprtost v meje te
meljne ali delovne organizacije, 
saj se delavci dislociranih enot 
skorajda ne vključujejo v sa
moupravno in politično dogaja
nje v družbenopolitični skupno
sti, zato nastajajo tudi nepo
trebna nesoglasja glede njiho
vega obstoja in nadaljnjega dela 
ter razvoja.

Problem razvoja pa ima še 
druge, globlje korenine. Gre za 
to, da plan temeljne ali delovne 
organizacije ne vključuje tudi ra
zvoja dislociranih enot, oziroma 
da jih obravnava statično in še to 
le pri nekaterih postavkah, ki se 
nanašajo na predviden dohodek. 
Temeljne ali delovne organiza
cije pa povsem opuščajo nujnost 
vključevanja dislociranih enot v

razvojne procese družbenopoli
tične skupnosti, kjer so locirane 
njihove enote, niti ne usklajujejo 
svojih planov v okviru njih. Po
sledica takšnega obnašanja pa se 
odraža v tendenci družbenopoli
tičnih skupnosti po krepitvi ali 
ustanavljanju »lastnih« konku
renčnih organizacij združenega 
dela, ki opravljajo isto dejav
nost. Prav na tem področju pa bi 
morali v ZSJ z enotno akcijo pre
seči sedanje probleme, ki zavi
rajo možnosti enotnega družbe
noekonomskega razvoja združe
nega dela ter tako krepiti tudi 
enotnost gospodarskega prosto
ra.

Sicer pa delavci v razgovoru 
niso naštevali večjih problemov 
pri enotnem urejanju skupnih 
zadev v dislociranih enotah v ra
zličnih republikah, razen pri ure
janju zadev iz delovnih fazmerij, 
ko gre npr. za različno zastaranje 
postopkov, za politiko zaposlo
vanja ipd. Problemi administra
tivnega značaja pa nastajajo za
radi različnega odmerjanja po
sameznih obveznosti po obči
nah, ki jih morajo upoštevati v 
TOZD. Med delavci TOZD, ki 
delajo v dislociranih enotah v ra
zličnih republikah,tudi ne nasta
jajo problemi pri medsebojnem 
komuniciranju, saj se jezikovne 
ovire zelo strpno in z razumeva
njem rešujejo. Lahko rečemo, da 
tu pravzaprav problemov ni.

Vsekakor pa kaže opozoriti na 
to, da je potrebno v dislociranih 
enotah, kjer ni pogojev za obli
kovanje temeljne organizacije 
združenega dela, v statutu zago
toviti izpolnjevanje 183. in 471- 
člena zakona o združenem delu 
ter 37. člena zakona o delovnih 
razmerjih ter urediti tudi samou
pravni položaj delavcev, samo
stojnost pri urejanju posameznih 
zadev, posebej glede stimulativ
nega nagrajevanja po rezultatih 
dela (predpisi).

Dislocirana enota mora pred
stavljati racionalno opredeljeno 
.fazo dela delovnega procesa, v 
kateri je nujno spremljati eko
nomske in finančne učinke ter v 
njihovi odvisnosti tudi urejati 
delitev osebnega dohodka po 
delu. Skratka, zagotoviti je po
trebno, da dislocirana enota po
stane demokratičen konstituti
ven dejavnik v organiziranosti 
temeljne organizacije združe
nega dela.

Za dosego tega cilja pa bo po
trebno predvsem okrepiti, pone
kod pa šele vzpostaviti delo 
osnovne organizacije sindikata, 
pri čemer pa lahko največjo 
vlogo odigrajo občinske organi
zacije.

Nataša Pobega
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Klub samoupravljalcev v Šiški

Podpora uveljavljanju 
delavske kontrole

------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------ -

»... Predvsem moramo dosledneje in hitreje ustvarjati materialno osnovo socialističnih proi
zvodnih odnosov na podlagi samoupravljanja, in sicer tako, da imata delovni človek in delovni kolek
tiv največji možni vpliv na vse faze posameznega in združenega dela. Tega pa ni mogoče doseči, če si
stem razširjene reprodukcije prav tako ne postane del samoupravljanja...«

E. Kardelj: Samoupravljanje 1, DZS, Lj. 1979

V______________________________________________________________________ _____________ s

Klub samoupravljavcev pri 
občinskem svetu zveze sindika
tov Slovenije, Ljubljana Šiška že 
nekaj let zelo uspešno deluje. 
Njegova dejavnost je usmerjena 
predvsem na področje razvija
nja, uresničevanja in poglablja
nja samoupravnih odnosov. V 
njegovem delu ni čutiti program
ske togosti, kljub temu pa ni ne
načrtno. Odprto je k razreševa
nju vseh tekočih in hkrati tudi 
dolgoročnejših vprašanj samou
pravne družbene prakse.

Zadnji posvet, ki sta ga skli
cala skupaj z občinskim sindikal
nim svetom, je bil posvečen uve
ljavljanju in uresničevanju za
konskih določil o samoupravni 
delavski Jkontroli. Po uvodnih 
besedah Ivana Stabola, predsed
nika kluba samoupravljavcev, je 
spregovorila Vesna Šafar, sod
nica temeljnega sodišča združe
nega dela. V kratkih obrisih je 
obrazložila načelna določila re
publiškega zakona o organih sa
moupravne delavske kontrole. 
Med drugim je opozorila zlasti 
na veliko vlogo sindikalnih orga
nizacij pri njihovem uresničeva
nju. Dejala je, da se morajo te še 
posebno prizadevati za dosledno 
vgrajevanje teh načel v celoten 
sistem samoupravne organizira
nosti v združenem delu in hkrati 
nuditi vso politično pomoč pri 
njenem oblikovanju. V razlagi je 
poudarila, da imajo organi sa
moupravne delavske kontrole 
pravico vedno in vsakokrat izva
jati nadzor ter zahtevati na vpo
gled vso poslovno dokumenta
cijo in tudi podatke, ki veljajo za 
poslovno tajnost, saj so ti organi 
po zakonu in določilih samou
pravnih aktov prav tako dolžni 
čuvati poslovno tajnost. Poslo
vodni organi in drugo vodilno ter 
strokovno tehnično osebje, ki 
tem organom ne omogoči vpo
gleda in pristopa do podatkov in 
dokumentacije, stori s tem težjo 
kršitev samoupravnih funkcij in 
dolžnosti oziroma delovnih ob
veznosti.

Spregovorili 
so o težavah

Razpravljavci iz organizacij 
združenega dela niso zamolčali 
težav, s katerimi se srečujejo or
gani samoupravne delavske kon
trole pri uveljavljanju svoje 
vloge in utiranju poti samou
pravnega nadzora. Pri njihovem 
delu jih ovira predvsem neureje
nost samoupravnih aktov, slaba 
poučenost o njihovi pristojnosti, 
slaba informiranost o poslovanju 
in stanju v OZD, omejevanje 
pravic; zelo pogosto čutijo priti
ske individualnih poslovodnih 
organov ter vodilnega osebja, 
pogrešajo podpore in pobude 
organov zunanje kontrole in po
dobno. Delo teh organov precej 
zavira tudi bojazen članov pred 
represalijami po preteku njiho
vega mandata. Razprava je po
kazala, da so redki primeri, ko 
organi samoupravne delavske 
kontrole preverjajo izpolnjeva
nja proizvodnih in finančnih na
črtov, zaključnih računov in pe
riodičnih obračunov, smotrnost 
poslovnih ali investicijskih odlo
čitev. Tudi o izvajanju sklepov 
samoupravnih organov ne raz
pravljajo skoraj nikjer. Nekaj 
premikov v delovanju teh orga
nov je zaslediti le v »Rašici« 
TOZD Konfekcija in »Tekstil
ni« Vižmarje, kjer so preverjali 
zaključne račune, vzroke preko
račitev izplačanih osebnih do
hodkov nad povprečjem lan
skega novembra brez poveča
nega obsega produktivnosti in 
vzroke visokih izostankov z dela 
zaradi boleznin. Več sistematič
nega delovanja so pokazali v 
»Iskri« TOZD SVN, kjer so 
poleg izvajanja sklepov delav
skega sveta obravnavali tudi 
probleme proizvodnje, zalog in 
izpolnjevanje planov.

Razprava je pokazala, da v 
nekaterih organizacijah združe
nega dela še nimajo razščičenih 
pojmov o samoupravni delavski 
kontroli. Zelo pogosto jo izena

čujejo z organi samoupravne de
lavske kontrole, te pa s strokov
nimi organi interne kontrole in 
jih angažirajo za preglede potnih 
nalogov, potnih stroškov in ki
lometrin.

Premalo zavzete 
sindikalne organizacije

Anketa je pokazala, da sindi
kalne organizacije niso odigrale 
tiste vloge, kot bi jo sicer morale. 
Podatki kažejo, da se zelo slabo 
zanimajo za delovanje teh orga
nov. Pri nalogah za oblikovanje 
in uveljavljanje organov samou
pravne delavske kontrole je so
delovalo komaj 20% sindikalnih 
organizacij. Tudi o njihovem 
delu je razpravljalo le 40 % sin
dikalnih organizacij, medtem ko 
jih je leto prej 60 % . Tako kot so 
na neurejenost samoupravnih 
aktov kritično opozorili že raz- 
pravljalci, je po njegovih bese
dah pokazala tudi anketa. V 
marsikateri organizaciji združe
nega dela področja samouprav
nega delavskega nadzora splošni 
samoupravni akti že poprej niso 
urejali, in le redki so jih uskladili 
z novim republiškim zakonom, ki 
je stopil v veljavo že lani. Ohra
brujoča je ugotovitev, da dobiva 
samoupravna delavska kontrola 
največ podpore prav neposredno 
od delavcev. Kar zadeva pod
poro zunanjih organov nadzora, 
ni mogoče reči, da so si le-ti pri
dobili kaj prida pozitivnih ocen. 
Zelo pogosto se zgodi, daprinjih 
nalete na gluha ušesa. Kot sla
bost so omenili tudi to, da je na 
sejah organov samoupravne de
lavske kontrole tudi direktor de
lovne organizacije, kar ustvarja 
določen psihološki pritisk na nji
hovo delo. Zanimivo je, da je 
30% primerov anketiranih za
htevalo zaščito pred represali
jami in konsekvencami po pre
teku njihovega mandata. Ko je 
spregovoril o vlogi in sestavi teh 
organov, je med drugim pouda
ril, da so si samoupravne in druž
benopolitične sile dolžne še po-

Minuli teden so delavci 
kolektiva DO Slovenijales — 
trgovina v Nadgorici pri Čr
nučah — praznovali 30. 
obletnico samoupravljanja z 
otvoritvijo prve faze skla
diščno prodajnega centra Slo
venijales Črnuče.

Slavnostni govornik, pred
sednik DS DO Slovenijales — 
trgovina, Tine Supančič je 
poudaril pomen novih 4.050 
kvadratnih metrov prvega 
skladiščnega objekta, ki so ga 
začeli graditi pred dvema le
toma.

Za gradnjo objektov SPC 
Črnuče združuje sredstva s 
samoupravnim sporazumom 
iz lanskega leta poleg 6 TOZD 
iz DO Slovenijales —trgovina 
še 10 proizvodnih DO iz se
stava SOZD Slovenijales in 
izven njega. Poleg sedaj kon
čanega objekta je v začetni fazi 
izgradnja .nadaljnjih 33.000 
kvadratnih metrov bruto etaž
nih skladiščnih površin. 
Gradnja SPC Črnuče z zdru
ževanjem sredstev pomeni 
uresničevanje nove kvalitete v 
povezovanju proizvodnje in 
trgovine, ki med drugim vse- ' 
buje tudi skupno planiranje, 
razvoj in uveljavljanje proi
zvodnje. Na ta način pa zago

tavlja pomembne prednosti 
tako proizvodnji kot tudi trgo
vini. Razbremenjuje pro
dajne in proizvodne organi

zacije pri njihovi skrbi za 
lastna skladišča in prodajne 
prostore.

A. A.

sebe j prizadevati, da bodo v teh 
organih predvsem tisti delavci, ki 
jim v kolektivu popolnoma zau
pajo.

Člani kluba samoupravljavcev 
so se naposled dogovorili, da 
bodo oblikovanju in delovanju 
samoupravne delavske kontrole, 
zlasti pa njenemu vgrajevanju v 
celovitost samoupravnega siste
ma, povsod kjer delujejo, nudili 
vsestransko podporo. Sklenili so, 
da se bodo že jeseni sešli na po
dobnem posvetu in da bodo ta
krat na podlagi analiz ankete ter 
smernic in napotil, ki jih priprav
lja Mestni svet ZSS Ljubljana, 
ponovno preverili in ocenili, 
kako se uveljavljajo in uresniču
jejo zakonska načela o samou
pravni delavski kontroli.

Ivo Osolnik

Varčno
v •
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Republiški odbor sindikata 
delavcev gostinstva in turizma 
Slovenije je na svoji 8. seji 
obravnaval priprave sredn jeroč
nih planov. Ugotovil je, da dose
danje priprave poteka jo v skladu 
s spre jetim programom, še vedno 
pa je preveč razdrobljenosti pri 
planiranju in nenačrtnosti, ki 
temelji predvsem na željah,ne pa 
na stvarnih možnostih, ki bi bile 
zagotovljene 'z ustvarjenim in 
planiranim dohodkom. V raz
pravi se je izoblikovalo stališče, 
da se morajo OOS aktivno vklju
čiti v usklajevan je planov, ki naj 
bi bili na realnih osnovah in ne 
načrtovati novih investicij na 
račun osebnih dohodkov delav
cev, ki so že sedaj najnižji v ce
lotnem gospodarstvu. Rotrebno 
je združevati sredstva za plansko 
obdobje 1981—-1985 predvsem 
za izboljšanje delovnih pogojev, 
kvaliteto storitev in zmanjšanje 
stroškov. Rešitev za vsa ta tri 
vprašan ja pa je v skupnem načr
tovanju zmogljivosti v okviru 
občin in turističnih krajev za pri
delavo polpripravljene hrane in 
uvajanje tehnologije, ki lahko 
da tudi do 30 % prihranek pri ži
vilih.

Dušan Dolinar

Iz sindikalnih glasil 
republik in pokrajin

Pozitivno nezadovoljstvo
»Ko se te dni pogovarjamo z ljudmi v tovarnah, vsi kritizirajo, 

tako spontano, od srca: ne gre v delavskih svetih, ne gre direktor
ju, toda ko jih vprašate ali bi zamenjali ta sistem odgovore: za nič 
na svetu! Človek je nezadovoljen, kritičen in to je dobro. Nestr
pen je, želi, da bi šlo hitreje, bolje, toda globoko je prepričan, da 
je prav ta pot edina za razreševanje prisotnih težav. Zato tudi jaz 
v to verjamem. Zato sem optimist.

Vendar pa je dobro, če je človek nezadovoljen, saj brez neza
dovoljstva ni napredka: v tem smislu je nezadovoljstvo pozitiv
no. Če bi bili sedaj zadovoljni s tem, kar smo dosegli v tridesetih 
letih, vam povem, bi se vse vrnilo nazaj, samoupravljanje bi pro
padlo,« je med drugim v razgovoru z novinarji Radničkih novin 
povedala Milka Planinc.

Papirja ni
Težave, s katerimi se srečujemo v marsikateri organizaciji 

združenega dela zaradi pomanjkanja surovin, so bile povod tudi 
izredni seji zveznega odbora sindikata delavcev grafične indu
strije Jugoslavije. Dokler je bilo le pomanjkanje papirja, so sku
šali grafičarji sami — bolj ali manj učinkovito — iskati rešitve, 
tokrat pa so s svojimi problemi stopili pred sindikalne delavce. 
Na izredni seji so se dogovorili za vrsto ukrepov^ s katerimi bi 
ublažili stanje na področju grafičnih dejavnosti v Jugoslaviji, še 
posebej pa se je o tej problematiki s predstavniki grafične indu
strije pogovarjala Radojka Jovanovič, članek »Grafičarji so za
htevali nujno pomoč sindikatov« pa je objavljen v zadnji številki 
glasila ZSJ Rad.

Delitev po delu
V zadnjih dneh so na sejah republiških odborov sindikatov 

Makedonije obravnavali rezultate razporejanja čistega dohodka 
glede na izvajanje skupne osnove in meril določenih s samou
pravnimi sporazumi posameznih grupacij. Ugotovili so, da je 
velik del tistih organizacij združenega dela, ki lani niso upoštevali 
meril o razporejanju, zato so prekoračevale sredstva namenjena 
za osebne dohodke.

Sklenili so, da je nujno vztrajati pri doslednem uresničevanju 
sprejete politike razporejanja čistega dohodka. Zato morajo 
prav osnovne sindikalne organizacije v tej republiki nenehno 
spremljati izvajanje teh meril in se energično zavzemati za pre
prečevanje vseh teženj in pojavov, da bi osebni dohodki naraščali 
neodvisno od naraščanja dohodka in čistega dohodka, je med 
drugim zapisano v glasilu zveze sindikatov Makedonije Trudbe- 
nik.

Nova vodstva medobčinskih svetov 
Zveze sindikatov Slovenije

Mesto Ljubljana
Predsednik — Jože Marolt, pod
predsednik — Franc Hribar, se
kretar Dare Ravnikar

Ljubljana — okolica:
Predsednik — Lojze Mežnarič, 
podpredsednik — Karlo Lemut, 
sekretar —; Davorin Gregorič

Gorenjska regija
Predsednica — Ivanka Šulgaj. 
podpredsednik — Vinko Šara
bon

*
Notranjska regija
Predsednik — Edo Lenarčič, 
podpredsednik — Henrik Hab
jan

Severnoprimorska regija
Predsednik — Viljem Pahor, 
podpredsednik — Drago Vidrih, 
sekretar — Sergej Koglot

Kraško-obalna regija
Predsednik — Ivan Bažec, pod
predsednik — Tihomir Kovačič, 
sekretar — Aldo Gregorič

Dolenjska regija
Predsednik — Marjan Pureber

Zasavska regija
Predsednik — Miro Štrajhar, 
podpredsednik — Ivan Maleš

Posavska regija
Predsednik'— Marjan Marki,—

podpredsednik — Drago Šter- 
ban

Celjska regija
Predsednik — Ivan Kramer, 
podpredsednik — Marcel Med
ved, sekretar — Tone Erjavec

Koroška regija
Predsednik — Ivan Kugovnik, 
podpredsednik — Stanko Potoč
nik

Podravska regija
Predsednik — Franc Fistrovič, 
podpredsednik — Slavko Uršič

Pomurska regija
Predsednik — Mirko Hajdinjak, 
p»dpredsednik — Andrej Ge
renčer
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Kadrovska dejavnost v združenem delu

Človek je najpomembnejši 
za trdnost družbe

-------------------------------------------------------- --------- v.

Pomen pennanentnosti izobraževanja je poudaril Edvard Kardelj, ko je dejal, da je potrebno 
stalno, permanentno izobraževanje delavcev, neposrednih proizvajalcev ob delu:

» V nekem smislu je treba šolo »razšolati«, jo napraviti za del združenega dela. Da bi to dosegli,pa ni 
dovolj samo združeno delo približati šoli, ampak —kar najbolj —tudi šolo narediti za del združenega 
dela.«

Edvard Kardelj, 1978
V_ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ J

»Morda bi se lahko kdo 
vprašal, čemu te dni, v času go
spodarske stabilizacije. Gospo
darska zbornica Slovenije in 
Zveza sindikatov Slovenije or
ganizirata posvetovanje o ka
drovski dejavnosti v združenem 
delu. Takemu bomo odločno po
jasnili. da je človek gibalo naše 
družbe. Če naj hiša trdno stoji in 
kljubuje tudi večjim potresom, 
potem jo mora zidati dober go
spodar... In v samoupravni so
cialistični družbi je podobno. 
Človek— delavec, občan, uprav- 
Ijalec je najpomembnejši ele
ment za trdnost družbe. Zato v 
kadrovski dejavnosti ni mogoče 
dopuščati stihije. Prav tu je po
zornost družbe najpomembnej
ša.«

Za uvod smo izbrali misel, ki 
jo je sicer šele na zaključku svo
jega uvodnega referata povedal 
sekretar sekretariata predsed
stva RS ZSS Ivan Godec na po
svetu o kadrovski dejavnosti v 
združenem delu (s posebnim 
poudarkom na ' uveljavljanju 
usmerjenega izobraževanja). 
Posvetu, ki je bil pretekli teden, 
da bi se tudi na tem področjd 
čimbolj akcijsko organizirali, je 
prisostvovalo okoli 80 ljudi (po
lovica od povabljenih), od tega 
četrtina iz delovnih organizacij.

Ivan Godec je med drugim 
dejal, da so družbenopolitične 
organizacije opredelile svoja sta
lišča do kadrovske politike na 
svojih zadnjih kongresih: trdno 
so odločene vztrajati na takšni 
kadrovski politik) ki bo pomenila 
nadaljnjo krepitev delavca kot

subjekta družbenega odločan ja, 
tudi o kadrovski in izobraževalni 
politiki. In letošnje ekonomske 
razmere v pogojih zaostrene go
spodarske stabilizacije ponovno 
potrjujejo, da kadrovska dejav
nost pridobiva na svojem pome
nu. Ko je Godec govoril o števil
nih nalogah, za katere smo se do
govorili z družbenim dogovorom 
o kadrovski politiki (jih pa ra
zlično opravljamo), je dejal, da 
je osnovna zahteva, ki jo mo
ramo uveljaviti, dolgoročno pla
niran je kadrovskega razvoja v 
slehernem delovnem in družbe
nem okolju. Nosilci načrtovanja 
vsakršnega razvoja mora jo načr
tovati tudi potrebe po kadrih za 
daljše obdobje in se pri tem opi
rati na poprejšnje ugotovitve, 
kakšne sposobnosti in kakšna 
znanja bodo potrebna ljudem za 
realizacijo programiranega ra
zvoja. Ne smemo tudi pozabiti, 
da so predvidevanja o kadrih, ki 
jih bomo rabili, osnova vzgo jnoi- 
zobraževalnemu sistemu, izo
braževalnim usmeritvam in pro
gramu. Slabo planiranje kadrov 
lahko ogrozi ali upočasni marsi
kateri družbeni cilj. A kar zadeva 
osebno zadovoljstvo posamez
nika pri delu, je Godec med dru
gim dejal, da mora kadrovska 
politika omogočiti vsem delav
cem, da bodo v celoti izrazili svo
je ustvarjalne sposobnosti. Plan 
kadra in izobraževanja mora 
zato temeljiti tudi na stalnem 
spremljanju razvo ja delavcev, na 
svetovanju in usmerjanju delav
cev v izobraževanju, hkrati pa 
moramo v širši družbeni sredini 
zagotoviti možnosti za izpoln je
vanje takih potreb.

Za organiziranje kadrovske dejavnosti ni 
enotnega modela /

Vsaka organizacija združenega dela mora sama poiskati rešitev, 
kako organizirati kadrovske dejavnosti, za to ne more biti enotnega 
modela, je med drugim de jal Ivan Svetlik, sodelavec fakultete za poli
tične vede, sociologi jo in novinarstvo, ki je na to temo pripravil za po
svet poseben koreferat. Tudi vrsta in obseg kadrovskih nalog se razli
kujeta od organizacije do organizacije, zato mora vsaka organizacija* 
za sebe te naloge opredeliti. Ugotoviti mora tudi, v kakšnem obsegu in 
na kakšni ravni bo opredeljene kadrovske naloge opravljala. V tozdih 
je kadrovsko dejavnost mogoče najbolj približati delavcem, planira
nje kadrov, sprejemanje delavcev, reševanje disciplinskih problemov, 
dodeljevan je stanovanjskih pravic ali kreditov itd. Na ravni delovne 
organizacije se izvajajo tiste kadrovske dejavnosti, za katere se de
lavci izreče jo, bodisi da so skupnega interesa, bodisi da so strokovno 
prezahtevne. Na ravni sestavljene organizacije naj bi se opravljale le 
naloge, ki so povezane z oblikovanjem strategije kadrovskega in go
spodarskega razvoja, je med drugim dejal Ivan Svetlik.

Kadrovske službe le v manj kot polovici 
samoupravnih organizacij in skupnosti

Izredno bogato dokumenti
ran in s predlogi za akcijo oprem
ljen je bil koreferat Ljube Kri
stan iz Gospodarske zbornice 
Slovenije o usposabljanju nosil
cev kadrovske dejavnosti. Kar 
zadeva predloge, so jih vključili v 
sklepe posvetovanja.. A kar za
deva bogato dokumentacijo, si 
poglejmo to sliko.

Najnovejši podatki, ki so iz 
leta 1979, govore o tem, da ima 
od 3.365 samoupravnih organi
zacij in skupnosti iz 44 občin ka
drovsko službo le 1.536 samou
pravnih organizacij in skupnosti 
ali 45,6 odstotka. Še več pove 
podatek, da ima samostojno ka
drovsko službo le 406 organiza
cij, medtem ko jih je 589 v odgo
voru na to vprašan je navedlo, da

urejajo kadrovske probleme v 
okviru splošne službe, to pa po
meni, da pravladujejo admini- 
strativno-personalni pristopi in 
rutinska upravna opravila.

Zelo velik je tudi priman jkljaj 
strokovnih delavcev v kadrov
skih službah z višjo in visoko 
šolo. Če je na eni strani v sestavu 
teh služb po anketi kar 18 različ
nih poklicnih profilov delavcev, 
je na drugi strani v 32 občinah 
primanjkljaj 296 delavcev z vi
soko izobrazbo, kar je celo več, 
kot je trenutno vseh zaposlenih 
delavcev z visoko izobrazbo v teh 
kadrovskih službah; z višjo izo
brazbo jih primanjkuje 260, 
medtem ko jih je s srednjo izo
brazbo 356 več, kot so jih načr
tovali .

Novi sistemski zakoni s področja vzgoje in izobraževanja so ra
zvili idejo o podružbljan ju vzgojnoizobraževalne de javnosti in uve
ljavljanju pravic ter odgovornoti delavcev, delovnih ljudi in občanov 
in njihovih asociacij pri uveljavljanju njihovih izobraževalnih potreb, 
načrtovan ju razvo ja te dejavnosti, n jenih smotrov, vsebine in obsega, 
ter pri izvajanju vzgojnoizobraževalnega dela. Jože Miklavc in 
Zdenko Medveš iz republiškega komiteja za vzgojo in izobraževanje 
ter telesno kulturo sta za posvet pripravila koreferat o uveljavljan ju 
izobraževalne funkcije delavcev v združenem delu. Med drugim je 
bilo pomembno njuno opozorilo, da torej zakoni dajejo osnovo in 
omogočajo, da se na področju vzgoje in izobraževan ja razvijajo novi 
odnosi, toda sami po sebi teh novih odnosov ne zagotavl jajo. Zato so 
kvalitativne spremembe v vzgoji in izobraževan ju odvisne od tega, ali 
bodo delavci v združenem delu v praksi dejansko uveljavili svoje pra
vice in odgovornosti* na tem področju družbene dejavnosti.

Po starem ne gre več
Zavedamo se, v kakšnem 

ekonomskem položaju smo, žal 
pa se še ne zavedamo resnih ka
drovskih problemov, je dejal 
Edo Gaspari, namestnik pred
sednika republiškega komiteja 
za delo. Našim težavam so kadri 
v marsičem vzrok in posledica.

V Sloveniji smo lahko zado
voljni le z nekaterimi uspehi: ne
zaposlenih imamo le 1,4 od
stotka. zaposlenih 42 prebival
cev na 100 (v Jugoslaviji 26 na 
100) med vsemi zaposlenimi je 
že 44 odstotkov žensk; osnovno 
šolo končujejo celotne generaci
je, srednjo, viš jo in visoko pa 70 
odstotkov generacije.

Zaskrbl ju joči pa so številnejši 
drugi negativni trendi: rast zapo
slenih presegamo za 25 odstot
kov. a ne na račun višje produk
tivnosti dela; izobrazbena raven 
zaposlenih se celo niža, imamo 
več kot 50 odstotkov zaposle
ni h brez izobrazbe; lani smo za
poslili 16.000 delavcev iz drugih 
repub!ik,to pa je že tret jina vseh, 
ki smo jih zaposlili; pri mladini, 
ki končuje srednje, višje ali vi
soke šole. so tudi huda neskladja 
v poklicih in v n jihovi teritorialni 
razporeditvi; štipendij iz združe-

naprej
nih sredstev nismo bistveno 
zmanjšali na račun širitve ka
drovskih štipendij; družbeni si
stem poklicnega usmer jan ja nam 
ne daje večjih rezultatov; slabša 
se izraba delovnega časa: napre
duje beg delavcev v režijske 
službe; fluktuacija je , izredna, 
lani je delovno mesto menjalo 
160.000 delavcev. Slabo so tudi 
izrabljene kadrovske rezerve 
med delavci, ki so zaposleni na 
tujem, še med nezaposlenimi in 
med invalidi. Vse to je izraz na
šega nestabilnega obnašanja na 
področju kadrovske politike. 
Vzroki pa so v tem, da dolgo
ročno ne načrtujemo kadrov, v 
razdrobljenem gospodarstvu, v 
slabi organizaciji dela... In tudi 
samouprava se teh problemov ne 
loteva.

Gaspari je dejal, da je tudi v 
letošnjem prvem polletju še vse 
tako; tudi nezaposlenost se ne 
veča. kar pa pravzaprav presene
ča. Sicer pa še nimamo podatkov 
o tem. kako so se zaposlili letoš
nji diplomanti. Prvi signali nas 
opozarjajo, da ponekod že pre
kinjajo delovne organizacije po
godbe o kadrovskih štipendijah 
in tudi diplomantov-štipendistov 
ne sprejemajo.

Potrebna je koordinacija 
kadrovske dejavnosti

Lojze Cepušiz Gradisa, ki zaposluje v 18 TOZD 7.470 delavcev, 
ima 830 učencev in 200 delavcev, ki se izobražu je jo ob delu. je dejal, 
da je kadrovska služba pri njih enakopravna drugim in da jo imajo v 
TOZD in na ravni delovne organizacije. Znano je, da gradbeniška po
sebna izobraževalna skupnost dobro deluje. Cepuš pa je dejal, da 
bodo tudi pri njih v bodoče morali bolj povezovati odgovornost pla
nerjev in tistih, ki skrbe za izobraževanje, da imajo izdelan program 
nalogin ukrepov, da bi na področju izobraževanja dosegli kvalitetne 
spremembe. Razmišljajo tudi o tem. kako bi aktivirali kadrovske re^ 
zerve, saj je gradbenega kadra izven gradbeništva precej. Razvijati 
bodo morali tudi novo tehnologi jo, ki bo ter jala man j ljudi z več zna
nja.

Vladimir Kočevar iz Dekorativne, ki ima v štirih TOZD in delovni 
skupnosti 1.411 delavcev, je dejal, da je pri njih že zdavnaj prodrlo 
spoznanje o koristnosti naložb v kadre, zato so vsi njihovi planski do
kumenti najprej zastavljeni z vidika kadrov. Nemara je tudi zaradi 
tega pri njih fluktuacija izredno majhna, seveda pa tudi za družbeni 
standard delavcev dobro skrbijo. Glede usposobljenosti kadrovskih 
delavcev je menil, da jim manjka predvsem dvoje znanj: kako načrto
vati kadre, in drugo, kako spoznavati izobraževalne motivacije delav
cev. Kočevar je tudi protestiral, ker mora kadrovska služba pošiljati 
78 poročil s podatki na 7 naslovov, namesto da bi imela čas za delo 
znotraj delovne organizacije.

Lo jze Meznarič, predsednik medobčinskega sveta ZSS Ljubi jana je 
opozoril, da na področju kadrovske dejavnosti ni prave koordinacije 
med organizacijami združenega dela, kadrovskimi službami intere
snih skupnosti in občinskih skupščin. Kadrovski odbori pa so tudi pri 
medobčinskih zbornicah in družbenopolitičnih organizacijah. Morali 
bi se dogovoriti, kdo bo opravljal nalogo koordinatorja, saj bi tudi ne
katera strokovna opravila lahko opravili skupaj.

Joža Puhar iz medobčinskega sveta ZSS za Goren jsko je dejala, da 
so na Gorenjskem kadrovske bilance uskladili v občinah. Povedala pa 
je, da tudi tam. kjer imajo dobro organizirane kadrovske službe, nji
hovo delo ne more priti v celoti do izraza pri planiranju. Po njenem 
mnenju bomo bitko dobili, če bomo uspeli kadrovsko politiko, skrb 
zan jo, razširiti tudi na druge, ne pa se boriti zgolj za položaj kadrov
skih služb. In tudi vzvode za povezavo moramo dobiti: planske službe 
delajo po svoje, kadrovske pa svoje. Nemara bi večjo povezavo dosegli 
že s tem, da bi v programe usposabl jan ja v zvezi s kadrovsko in izobra
ževalno politiko pritegnili tudi druge. To je končno potrebno tudi 
zato. ker tudi v planskih službah prevladuje zgolj ekonomistični vidik 
planiranja.

»Saj itak le preganjajo meglo«
Franc Berginc iz združenja za gradbeništvo je menil, da po n jego- 

vem vse ostale službe v delovnih organizacijah kadrovsko problema
tiko obravnavajo preveč tehno-menežersko, kadrovski delavci pa v 
tej bitki le izgubljajo, ker jim manjka interdisciplinarnega znanja. 
Tako se dogaja da je tehnik, ki dela plan in le številčno premika ljudi, 
bolje plačan kot delavec v kadrovski službi, za katere včasih pravijo, 
»da itak le preganjajo meglo.« Predlagal je, da bi enkrat tudi temelji

teje proučili, zakaj delo kadrovskih delavcev ni primerno cenjeno, 
zakaj odhajajo na druga dela. k jer pa so potem »uspešni.«

Emilija Pišek iz kadrovske službe občine Trbovlje je opozorila, da 
obstaja visoka stopnja soodvisnosti med usposobljenostjo kadrovskih 
služb in demokratizacijo kadrovske politike: čim bolj je kadrovska 
služba usposobl jena, toliko bolj je uspešno odločanje delavcev o ka
drovskih vprašan jih. V Trbovl jah so ugotovili, da večina delovnih or
ganizacij nima ustrezno usposobljenih nosilcev kadrovskih dejavno
sti. zato so skupaj s klubom samoupravljavcev izoblikovali načrt za 
njihovo usposabljanje.

Ivan Atelšek iz. kadrovske službe mariborskih občin je povedal, da 
so se 1979.1eta odločili zbrati podatke o potrebnih kadrih za nasled
njih pet let. Podatki jim.bodo koristili zdaj pri štipendijski politiki ker 
bodo bolje vedeli, za katere deficitarne poklice naj vlagajo razpolož
ljiva štipendijska sredstva. Opozoril pa je, da tudi pri n jih še planirajo 
nove proizvodn je,ne da bi se vprašali, k je bodo dobili potreben kader. 
Investicija je že končana, ko razmišljajo šele o kadrih.

Janko Brate iz Gospodarske zbornice Slovenije je govoril o uspo
sabljanju poslovodnih kadrov. Skozi 82 seminarjev, ki tečejo vsak 
teden, je šlo doslej že blizu 1.900 poslovodnih delavcev. Ugotovil je. 
da je udeležba na seminarjih dobra iz tistih okoli j, k jer se tudi sicer z 
nalogami iz družbenega dogovora o kadrovski politiki ukvarjajo 
družbenopolitične organizacije in gospodarske zbornice.

S posveta poroča: Sonja Gašperšič

Interdisciplinarne razvojne naloge
Gre za temeljeno vprašan je, 

iz katerih osnov in nalog moramo 
oblikovati kadrovsko politiko, je 
med drugim dejal podpredsed
nik republiškega sveta Zveze 
sindikatov Slovenije Martin Mli
nar. Prestrukturiranje gospodar
stva (v gospodarstvo, ki bo z višje 
tehnologi jodn več znanja dajalo 
boljše rezultate), to je naš cilj, ki 
bo terjal obsežno prekvalifika
cijo zaposlenih. Kadrovska poli
tika zato ne more biti le resor, 
izven funkcije združenega dela in 
delavci se bodo morali enako od
govorno odločati o kadrovski po
litiki kot o drugih zadevah. Za

takšno celovito nalogo pa bodo 
morale biti tudi kadrovske službe 
drugače organizirane. Delavci v 
teh službah morajo temeljito 
poznati razvoj in naloge svoje 
delovne organizacije, svoje pa
noge. Zato se morajo piovezovati 
z drugimi strokovnimi službami, 
da bodo temeljito poznali vse 
procese in da bodo, ob poznava- 
n ju metod lastnega dela, kos tem 
interdisciplinarnim razvojnim 
nalogam svo jega delovnega oko
lja. Zdaj pa so kadrovske službe 
pogosto le personalne službe — 
odtod kritika na njihov račun!
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SZDL danes

Do rešitev 
po delegatski poti

/—-------- —-------------------------------------^----------------• : \

. ..»Potemtakem ne zavračamo enopartijskega sistema zaradi tega, ker bi hoteli zanikati vsa
kršno njegovo pozitivno zgodovinsko vlogo, ampak zato, ker je ta sistem nezdružljiv z družbenoeko
nomskimi in demokratičnimi odnosi socialističnega samoupravljanja in z njegovim demokratičnim 
pluralizmom samoupravnih interesov. Poleg tega je enopartijski sistem toliko bolj izpostavljen defor
macijam, kolikor bolj se odmika-od začetnih faz revolucije...«

E. Kardelj: Smeri razvoja političnega sistema socialističnega sa
moupravljanja ČZP Kotnunist, Lj. 1978

V_________________________________________________________ J

Na nedavnih medobčinskih 
posvetovanjih o nadaljnjem ra
zvoju in poglabljanju ustavne 
vloge socialistične zveze so med 
drugim razpravljali tudi o uve
ljavljanju delegatskih odnosov 
znotraj naše najmnožičnejše in 
frontne organizacije. Dosedanja 
praksa in izkušnje kažejo, da po 
začetnih rezultatih v zadnjem 
obdobju na tem področju neko
liko zaostajamo. Največja sla
bost je predvsem v tem, da so de
legatska razmerja med frontnimi 
organizacijami znotraj SZDL 
marsikje dokaj formalna, uresni
čujemo pa jih predvsem v konfe
rencah in frontnih vodstvih. De
legati, prihajajo v socialistično 
zvezo premalo oboroženi s sta
lišči svojih organizacij in največ
krat izražajo le svoja mnenja in 
predloge.

Kadar govorimo o delegatskih 
odnosih znotraj fronte, moramo 
izhajati iz ustavne in družbene 
vloge socialistične zveze v poli
tičnem sistemu socialističnega 
samoupravljanja. Z vsebino 
svoje aktivnosti ter široko razve
janimi metodami in oblikami 
dela je SZDL predvsem podlaga 
— ali kot pravi tovariš Edvard 
Kardelj — politični izraz dele
gatskega sistema. Zato je nujno, 
da stalno skrbi tudi za svojo 
lastno notranjo demokratizacijo.. 
V Socialistični zvezi delovnega 
ljudstva Slovenije smo delegat
ske odnose opredelili že v Sta
tutu iz leta 1975. Tu smo med 
drugim zapisali:

»Z delegatskimi razmerji v 
SZDL uresničujejo delovni lju
dje in občani ter njihove organi
zirane socialistične sile svoje po
litične pravice, dolžnosti in od
govornosti ter zagotavljajo ne
posredno udeležbo v delu občin
ske, republiške in zvezne orga
nizacije SZDL ter organizacije 
SZDL v posebni družbenopoli
tični skupnosti. Delegat v SZDL 
je politični odposlanec v sociali
stično zvezo povezanih delovnih 
ljudi in občanov ter njihovih or

ganiziranih socialističnih sil. V 
organih SZDL, v katere je izvo
ljen ali delegiran, deluje na pod
lagi političnih stališč in smernic, 
izoblikovanih v organizaciji, ki 
ga je izvolila oziroma delegirala.

Delegat je 
politični odposlanec

Delegat ima pravico in dolž
nost: da sodeluje v procesu izra
žanja, soočanja in usklajevanja 
mnenj in interesov, sprejemanja 
stališč in oblikovanja predlogov 
v organizaciji, v kateri je izvoljen 
oziroma, ki ga je delegirala; da je 
aktiven v procesu usklajevanja in 
dogovarjanja o stališčih v orga
nih SZDL, kamor je odposlan; 
da si prizadeva za uresničevanje 
sprejetih sklepov in dogovorov v 
družbenopolitichem življenju, še 
posebej pa v organizaciji, kjer je 
bil izvoljen oziroma delegiran v 
organe SZDL: Organi organiza
cij, iz katerih so delegati delegi
rani ter organi konferenc SZDL, 
v katerih delujejo, zagotavljajo 
delegatom: pravočasno, razum
ljivo, objektivno in vsestransko 
informiranje o družbenopolitič
nem dogajanju; možnosti , za 
izražanje in usklajevanje intere
sov, oblikovanje stališč, spreje- 
rr^anje sklepov in dogovorov ter 
možnosti za sprotno* nadzorova
nje uresničevanja sprejetih skle
pov in dogovorov.

V Sloveniji imamo tako z uve
ljavljanjem delegatskih razmerij 
znotraj SZDL že večletne izkuš
nje. Konference in predsedstva 

‘socialistične zveze že nekaj let 
delujejo na delegatski podlagi. 
Delegatom družbenopolitičnih 
organizacij, ki sestavljajo in 
predstavljajo fronto, je tako 
omogočeno, da o vseh pomemb
nih vprašanjih enakopravno us
klajujejo stališča in mnenja svo
jih organizacij ter se dogovarjajo 
o skupnih akcijah. Tako prihaja 
tudi do ustrezne delitve dela, ki 
je v skladu z vlogo in naravo

vsake od frontnih organizacij.
V zadnjem času v SZDLSlo- 

venije vse bolj pogosto uveljav
ljamo tudi takoimenovani fleksi
bilni mandat. To praktično po
meni, da družbenopolitične or
ganizacije pošiljajo v konference 
in druge oblike delovanja SZDL 
tiste posameznike (delegate), ki 
lahko najbolj ustrezno izrazijo 
interese, stališča, mnenja in po
bude svojih organizacij. Prav 
tako pa mora takšen delegat 
dobro poznati obravnavano pro
blematiko in imeti sposobnost 
usklajevanja in dogovarjanja z 
drugimi interesi in delegati.

Preveč formalizma
Seveda pa se v praksi sreču

jemo tudi s težavami in slabost
mi. Statutarno in organizacijsko 
zamišljene rešitve niso zaživele v 
vseh okoljih, rezultati pa so od 
krajevne skupnosti do krajevne 
skupnosti in od občine do občine 
različni. Največja slabost je 
predvsem v tem, da DPO vse 
preporedko razpravljajo o 
temah in vprašanjih, ki so na 
dnevnih redih konferenc in pred
sedstev socialistične zveze. De
legati so tako često prepuščeni 
lastni iznajdljivosti in že znanim 
načelnim stališčem. Za učinko
vito usklajevanje različnih po
gledov in mnenj o konkretnih 
vprašanjih in problemih, ki za
htevajo skupno akcijo, pa to naj
večkrat ni dovolj.

V delegatskih razmerjih med 
frontnimi organizacijami je še 
vedno mnogo formalizma. 
Družbenopolitične organizacije 
se vse prepogosto odločajo za 
stalne delegate, ki največkrat ne 
zmorejo zahtevnih nalog na ra
zličnih področjih. Tako delegati 
niso dovolj povezani z vodstvi in 
članstvom, številne pobude in 
predlogi delovnih ljudi in obča
nov pa ne pridejo do veljave. 
Zato se pogosto dogaja, da tudi v 
frontno (delegatsko) oblikova

nih konferencah SZDL delegati 
branijo in zagovarjajo predvsem 
predloge in rešitve občinskih 
upravnih in strokovnih organov, 
premalo pa upoštevajo interese 
in potrebe krajanov oziroma ob
čanov.

Toda ne glede na navedene in 
druge slabosti lahko ugotovimo, 
da se delegatski odnosi znotraj 
SZDL vse bolj uveljavljajo. Ra
zvijamo in utrjujemo jih predv
sem kot temeljni princip organi
ziranosti in delovanja, tesno po
vezan s frontno naravo naše 
najmnožičnejše organizacije. V 
prihodnje si moramo zato zlasti 
prizadevati, da bomo tudi oblike 
in metode (ne le konference in 
predsedstva) SZDL (sekcije, 
svete, problemske konference 
itd.) oblikovali na delegatskih 
načelih. Tako bomo celotno or
ganizacijo vsestransko demokra
tizirali in istočasno okrepili vpliv 
in vlogo delovnih ljudi pri nasta
janju političnih stališč, potrebnih 
za samoupravno dogovarjanje, 
sporazumevanje in odločanje. 
' Socialistična zveza kot notra
nja povezovalna sila delegat
skega sistema mora stalno skr
beti tudi za svojo lastno notranjo 
demokratizacijo. Razvijanje in 
poglabljanje delegatskih odno
sov znotraj SZDL je skupna na
loga vseh družbenopolitičnih or
ganizacij. Najvažnejše je, da so 
delegati dobro pripravljeni, da 
ustrezno izražajo usmeritve, 
mnenja in pobude svojih organi
zacij ter da jih ustvarjalno in 
demokratično usklajujejo z dru
gimi delegati, upoštevajoč pri 
tem širše družbene interese in 
potrebe. Doseči moramo, da bo v 
vse oblike delovanja vključen 
najširši krog delovnih ljudi in ob
čanov ter delegati vseh tistih or
ganizacij in institucij, ki lahko s 
svojim znanjem, poznavanjem 
posameznih vprašanj, strokov
nostjo in delom prispevajo, da 
bomo oblikovali in sprejemali 
vsestransko pretehtana stališča 
in rešitve.

IZ PRAKSE SODIŠČ 
ZDRUŽENEGA DELA
Piše: Ivan Žužek

Sodno varstvo dobi 
le prizadeti delavec

Disciplinska komisija je delavcu izrekla disciplinski ukrep prene
hanja delovnega razmer ja. Zoper tako odločitev je delavec vložil ugo
vor na delavski svet, delavski svet pa je ugovoru ugodil in izrečeni 
ukrep pogojno odložil za dobo enega leta. Zoper sklep delavskega 
sveta pa je zahteval sodno varstvo direktor temeljne organizacije, ki je 
sicer tudi zahteval uvedbo disciplinskega postopka in se ni strinjal s 
pogojno odložitvijo ukrepa.

Sodišče prve stopnje je ugotovilo, da direktor temeljne organizacije 
nima aktivne legitimacije za vložitev predloga pred sodiščem združe
nega dela, s katerim sproži sodni postopek.

Na pritožbo direktorja temeljne organizacije je pritožbeno sodišče 
zavzelo stališče, da je odločitev prvostopnega sodišča pravilna iz na
slednjih razlogov:

Po 5. odstavku 204. člena zakona o združenem delu lahko zoper od
ločitev disciplinske komisije ugovarja prizadeti delavec, obenem pa 
tudi organ, ki je postopek zahteval. Taka možnost pa ni predvidena po 
8. odst. 204. člena Zakona o združenem delu, ki določa, da lahko 
zoper odločbo delavskega sveta sproži postopek pred sodiščem zdru
ženega dela prizadeti delavec. V tem določilu se ne omen ja možnosti, 
da sproži postopek pred sodiščem združenega dela tudi tisti organ, ki 
je zahteval disciplinski postopek. Ta organ je lahko direktor temeljne 
organizacije, organ samoupravne delavske kontrole, sindikat itd., ki 
je upravičen vlagati zahteve in ugovore le v temeljni organizaciji. Iz 
take ureditve povsem jasno sledi, da lahko sodno varstvo uveljavlja le 
prizadeti delavec, ki s tem zahteva oceno zakonitosti odločitve delav
skega sveta kot najvišjega samoupravnega organa temeljne organiza- 
cije.

Pripomniti je potrebno, da tako stališče, ki ga je zavzelo sodišče 
združenega dela, v teoriji ni povsem osvojeno. Po nasprotnem mnen ju 
je taka razlaga preozka, kajti če ima organ, ki je zahteval začetek dis
ciplinskega postopka, pravico vložiti ugovor pred organom druge 
stopnje, potem ni videti razloga, zakaj ne bi mogel tak organ sprožiti 
tudi sodnega spora. Po navedenem stališču bi lahko sodni spor sprožil 
torej tudi tisti, ki je zahteval uvedbo disciplinskega postopka, kar po
meni, da bi lahko v takem sporu sodišče spremenilo disciplinsko odlo
čitev tudi v škodo delavca (dr. Janez Šinkovec: »Sindikat v združenem 
delu« DDU. Lj. 1979, str. 99).

Za dan borca, Iskre, krajevne skupnosti, šoferjev

Velika proslava v Žužemberku Se delavec lahko vrne 
v delovno organizacijo?

Delavec je pred sodiščem združenega dela uveljavljal ugotovitev, 
da mu delovno razmerje ni prenehalo in da ga je dolžna temeljna or
ganizacija sprejeti nazaj v delovno razmerje in mu izplačati izostale 
osebne dohodke in druge prejemke.

Za dan borca — 4. julija — 
bo v Žužemberku velika prosla
va, na kateri bodo delavci SOZD 
Iskra proslavili 20. obletnico ob
stoja, slavnostni govornik pa bo 
član predsedstva CK ZKJ Stane 
Dolanc.

Zgodaj zjutraj se bosta v Ra- 
duhovi vasi sešla mladinska po
hodna enota Iskre in mladinski 
jurišni bataljon iz Žužemberka, 
od koder bosta krenila na pot po 
Suhi Krajini ter mimo obeležij 
NOB prišla na prireditveni pro
stor. Dopoldne bo tudi slav
nostna seja Sveta krajevne skup
nosti Žužemberk in predstavni
kov krajevne skupnosti Duga 
Resa s Korduna na Hrvaškem, 
na kateri bodo podpisali listino o 
pobratenju obeh krajevnih 
skupnosti, ki že dalj časa sodelu
jeta. Svoj dan bodo proslavili 
tudi šoferji in sicer kot spomin na

13. julij 1943. ko je bila v Velikih 
Laščah ustanovljena prva parti
zanska motorizirana enota.

Pomembnih datumov je torej 
veliko in organizatorji pričaku

jejo več kot 9.000 gostov, ki se 
bodo zbrali na prireditvenem 
prostoru ob Krki. Po govoru Sta
neta Dolanca bo kulturni pro
gram, ki ga bodo pripravili mla
dinci in kulturniki z naslovom 
Heroj Tito.

Na koncu bo družabno sreča
nje vseh 75 TOZD Iskrinega de
lovnega kolektiva, položili pa 
bodo tudi temeljni kamen za 
nove prostore TOZD Keramični 
kondenzatorji.

Franc Kotar

Sodišče združenega dela je ugotovilo, da je bil zahtevek delavca 
utemeljen, saj mu je delovno razmerje prenehalo v nasprotju z zako
nom in samoupravnim splošnim aktom. Delavcu torej delovno ra
zmerje ni prenehalo, zato je temeljna organizacija dolžna delavca 
sprejed nazaj in mu izplačati izostale osebne dohodke, za katere je bil 
prikrajšan po krivdi temeljne organizacije.

Temeljna organizacija se s tako odločitvijo ni strinjala in je v pri
tožbi navajala, da je med sodnim sporom sklenil delavec delovno ra
zmerje v drugi delovni organizaciji, sčimer je pokazal, da se ne želi več 
vrniti v temeljno organizacijo. Delavec tudi ne more biti upravičen do 
dvojnega osebnega dohodka za čas, ko dela v drugi delovni organiza
ciji.

Pritožbeno sodišče je v svojem sklepu poudarilo, da ima delavec 
pravico do vrnitve v svojo temeljno organizacijo, če mu je delovno ra
zmerje nezakonito prenehalo. Te pravice ne izgubi, če se med postop
kom zaposli v drugi delovni organizaciji, saj s tem le preprečuje nasta
nek večje škode. Le od volje delavca je odvisno, ali se bo vrnil v te
meljno organizacijo ali ne, zato mora sodišče vselej ugotoviti,ali dela
vec še zahteva vrnitev na delo ali pa bo ostal v delovnem razmerju 
drugje. Res pa je, da delavec ne more zahtevati polnega nadomestila 
osebnega dohodka v tistem času, ko je delal v drugi delovni organiza
ciji, pač pa lahko le uveljavl ja pravico do razlike, če je imel v drugi de
lovni organizaciji manjše osebne dohodke. Razliko mora plačati te
meljna organizacija, ki bo delavca sprejela nazaj na delo, hkrati pa bo 
morala temeljna organizacija poravnati tudi vse prispevke od nastale 
razlike pri osebnih dohodkih.
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Dobova: nagrada za učinkovite samoupravne odnose

Nikoli nismo 
tjavdan obljubljali

»... Mislim, tovariši in tovarišice, da imamo čudovit kader, ki je raste! od leta 1950 naprej, v obdobju sa
moupravljanja. V otroških letih našega samoupravljanja smo imeli veliko težav, vendar smo jih premostili. Zdaj pa 
so naši zavestni proizvajalci, samoupravljavci, zabredli v težave, ko nimajo dovolj materialnih sredstev in zato nam 
tudi pravijo, da ne moremo zahtevati od njih večje produktivnosti dela, če jim hkrati neboma dali potrebnih sred
stev. Med drugim so se znašli v takšnem položaju, da morajo tudi po šest mesecev tekati in prositi, da bi lahko zunaj 
kupili moderen stroj. Te njihove težnje moramo razumeti, kajti samoupravljanje je vprašanje biti ali ne biti našega 
Življenja —to kar je potrebno, da bi ljudstvo imelo zaupanje v nas. Vse je odvisno predvsem odnos komunistov in 
tudi pri tem moramo biti z ljudstvom ne glede na to, na kakšnem položaju je kdo. Mnogi naši komunisti pa so se do 
kraja pogreznili v gospodarski račun in gledajo ozko lokalistično na stvari in odnose. Takšni ljudje so pozabili, da 
so komunisti, postali so prakticisti...«

Iz zdravice predsednika Tita ob obisku v Banjaluki. 12. aprila 1966
V_______________________________ ____________________________J

Železniško 'gospodarstvo — 
centralne delavnice, TOZD za 
vzdrževan je vozil Dobova, zapo
sluje skoraj 250 ljudi. Organizi
rani so v trinajstih sindikalnih 
skupinah, med njimi je 22 komu
nistov in 68 mladincev. Kolektiv 
se je razvil iz nekdanje železni
ške kurilnice, do pred nekaj leti 
pa živel od rok do —- ust. Le 
vztrajnost in zaupanje vase je 
kolektiv ohranilo skupaj in mu 
omogočilo, da je v tem nerazvi
tem kraju pod obronki Bizelj
skega, v skoraj enako nerazviti 
brežiški občini, postal to,4car 
danes je: čvrst in enovit, dober 
gospodar z zavidljivimi samou
pravnimi odnosi.

Sit lačnega ne vidi

Dobova pri Brežicah ali Bre
žice pri Dobovi. Do nedavnega 
kraj, ki je ostajal v spominu za
radi železnice. Skoraj stopetde- 
set let se je ta živelj ob Sotli na
slajal le ob pogledu na vlake, ki 
so brzeli mimo. Tu so se resda za 
trenutek ustavili, da bi zamen jali 
lokomotive, dotočili vode ali se 
oskrbeli s premogom. Železnica 
je semkaj pripeljala up in pre
kletstvo: ljudem so vsa ta deset
letja vtepali v glavo pomen jezi
ka, naroda in meje. Toda ta svet 
ob Sotli, na obronkih Bizeljskega 
in stisnjen ob Savo, je ostajal tr
masto pri svojem bornem življe
nju, ponosen in čvrst. Takšen je 
ostal tudi med vojno. Nekje v 
Berlinu je nekdo potegnil črto in 
rekel: odslej bo tu meja. Narod 
so izselili. Takrat je bilo jok in 
stok slišati spet čez Sotlo in Savo 
kot pred stolet ji, ko je n jihov ded 
z Gregoričem na teh poljih izkr
vavel v kmečkih uporih. Morali 
so pustiti vse: dom, polje in očeta 
grob. Z železnico so jih razvozili 
po vsej Evropi. V njihove do
move so se vselili bolj zagrizeni 
odzagriženih— Kočevarji. Toda 
ti, ki naj bi prišli v obljubljeni raj, 
so prekleli uro in minuto, kosose 
na silo vselili v objokane domo
ve. Življenje se jim je zagrenilo s 
prvim korakom. V onemoglem 
besu so pred odhodom porušili in 
izropali še tisto, kar ni moglo z 
njimi. Krušno peč.

Toliko v spomin in vednost.
Razen že omen jene kurilnice 

in zaposlitve pri železnici ni bilo 
za Dobovo drugega kruha. Zato 
so se možje usedli in rekli, da bi 
morali nekaj ukreniti. Ce ne 

■ bodo sami ničesar storili za svoj 
kraj in otroke, tudi drugi ne 
bodo. Bodočnost so videli spet v 
železnici. V stari kurilnici. Malo 
bi jo preuredili in v njej začeli s 
popravilom vagonov. In so zače
li.

!
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Ivan Prešiček Alojz Bohm Tone Kržan Zdravko Cerjak Darko Novak

Skoraj trideset let niso prišli na 
zeleno vejo. Pridno delali in ga
rali, se odpovedovali in načrto
vali, toda njihove delavnice So 
lezle iz bankrota v bankrot, to
liko da so životarili na robu likvi
dacije. Od nikoder ni bilo za
dostne gmotne pomoči, ni kogar z 
zagotovilom o uresničevanju 
njihovih načrtov, ki so jih sanjali, 
ko so v dež ju, snegu ali vetru ra- 
zrezovali stare železniške vago
ne. Popustiti pa niso hoteli in 
smeli, ker bi z likvidacijo delav
nic Dobova takrat izgubila še ta 
edini zametek industrije.

Za samoupravljanje ni 
recepta

Kdo bi zato danes bil lahko 
srečnejši, kot teh 250 delavcev 
delavnic za popravilo vagonov v 
Dobovi, ko so izvedeli, da bodo 
prejeli nagrado za izjemne do
sežke pri razvijanju samouprav
ljanja? Kdo, če' ne onih ducat, 
pozneje štirideset in potem sto, 
ki so vztrajali, se odpovedovali in 
načrtovali, dokler se pred sed
mimi leti tudi za njihov kolektiv 
niso začeli boljši časi.

»Petintrideset let sem tu in 
vam lahko povem, da nam dolga 
leta ni bilo lahko,« pravi Alojz 
Bohm, zdaj predsednik delav
skega sveta TOZD, eden izmed 
redkih, ki so v kolektivu od vsega 
začetka. Mnogo med njimi je 
plačalo davek slabim delovnim 
pogojem in se zaradi načetega 
zdravja moralo že posloviti. 
»Danes je mnogo lažje. Vemo, 
kaj hočemo, imamo trdne načrte 
in vero v njih, če smo se izkopali 
iz vseh težav, bomo zmogli zdaj 
še te, ki so ostale. Medtem smo 
mnogo zgradili, mnogo uredili, 
predvsem pa postali kolektiv, 
kjer sleherni ve, kaj hočemo.«

»Do triinsedemdesetega leta 
je bilo hudo, nenehno smo bili 
pred likvidacijo, venomer brez 
vsake socialne varnosti. Ob reor-

I ganizaciji železnice in formiran ju 
Centralnih delavnic za vzdrževa
nje vlečenih in vlečnih vozil je 
tudi za nas končno nastopilo 
drugo obdobje. V teh letih smo 
uspeli zbrati denar za nove de
lavnice, za ureditev najtežjih de
lovnih mest in izdvojiti dinar tudi 
za družbeni standard. Danes 
imamo edini v Dobovi urejeno 
svojo družbeno prehrano, svoje 
postelje ob morju,« pravi Tone 
Kržan, predsednik sindikata.

»Za samoupravljanje ni re
cepta. Samoupravljanje je odvi
sno od pogojev in okoliščin, ki se 
razlikujejo od kolektiva do ko
lektiva, od dejavnosti do dejav
nosti,« meni Ivan Prešiček, ki je 
v kolektivu že 21 let in je zda j di
rektor TOZD. »V nekaterih

okoljih je osveščenost delavcev bomo morali spet poprijeti. Vsi
večja kot je bila nekoč pri nas. 
kjer so bili naši delavci zvečine 
majhni kmetje. Toda zmotno bi 
bilo misliti, dati naši delavci zato 
niso živeli S kolektivom. Še kako, 
saj so v n jem videli edino možno 
razvojno pot zase in za kraj. Po 
drugi strani pa so to ljudje, s ka
terimi je moč lepo delati, če si do 
n jih pošten. Ključ našega uspeha 
je bil samo v dejstvu, da nismo 
nikoli ničesar obljubljali ali tjav
dan načrtovali. Ko smo se za kaj 
odločili, šmo se za to odločili 
skupaj in sprejeli tudi vse posle
dice. Drži. vedno ni bilo lahko, 
toda danes vsak v kolektivu dela 
in živi v prepričanju, da ni bil ni
koli za nič ogoljufan. Danes ni 
nobeno vprašanje stopiti med 
delavce, in reči: fantje, v soboto

do zadn jega bodo prišli, čeprav 
smo že pred tem sami sprejeli 
sklep, da bomo poleg vseh de
lovnih in Solidarnostnih sobot 
delali še tri sobote za nas. Da bi 
zaslužili potreben denar za novo 
streho. Imamo še mnogo delov
nih mest, k jer delajo tovariši pod 
milim nebom. Smisel našega dela 
pa je tudi v tem, da bo naš dela
vec odšel zdrav s šestdesetimi leti 
v pokoj in ne s petdesetimi v in
validsko, kot se nam je dogaja
lo.«

Solidarnost ni le parola

»Nekoč smo gradili tudi na 
črno. samo da bi širili dejavnost.

Kolektiv TOZD za vzdrževanje 
vozil v Dobovi se je razvil iz 
nekdanjih kurilnic. Zdaj ra
zmišlja o uvedbi specializiranih 
dejavnosti, ki sc porajajo z mo

dernizacijo železniškega prome
ta. Nekoč je bil to zametek indu
strije v majhni vasi, k jer so de
lovni domačini na enak način 
Zgradili že vrsto tovarn: v Do

bovo so pripeljali Beti in Trim, 
Lesnino in livarno. Dobovčani 
danes niso več na stranskem tiru 
železnice, po kateri so se skozi 
Dobovo vozili samo — vlaki.

Ob dnevu cestarjev 28. juniju je bilo v petek in soboto že 12. 
srečanje cestarjev Slovenije v Mariboru. Športniki so se pomerili v 
raznih športnih disciplinah, delavci pa v cestnih veščinah. Na zak
ljučni prireditvi v domu JLA je zbranim delegatom spregovo
ril predsednik zbora združenega dela skupščine SRS Emil Toma
žič. Največji poudarek v govoru je dal novemu zakonu o javnih ce
stah in poudaril, da bodo z njim cestna podjetja dobila drugačen 
položaj in novo vlogo v družbenoekonomskih odnosih cestnega 
gospodarstva. Novi zakon daje veljavo predvsem tistim, ki s cesta
mi delajo in jih vzdržujejo.

O današnjem gospodarskem položaju pa je poudaril, da mora 
4.000 delavcev SOZD združenega cestnega podjetja Slovenije še 
bolj gospodarno ravnati z razpoložljivimi sredstvi, tako da bi 
lahko še bolje vzdrževali 4.900 kilometrov magistralnih in 
regionalnih cest, kolikor jih imajo na skrbi. Prepričan je, da bodo 
cestarji to zmogli, saj so zmogli doslej tudi najtežje naloge.

A. A.

Gradili smo z udarniškim delom, 
gradili z denar jem, ki smo si ga 
odtegovali od plač. Tudi danes 
nam udarniško delo ni tuje. Pri
demo vsi. od uslužbenke v raču
novodstvu do zadnjega delavca. 
Mi vemo. kaj pomeni delo. Prav 
zato smo tudi med prvimi pri
sluhnili težavam drugih TOZD. 
Čeprav sami nismo imeli kdo ve 
kakšnih plač. smo sklenili, da 
damo denar tovarišem v Divači, 
ki niso imeli denarja za izplačilo 
regresov. Ko so Mariborčani 
zašli v težave, smo jih sprejeli 
medse, da so delali pri nas. do
kler se razmere pri njih niso ure
dile. Ko so Italijani zavrnili nekaj 

j kompozicij in jih tovariši v Di
vači niso mogli sami usposobiti, 
smo jim mi priskočili na pomoč. 
Enako smo ravnali, ko so se po
rajale težave v eni izmed ljub
ljanskih TOZD. Takšna tovari
ška pomoč je mnogo več kot pa 
to, če ti da nekdo denar. Tasode- 
lovanja nas krepijo in zbližujejo. 
Kako lepo in pošteno zaživiš, če
tudi v dobrem ne ostajaš sam, 
temveč vidiš sotovariša, ki je po
treben pomoči. Mi vemo, kako je 
s tem,« pripoveduje T. Kržan.

»V takšnem kolektivu je lepo 
delati, ker so zdravi medsebojni 
odnosi. Drži. da padejo tudi trde 
besede, toda takrat se usedemo 
in pogovorimo,« dodaja Darko 
Novak, predsednik mladine. »V 
našem kolektivu je težko razdva
jati delo posameznih političnih 
organizacij, družbenih in sa
moupravnih organov. Usedemo 
se skupaj in pogovorimo. Naši 
sestanki so kratki in praviloma v 
prostem času. Le pozimi, ko je 
zjutraj še dolgo tema, imamo 
kakšno sejo med delovnim 
časom«.

»Danes je mnogo lažje delati 
in biti samoupravljalec,« razmiš
lja Zdravko Cerjak, namestnik 
sekretarja ZK. »Pred leti so bili 
tovariši pred nenehno prisilo in 
skrbjo, kako preživeti. Danes pa 
nam ostaja le še skrb, kako še 
bolje živeti. V kolektivu ni lenu
hov, ne onih. ki bi se skrivali v 
bolniško. V naši TOZD ni niti 
enega, ki bi čakal na stanovanje. 
Nekoč so delavci sami sprejei 
sklep, da bodo ves denar za sta
novanja preusmerili v kreditira
nje individualnih hiš. To je bila 
dobra poteza, zvečine smo sami 
domačini, skoraj vsak je na ta ali 
oni način dobil zastonj košček 
zemlje in na njej začel graditi. 
Tako se nam denar bogati in ne
nehno vrača. Na ta način pridob
ljen kvadratni meter stanovanj
ske površine je nekajkrat cenejši 
od onega, ki bi ga morali kupiti in 
potem vzdrževati...«

Šele lani so uspeli zbrati nekaj 
denarja za. kolektivni izlet. Za 
tovariško srečanje z delavci 
TOZD v Ptuju. Mladi so šele 

! prvič obiskali tovariše v ljubi jan- 
| ski TOZD. kjer popravljajo jo- 
i komotive, da bi se seznanili z n ji- 
I hovim delom, težavami in želja- 
J mi. Nič ne de. če prej niso mogli, 
j pravijo. Zavestno so se odpove- 
! dovali vsemu, kar so nekateri 
I drugi kolektivi imeli že zdavnaj, 
j Oni pa so na tej in oni strani Sotle 
! iskali še dodatno delo. Formirali 
j so posebne dežurne ekipe za delo 
j ob nedeljah in praznikih. Njihovi 
| delavci doslej še niso nikoli vsi 

praznovali nepretrgoma več dni 
j skupaj. Ne. pravijo, mi smo del 
| železnice in tiri ne poznajo praz

nikov. Zato imajo nenehno v 
j pripravljenosti del kolektiva, ki 
j tudi čez praznike odpravlja mo- 
| rebitne okvare. Takšen, izven 
i rednega delovnega programa 
| pridobljen dinar, je še dragoce- 
| nejši, pravijo. In ga takoj shra- 
| ni jo za — jutri..." 
i, J. Sever
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Enkrat eden, 
drugič...

»... Zelo hudo mi je, ko iz tiska ali drugih informacij zvem za različne negativne pojave, kot je 
na primer lokalizem, ki škoduje interesom skupnosti kot celote, ali pa kot so na primer pogosti primeri 
gospodarskega kriminala, ki so predvsem posledica premajhne budnosti delovnih kolektivov. Reči 
moram, da so za skupnost zlasti nevarne tiste težnje, ki izvirajo iz ozkega gledanja zgolj na interese 
enega podjetja ali komune, ne pa na interese skupnosti. Takšne težnje povzročajo druge negativne po
jave. kot so nelojalna konkurenca med podjetji, doma ali v tujini, pa tudi neopravičeno navijanje cen, 
zlasti kadar gre za monopolni položaj. Ljudje, ki to delajo, oziroma, ki so nosilci takšne prakse, sku
šajo to svojo dejavnost skriti za koristmi delovnega kolektiva.«

Iz Titove poslanice III. kongresu Zveze sindikatov Jugoslavije, 
Beograd, 6. maja 1955

Oglašajte se!

Akcija »Tisoč delavcev —sodelavcev« gre že v svoj tretji 
mesec. Čeprav so jo povsod pozdravili, daje vidne rezultate samo 
tam, kjer so se je lotili resno in prizadevno, kjer so jo osnovne or
ganizacije zveze sindikatov razumele kot svojo pomembno nalo
go. Naj ne bo odveč, če ponovimo, da namen akcije ni samo pri
dobiti nove sodelavce v glasilih, ampak zagotoviti celovit pristop k 
razreševanju odprtih vprašanj obveščanja v združenem delu.

To potrjujejo tudi razgovori z organizatorji obveščanja, ured
niki in novinarji v organizcijah združenega dela ter s predsedniki 
komisij za obveščanje pri medobčinskih in občinskih svetih ZSS o 
vlogi.obveščanja v združenem delu v gospodarski stabilizaciji in o 
poteku akcije » Tisoč delavcev —sodelavcev«. Pet takšnih posve
tov, ki so zajeli vso Sloveijo, zvrstili pa so se v Ljubljani, Novem 
mestu, Mariboru, Lipici in v Preboldu, nas je opozorilo, da so v 
nekaterih občinah še vedno premalo občutljivi za obveščanje v 
združenem delu. Posveti, ki jih je v skladu s stališči 24. seje pred
sedstva republiškega sveta ZSS in po dogovoru s komisijo pred
sedstva CK ZKS za agitacijo in propagando sklical odbor RS ZSS 
za obveščanje in politično propagando, so pokazali, da si morajo 
družbenopolitične organizacije zagotoviti večji vpliv na obvešča
nje. Tam,kjer morda še menijo, da je obveščanje nekaj, kar poteka 
samodejno, bodo morali spoznati, da temu ni tako.

Napačno pa bi bilo, če zaradi nekaterih težav ne bi videli, da 
vendarle tudi na področju obveščan ja v združenem delu napredu
jemo. To je potrdilo tudi letošnje srečanje samoupravljalcev, ki je 
bilo 27. junija v Beogradu in na katerem smo slišali vrsto zanimivih 
pobud za boljše obveščan je v združenem delu. Tudi referatu o ak
ciji »Tisoč delavcev — sodelavcev« so udeleženci srečanja po
zorno prisluhnili.

V Delavski enotnosti bi radi v še večji meri brali prispevke novih 
sodelavcev, želimo si tudi več poročil iz občin in iz organizacij 
združenega dela, kako poteka akcija, zatorej — oglašajte se pogo
steje!

Med novicami, ki smo jih bili veseli, je tudi ta, da so junija začeli 
v jeseniški železarni izdajati tedenske informacije. Sklep o tem je 
sprejel odbor za informiranje na pobudo družbenopolitičnih or
ganizacij železarne. Kljub temu, da imajo razvito obveščanje (tudi 
glasilo »Železar« izhaja tedensko, kar je še vedno redko za naše 
OZD), so se odločili za takšne kratke in aktualne informacijes po
sebnim poudarkom na uresničevanju stabilizacijskih programov 
(uspehi in neuspehi) in odpravljanju izgub. Vsekakor je zanimivo, 
da je izdajanje teh informacij (vesti naj bi prihajale predvsem iz 
TOZD-ov in iz delovnih skupin) spodbudil ne ravno zavidljiv go
spodarski položaj. Ta dogodek se lepo vključuje v našo akcijo za 
boljše obveščanje.

V
Vladimir Jerman

Uk)
Rzaglabljanje O delu Mk>predsednika mo novogoriške
delavskega
sveta

komisije za 
obveščanje

SGP Pionir 
ima trdne temelje

Ne vem. ali naj pohvalim 
delo strokovnih služb tovarne 
Svila v Mariboru, ki nam pri
pravljajo programe, ali naj gra
jam delo delavskih svetov. Vsi 
naši sestanki na centralnem de
lavskem svetu so bili namreč 
preveč »mirni«. Prišlo je nekaj 
zunan jih kritik, a skoraj po pra
vilu prepozno. Po sprejetju ne
kega akta ali sporazuma pa je 
težko takoj popravljati, spremi
njati določila. Zato bi opozoril 
vsakega člana kolektiva: zahte
vajte od delegatov delavskih sve
tov. naj vam razložijo, kaj bo de
lavski svet obravnaval!

Po dosedan jih izkušn jah lahko 
trdim, da se delegati s svojimi so
delavci sploh ne posvetujejo. S 
samo izvolitvijo še nimajo pra
vice na seji dremati ali le občasno 
strin jajoče se dvigati roko, raz
pravljati pa nič! V minulem ob
dobju se je prijavljala k razpravi 
vedno ista tretjina delegatov, 
tretjina se je oglasila enkrat v 
celem mandatu in tretjina nikoli.

Danes, v času stabilizacije, s 
moramo še bolj zavedati, koga 
volimo v samoupravne organe. 
Ljudje se še premalo zavedajo 
svojih pravic; če ne izvolijo pra
vih ljudi, do pravic tudi prišli ne 
bodo. Upravičeno se lahko vpra
šamo, ali je prav, da so bili letos 
ponovno izvoljeni nekateri člani 
samoupravnih organov, ki do te 
svoje funkcije niso ravnali odgo-

Jeseni bomo sprejemali nov 
srednjeročni plan delovne orga
nizacije za obdobje 1981 —1985. 
Delavski svet bo tej nalogi po
svetil vso pozornost, saj bo od 
nje v marsičem odvisen naš na
daljnji razvoj. Vsaka naša na
ložba naj bo zato res utemeljena. 
Denarja bo malo in ne smemo 
narediti nobenega spodrsljaja 
več niti pri nabavi strojev niti pri 
preuranjenih načrtih za razširi
tev in dograditev objektov niti v 
tehnologiji. Ne ponavljajmo sta
rih napak!

Franc Piš e k

Obveščanje v združenem 
delu je obremen jeno s številnimi 
Slabostmi. Tudi v novogoriški 
občini ugotavl jamo, da sledn je še 
vedno ni ustrezno organizirano 
in da mnogokje ne izhaja iz po
treb delavcev v temeljnih organi
zacijah. Skoraj v vseh okoljih 
imajo družbenopolitične organi
zacije premajhen vpliv na obveš
čan je. Seveda ne zato. ker bi jim 
kdo to možnost kratil, ampak iz 
preprostega razloga, ker ne ču
tijo potrebe, da bi prispevale svo j 
delež pri obveščan ju. Zatose tudi 
ne smemo čuditi, da so mnogi 
predsedniki konferenc sindikata 
uvrstili oceno obveščan ja v svoji 
organizaciji združenega dela in 
program za izvedbo akcije 
»Tisoč delavcev — sodelavcev« 
na zadnje mesto.

Sindikalne organizacije se še 
premalo zavedajo vloge, ki jo 
imajo na tem področju. Zato sc 
je komisija za obveščanje pri ob
činskem svetu zveze sindikatov 
Nova Gorica pri sestavi pro
grama akcije odločila, da bo naj
prej ugotovila stan je na področ ju 
obveščanja in spodbudila sindi
kalne organizacije k izdelavi 
ocene obveščanja v vseh delov
nih okoljih. Pretežni del svojega 
delovanja bo posvetila tistim te
meljnim oz. delovnim organizci- 
jam, v katerih obveščanje še ni 
zaživelo. Vzporedno s to aktiv
nostjo pa bo izvajala akcijo za 
pridobitev čimvečjega števila 
dopisnikov.

Člani komisije za obveščanje 
so na svoji zadnji seji ugotovili, 
da so bili akcijski odbori za 
izvedbo te akcije že imenovani v 
večini temeljnih organizacij in da 
so učinki akci je že vidni, še vna
prej pa si bo potrebno prizadeva
ti. da bodo sindikalni delavci 
sprejemali akcijo kot eno svojih 
rednih nalog, ki naj ne bi bila »na 
repu« n jihovega delovanja. Le z 
njihovo stalno angažiranostjo 
lahko pričakujemo otipljivejše 
rezultate.

Metka Zalar

Trideset let je tega. kar je 
ljudska skupščina sprejela te
meljni zakon o upravljanju z dr
žavnimi gospodarskimi podjetji 
in nižjimi gospodarskimi združe
nji po delovnih kolektivih. Tako 
so bili v letu 1950 v vseh gospo
darskih organizacijah izvoljeni 
delavski sveti in naša družba je 
stopila na pot samoupravljanja.

SGP Pionir je nastalo 1. 1947 
iz leto dni starejšega podjetja 
Novograd. Pred 30 leti smo tudi 
pri nas začeli s samoupravlja
njem in tako je bil Pionir med 

- preizkusnimi, temeljnimi kamni 
nove družbe. Prva seja delav- 
skegasveta je bila 21. 10.1950in 
začel jo je najstarejši član Anton 
Sladič. Vodil jo je do izvolitve 
prvega predsednika DS Karla 
Polanca.

Ves nadaljnji razvoj je slonel 
na samoupravnem poslovanju in 
poslovni politiki, samoupravlja
nje je bilo gonilna sila tega ra
zvoja. Pravilnost te poti dokazu
jejo številni uspehi in širjenje de
lovne organizacije na območju 
Ljubljane, Reke. Zagreba, Pri
morja in Bosne. Samoupravlja
nje se je širilo hkrati, saj so bili 
povsod, kjer smo organizirali 
stalne delovne enote, izvoljeni 
tudi obratni delavski sveti in 
drugi samoupravni organi.

Pred šestimi leti je Pionir zak
ljučil svoje konstituiranje kot de
lovna organizacija z desetimi 
TOZD, še dve pa sta v postopku 
za registracijo.

Da bi samoupravljanje čim 
bolj približali neposrednemu 
proizvajalcu, so z organiziran jem 
TOZD delavski sveti dobili novo 
vsebino dela. Vzporedno z ra
zvojem in rastjo' podjet ja se je 
krepilo tudi družbenopolitično 
delo političnih organizacij v po
djetju. Med glavnimi nosilci poli
tičnih akcij ima nedvomno sindi
kat bistvena vlogo pri reševan ju 
problemov, s katerimi se po
djetje srečuje v svojem razvoju!

Sindikat danes aktivno sode
luje na vseh področjih samou
pravljanja, saj so njegovi pred
stavniki navzoči na vseh sejah 
samoupravnih organov DO,

TOZD in kot delegat SIS. Ker 
podjetje že od vsega začetka za
posluje delavce z vseh področij 
Jugoslavije, je ena prednostnih 
nalog sindikata krepitev bratstva 
in enotnosti med vsemi zaposle
nimi delavci.

Prav tako skrbi za oddih zapo
slenih , predvsem delavcev z niž
jimi osebnimi dohodki in zdrav
stveno ogroženih. Podjetje je 
imelo najprej svoj počitniški 
dom v Gabrovem in Piranu. Po 
nekaj letih smo oba doma pro
dali in zgradili domove na Hvaru, 
v Poreču, na Malem Lošinju, 
Gorjancih, Veliki Planini in v 
Bohinju.

Smo eno izmed podjetij na 
Dolen jskem, kjer so uspešno za
živele TOZD v taki obliki, kot je 
predpisana v ustavi in z zakonom 
o združenem delu. Delovni lju
dje resnično ugotavljajo in delijo 
celotni dohodek. Zaključni 
račun za vsako TOZD je vsebin
ski, z novo kvaliteto in ne samo 
formalen. To pomeni, da imajo 
delavci v TOZD in družbeni or
gani jasno sliko o giban ju sred
stev v okviru posameznih 
TOZD.

Delavci so dejansko bolj sez
nanjeni s pokazatelji poslovanja, 
ki jim jih dostavljajo službe v 
večjem obsegu in podrobneje 
kot prej, svoj delež pri tem pa 
ima tudi interno glasilo PIONIR.

Če pogledamo še na naloge, ki 
so pred DO SGP PIONIR v pri
hodnjem sredn jeročnem obdob
ju, lahko ugotovimo, da vsebu
jejo predvsem dinamično rast 
dohodka, odprtost Pionirjevega 
poslovnega sistema, razvoj in 
uveljavljanje novih tehnologij,, 
izboljševanje kvalifikacijske 
strukture zaposlenih, povečano 
skrb za družbeni standard zapo
slenih, gradnjo samskih domov 
in počitniških domov, menz in 
naselij. Povečati moramo prisot
nost Pionirjevih gradbenih 
TOZD na inozemskih tržiščih in 
okrepiti dohodkovno poveza
nost s poslovnimi partnerji, ki 
sodelujejo v reprodukcijskem 
krogu SGP PIONIR.

Milan Šinkovec

Okrog 120 predsednikov sindikata na posvetu v Škofji Loki
*

Odriv v delavno jesen
Pogovor predsednikov IO OO ZS ter 

predsednikov konferenc OO ZS škofjeloške 
občine s predsednikom občinskega sveta Ja
nezom Thalerjem in sekretarko Olgo Ban
delj so označili predvsem kot pravočasen 
obojestranski dogovor za akcije, ki bodo po
tekale po dopustih. Na dnevnem redu je bilo 
tudi nekaj nalog, ki se jih bodo osnovne or
ganizacije sindikata v škofjeloških temeljnih 
organizacijah lotile že te dni. Prva, sicer 
kratkotrajna, je organiziranje krvodajalske 
akcije od 10. do 24. julija. Znano je, da je 
prav v škofjeloški občini med delovnimi 
ljudmi in občani zelo visok odstotek krvoda
jalcev. Na posvetu so sicer pozdravili posta
vitev dodatnih mest za odvzem krvi v Škofji 
Loki, Železnikih in Žireh (od 4 na 6), izrekli 
pa so tudi več kritičnih misli o organiziranju 
akci je glede na delovni čas v proizvodnih or
ganizacijah združenega dela.

Neustrezna je tudi mesečna razporeditev 
krvodajalskih akcij v Sloveniji. Škofjeloška 
občina ima akcijo že dolga leta sredi julija, 
ko so v nekaterih delovnih organizacijah do
pusti. Zavodu za transfuzijo krvi v Ljubljani

predlagajo, naj skušajo uvesti krožni sistem 
rokov za odvzem krvi po posamezni h sloven
skih krajih.

Na posvetu so se dogovorili, da bodo sku
šali povečati število delavcev, ki bodo pre
jemali štipendijo Titovega sklada SR Slove
nije. Škofjeloška občina bi lahko imela pet
najst štipendistov, trenutno pa pre jemata Ti
tovo štipendijo za študij iz dela le dva de
lavca Rudnika urana Žirovski vrh.

V dogovoru o aktivnostih OO ZS pri pri
pravah na 2. konferenco ZSS so sprejeli na
logo, da bodo skupaj z ostalimi družbenopo
litičnimi organizacijami in strokovnimi služ
bami v OZD izpolnili vprašalnik o oceni uve
ljavljanja načela delitve po delu v organiza
cijah združenega dela pri uresničevan ju sta
lišč RS ZSS o delitvi po delu.

Znatno živahnejša je bila razprava o ak
tivnostih OO ZS pri uresničevanju samou
pravnih družbeneokonsmkih odnosov v sta
novanjskem gospodarstvu. Ocenili so, da 
tudi v škofjeloški občini v preteklem sred
njeročnem obdobju niso izpolnili vseh načr
tovanih nalog. K temu je prav gotovo pripo

moglo prepočasno urejanje urbanistične do
kumentacije, »zakupniško« obnašanje ne
katerih OZD in SIS do stanovanjske izgrad
nje ter predvsem tržišče brez konkurence.

Prav tako so razpravljavci kritično ocenili 
delovanje stanovanjske zadruge SORA, ki 
še vedno ni pokazala večjega uspeha pri 
delu.

V škofjeloški občini izdajajo organizacije 
združenega dela okrog petnajst tovarniških 
glasil. Ta so po vsebini zelo različna, zato so 
predsedniki IO OO ZSS pozdravili akcijo 
»Tisoč delavcev — sodelavcev« kot spod
budo mnogi m delavcem, da bi pričeli sodelo
vati v tovarniških in krajevnih glasilih.

Če je bil pogovor o problematiki v stano
vanjski gradnji izrazito kritičen, pa je bila 
izmen java mnen j o uspešnosti boja proti al
koholizmu zelo izzivalna. Opozorila je na 
osnovni vzrok neuspešnosti tega bo ja, na to
lerantnost »do vodstvenih in vodilnih delav
cev — alkoholikov« ter na slabo povezavo 
med strokovnimi službami v OZD, zdravniki 
in ustreznimi socialnimi službami v občini.

Stane Jesenovec

Preseganje planov zaposlovanja je tudi v škofjeloški občini povzročilo 
mnoge stanovanjske probleme. Sestavili so samoupravni sporazum o 
minimalnih standardih, ki ga je trenutno podpisalo okrog devefdeset 
odstotkov podpisnikov. Izvajanje tega sporazuma bodo temeljito 
spremljali in izvajali tudi določene omejitve pri kreditiranju, če OZD ne 
bodo spoštovale določil sporazuma. Na sliki: stolpnica iz Podlubnika, 
v kateri je v začetku leta dobilo stanovanja nekaj več kot trideset družin 
in posameznikov.

Foto: Stane Jesenovec
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Tri osnovne smeri »... Če gledamo z družbenoekonomskega stališča, to pomeni, da mora v odnosih med narodi 
veljati isto načelo, iz katerega izhajamo prt urejanju samoupravnih ekonomskih odnosov med ljudmi. 
Vsak narod mora imeti pravico in resnično možnost, da živi in napreduje skladno z rezultati svojega 
dela in razvoja proizvajalnih sil...«

E. Kardelj: Samoupravljanje 1, DZS. Lj. 1979

V

Mednarodna dejavnost 
Zveze sindikatov Slovenije se je 
letos, sodeč po ocenah zadnje 
seje republiškega sveta, odvijala 
v treh osnovnih smereh: na po
dročju sodelovanja z drugimi 
sindikalnimi organizacijami, v 
zvezi z zdomci in delavci v detaši- 
ranih obratih.

Na področju sindikalnega so
delovanja je Zveza sindikatov 
Slovenije v tem letu že dosegla 
lepe rezultate. Delegacije repu
bliškega sveta so v tem času obi
skale sindikate v pokrajini 
Baden Wurttemberg, koroške in 
štajerske sindikate na Avstrij
skem in predstavnike vseh treh 
italijanskih sindikatov vFurlaniji 
Julijski Krajini, kakor tudi Ge
neralno konfederacijo dela Ita
lije v rdeči italijanski pokrajini 
Emilia Romagna. Motivi teh obi
skov so bili prevsem sodelovanje 
na kongresih (Bologna in Trst), 
■medsebojno obveščanje ob bo
lezni pokojnega tovariša Tita 
(Sttutgart in Celovec) ter uradni 
obiski (Celovec, Graz). To je 
brez dvoma okrepilo sodelova
nje med Zvezo sindikatov Slove
nije in temi sindikalnimi organi
zacijami. In to tem bolj, ker so ta 
srečanja služila kot dobra prilož
nost za okrepitev nadaljnjega 
sodelovanja ter obračun doseda
njega, prevsem glede dogovorov 
v zvezi s problematiko naših de

lavcev na začasnem delu v neka
terih izmed teh pokrajin, v zvezi s 
položajem naše narodnostne 
skupnosti in z gospodarskim so
delovanjem med temi pokraji
nami in Slovenijo. Na teh sreča
njih so obravnavali tuditakoime- 
novana sindikalna notranja 
vprašanja, predvsem poglede na 
nekatera notranja in medna
rodna vprašanja.

Glede zdomcev in detaširanih 
delavcev je mogoče ugotoviti, da 
so se naši sindikati bolj kot kdaj
koli doslej ukvarjali s tem,saj so 
podrobno obravnavali proble
matiko in se's pridom vključevali 
v vse akcije, ki jih je družba 
spodbujala in organizirala. Ugo
tovili pa so, da se je treba bolj 
angažirati pri informiranju 
zdomcev o prostih delih,nalogah 
in opravilih, o možnostih malega 
gospodarstva, o sovlaganju, ali 
na kratko o vseh vidikih zaposlo
vanja po vrnitvi v domovino. 
Prav tako so ugotovili, da je 
treba več truda vložiti v njihovo 
družbenopolitično in družbe
noekonomsko izobraževanje, saj 
je očitno, da se ti naši ljudje po 
vrnitvi v domovino po večletni 
odsotnosti težko znajdejo v 
našem načinu življenja. Tuje jim 
je naše razvejano samoupravno 
življenje, ne poznajo »reda in 
pravil igre«, tuj jim je delegatski

TA TEDEN V ŽARIŠČU
PRAGA — Z' st kretar 

za zunanje zadeve J lovec 
je bil na uradnem ijatelj- 
skem obisku na C .Koslova- 
škem. Njegovi pogovori z gene
ralnim sekretarjem češkoslova
ške KP in predsednikom Gusta
vom Husakom ter premierom 
Ljubomirom Strougalom so po
trdili tradicionalno prijateljstvo 
in sodelovanje med državama. 
Še zlasti pozitivno so ocenili go
spodarsko sodelovanje, katerega 
vrednost bo letos presegla mili
jardo 200 milijonov dolarjev. 
Med mednarodnimi vprašanji so 
posvetili posebno pozornost po
ložaju v Evropi in pripravam na 
madridski sestanek.

BRUSELJ— 1. ju li ja so za
čeli veljati prehodni sporazumi 
med Jugoslavijo in Evropsko go
spodarsko skupnostjo o trgovini 
in finančnem sodelovanju. Nov 
sporazum o gospodarskem sode
lovanju, ki je bil podpisan 2. 
aprila letos, ima namen razširiti 
in poglobiti gospodarsko sodelo
vanje v obojestransko korist.

MOSKVA — Po daljših 
pripravah je zahodnonemški 
kancler Helmut Schmidt obiskal 
Sovjetsko zvezo, kjer se je pogo
varjal z najvišjimi voditelji Leo
nidom Brežnjevom, Aleksejem 
Kosiginom in Andrejem Gromi- 
kom. Obisk je bil prispevek k 
nadaljevanju in razvijanju dia
loga med Moskvo in zahodom, 
dialoga, ki je letos zašel v krizo, 
najprej zaradi nesoglasij v zvezi z 
oboroževanjem ene in druge 
strani z jedrskimi raketami sred
njega dometa, potem pa zaradi 
sovjetske vojaške akcije v Afga
nistanu. Brežnjev in Schmidt sta 
se strinjala, da je treba nadalje
vati politiko popuščan ja in sode
lovanja, krepitve zaupanja in 
vzajemnega razumevanja. Ob 
koncu obiska sta državnika pod

pisala tudi dogovor o dolgoroč
nem ekonomskem in industrij
skem sodelovanju.

EREETOWN — Na 17. vr
hunskem sestanku voditeljev 
držav in vlad članic Organizacije 
afriške enotnosti razpravljajo o 
perečih političnih in gospodar
skih vprašanjih od Bližnjega 
vzhoda prek Zahodne Sahare, 
Čada, Namibije in Zimbabveja 
do agresije na Angolo. V tretjem 
desetletju neodvisnosti je Afrika 
trdno odločena, da'obračuna z 
rasizmom ter podpre dokončno 
osvoboditev Namibije.

LUANDA — V južnem 
delu Angole so se ponovno raz
plamteli boji med angolskimi si
lami in rasističnimi enotami iz 
Južne Afrike. Te ponovne obo
rožene vdore je varnostni svet 
ZN ostro obsodil, ker kršijo 
ozemeljsko nedotakljivost 
neodvisne države.

TEHERAN — Iranski 
predsednik Bani Sadr je sporočil 
verskemu voditelju Homeiniju, 
da lahko objavi njegov odstop 
takoj, ko bo ocenil, da je zašel z 
revolucionarne smeri. Ob vse 
bolj zapletenem notranjem po
ložaju v Iranu so oblasti prepo
vedale vse manifestacije in vsa
kršno zbiranje ljudi ter povsod 
okrepile varnostne ukrepe.

DUBROVNIK — Medna
rodne okrogle mize Sredozemlje 
80 so se udeležili ugledni politič
ni, znanstveni in javni delavci iz 
12 držav in predstavniki Pale
stinske osvobodilne organizaci
je. Udeleženci so dali več pred
logov za razširitev in obogatitev 
vseh oblik sodelovanja med sre
dozemskimi državami. Tako so 
predlagali ustanovitev ekonom
ske komisije, ki bi se ukvarjala z 
gospodarskimi odnosi razvitega 
severa z manj razvitim jugom 
Sredozemlja.'

MIK

sistem itd. Njihova samoupravna 
organiziranost jim danes tega žal 
ne omogoča. Zato ostaja pogla
vitna naloga sindikatov, da to 
nadoknadijo.

Sindikati so glede tega ugoto
vili, da se v domovini do teh l judi 
na marsikaterem področju obna
šamo sektaško, kar seveda ni v 
skladu s politiko, ki smo jo sku
paj zastavili v socialistični zvezi. 
Dovolj je birokratskega in teh
nokratskega obnašanja nekate
rih služb v občinah in delovnih 
organizacijah, posebej ko gre za 
prošnje za parcele, dovoljenja za 
osebno delo,_ malo gospodarstvo 
itd.

V zvezi z detaširanimi obrati 
pa so slovenski sindikati prek 
svojega odbora za mednarodno 
dejavnost sestavili resnično 
dober program, ki so ga začeli 
izvajati takoj po trbovljskem po
svetovanju o problematiki deta
širanih obratov in njihovih de
lavcev. Na tem posvetu so izobli
kovali sklepe in ugotovitve, ki 
bodo v naslednjih mesecih in 
letih služile kot smerokaz za od
pravljanje nekaterih ugotovlje
nih napak in pomanjkljivosti.

Na področju delovanja v ok
viru socialistične zveze so s pri
dom izvrševali svoje naloge in 
tvorno sodelovali v obravnavi

nekaterih zunanjepolitičnin 
vprašanj pri nas in v svetu. Sode
lovali so v skupnih akcijah, pose
bej ko je šlo za seminarje in pre
davanja v tujini, kr so bila name
njena našim zdomcem.

Vidno mesto v letošnji zuna
njepolitični in mednarodni de
javnosti je zavzela svetovna sin
dikalna konferenca o razvoju, ki 
je bila od 22. do 25. aprila v Beo
gradu. Ta aktivnost je bila pou
darjena po konferenci, ko je bilo 
treba z njenimi dosežki seznaniti 
sindikalno in ostalo slovensko 
javnost.

Iz aktivnosti sindikatov v le
tošnjem letu* lahko ugotovimo, 
da je treba v zvezi sindikatov in 
na sploh graditi možnosti in 
oblike mednarodne dejavnosti v 
sleherni občinski in osnovni sin
dikalni organizaciji. Teh možno
sti doslej niso imeli vsi. Zato so 
na omenjenem največjem zboru 
zveze sindikatov med dvema 
kongresoma predlagali, da temu 
vprašanju posvetijo večjo po
zornost kot doslej, ker je naš de
lavski razred resnično zainteresi
ran za vsa dogajanja in gibanja v 
svetu, največ pa za mir in stabil
nost. To je tudi razumljivo, saj 
sta to dve osnovni izhodišči za 
njegovo socialno in materialno 
stabilnost.

OBVESTILO
Rdeči križ Slovenije vabi vse ob* 
čane in delovne ljudi, da se v čim 
večjem šte vil u udeleže krvodajal
ske akcije. Prijave sprejema ob
činski odbor Rdečega križa, v de
lovnih organizacijah pa aktivist 
Rdečega križa, odgovoren za 
krvodajalstvo.
Kri je nenadomestljivo zdravilo. 
Človek lahko s krvjo vedno po
maga. Dajanje krvi je odraz člo

večnosti in eno izmed meril 
naše osveščenosti in solidarnosti 
do sebe in drugih.
JULIJ 1980
Rimske Toplice
Radeče
Kranj
Škofja Loka

Gorenja vas 
Žiri
Železniki
Logatec
Ljubljana-mesto

7.
8.

9.
•10.,

15
16.
17.,
19., 
25.
29.,

11., 14..

18.
23., 24.

30.. 31.
RDEČI KRIŽ SLOVENIJE
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ZABELEŽILI SMO
Petek, 27. junija

V Dubrovniku se je začela 
okrogla miza o Sredozemlju. Na 
sestanku se je zbralo več kot 70 
nevladnih osebnosti iz 16 sre
dozemskih držav. Poglavitna 
tema srečanja je bila razprava o 
pomenu madridskega srečanja o 
varnosti in sodelovan ju. Prvi dan 
je udeležencem govoril tudi član 
predsedstva CK ZKJ Aleksan
der Grličkov.

Predsedstvo SR Slovenije je 
razpravljalo o pripravah osnutka 
dogovora o temeljih družbenega 
plana SR Slovenije za obdobje 
1981—1985. Hkrati so člani 
predsedstva govorili tudi o uve
ljavljanju sistema družbenega 
planiranja in ob tem poudarili, 
da naj vsi nosilci planiranja na
daljujejo s pripravami na obliko
vanje družbenega plana.

V Novi Gorici se je pričelo po
svetovanje o vlogi in pomenu so
ciologov in politologov v načrto
vanju in predlaganju razvojnih 
sprememb ter analiziranju druž
benih problemov. Pri tem je bilo 
poudarjeno, da je mnenje in na
svet politologov in sociologov v 
naši družbi še premalo upošte
van, hkrati pa so na posvetu ugo
tovili. da je treba teoretične razi
skave vendarle bolj približati po
trebam in zahtevam prakse.

Sobota, 28. junija

Na veliki proslavi v Trbov
ljah je ob 70-letnici rojstva Ed
varda Kardelja in 35. obletnici 
osvoboditve govoril podpred
sednik predsedstva Jugoslavije 
Sergej Kraigher. Ko je orisal 
pomen in vlogo Edvarda Karde- 
i)3, je ugotovil, da so glavni 
vzroki gospodarske nestabilnosti 
zaostajanje na energetskem, 
izvoznem, predelovalnem, suro

vinskem in še nekaterih področ
jih, hkrati pa nastajajo težave 
tudi zaradi prehitre rasti vseh 
oblik porabe.

Slovesnosti ob praznovanju 
60. obletnice mariborskega 
športnega društva Branik se je 
udeležil tudi član predsedstva 
CK ZKJ Stane Dolanc, ki je v 
imenu častnega odbora ob tej 
priložnosti podelil tudi 43 odli
kovanj zaslužnim članom druš
tva. Ob tem je opozoril, da ima 
šport tudi vzgojni in družbeni 
pomen, hkrati pa posebej pouda
ril še pomen amaterskega dela.

Ponedeljek . 30. junija
Delegati ZZB NOB Slove

nije so na skupščini obravnavali 
poročilo o delu borčevske orga
nizacije. sprejeli akcijski pro
gram, nov statut ter izmolili novo 
predsedstvo republiškega odbo- 
.ra.

Torek, 1. julija
Na delovni razgovor so se 

sešli izvršni sekretarji in odgo
vorni člani občinskih in mestnih 
komitejev ZKS. Govorili so 
predvsem o nadaljnjem razvoju 
političnega sistema.

Člani predsedstva republiške 
konference SZDL Slovenije so 
razpravljali o nadaljnjem ra
zvoju celodnevne šok v Sloveni
ji in o družbenopolitični aktiv
nosti pri uresničevanju ukrepov 
ekonomske stabilizacije.

Petek, 4. julija

Velikega, že tradicional
nega srečanja delavcev Iskre se 
je udeležil tudi član predsedstva 
CK ZKJ Stane Dolanc, ki je bil 
hkrati tudi slavnostni govornik 
na prireditvi.

Začel se je »JO. pohod AVNOJ ’80«

Mladi po poteh zgodovine
-A-

Nobeno naključje ni, da se 
mladi v aktualno-političnih in 
strateških načrtih v političnem 
delu vedno znova vračajo k točki. 
kjer se je zgodovina razrednih 
bojev na Slovenskem najbolj iz
kristalizirala — v NOB in sociali
stično revolucijo, ki je tako ne 
zaklepajo niti v arhivske sefe niti 
je ne omejujejo na zgolj »obča
sne proslave«. Kajti Titove be
sede, izrečene prav v tistih revo
lucionarnih dneh v Jajcu, da so 
nam »borba naših narodov in si
jajni uspehi, ki smo jih dosegli s 
svojo slavno NOV in partizan
skimi odredi, ustvarili vse pogo
je, da naši narodi uresničijo 
svojo težnjo — svodobno, re
snično demokratično Jugoslavi
jo«, niso le povzetek določenega 
obdobja, pač pa tudi vodilo in 
napotilo na izkušnje tega boja. 
Zato je obujanje in razvijanje 
tradicij in izročil narodnoosvo
bodilne vojne in socialistične re
volucije z vsakim dogodkom vse. 
večje in močnejše. .

10. POHOD
3.-1RJULU 1980
POHOD MLADIH PO POTEH SLOVENSKE 
DELEGACIJE NA II. ZASEDANJE AVNOJ

AVNOJ’80

Tak velik dogodek se je začel 
zadn ji četrtek, trajal pa bo do 18. 
t.m. Iz Ljubljane je namreč tedaj 
pod pokroviteljstvom predsed
stva SR Slovenije krenila na več 
100 km dolgo pot »po poteh slo
venske delegacije na II. zaseda
nje AVNOJ« 120-članska po
hodna brigada RK ZSMS, se
stavljena iz najboljših mladincev 
in mladink, najboljših vojakov iz

slovenskih kasarn, predstavni
kov vseh društev in organizacij, 
ki so kolektivni člani ZSMS, 
mladi zamejski Slovenci iz 
Trsta... In pa seveda borci, med 
katerimi bo že desetič tudi Janko 
Gregorič iz Črnomlja, ki je to pot 
prvič prehodil že 1943. leta kot 
član zaščitne enote. Po osrednji 
proslavi na legendarni Bazi 20 so 
mladi vzeli pot pod noge proti 
Jajcu. Toda spotoma ne bodo 
spoznali le poti in krajev, po ka
terih je 1943. leta slovenska de
legacija korakala v zgodovino. 
Seznan jali se bodo z delom druž
benih organizacij in društev, 
imeli tečaje idejnopolitičnega 
usposabljanja, se seznanili s 
skrivnostmi prve pomoči... Ob 
vsem tem pa izda jali še bilten in s 
svojimi pripevki sodelovali pri 
oddajan ju Radia AVNOJ. Kjer
koli se bodo ustavili, bodo mladi 
pohodniki prirejali srečanja z 
borci, mitinge in kulturne prire
ditve, urejali obeležja NOB... 
Po več kot 150 km hoje in števil

nih kilometrih z avtobusi bodo 
pohodniki dosegli svoj cilj — 
Jajce — 16. julija, tri dni kasneje 
pa se bodo z vlakom vrnili v 
Ljubljano.

»Zgodovina je nekoč bila, je 
pa ni več«, so v svojem prvem 
bihenu parafrazirali znano misel 
iz zgodovine delavskega gibanja, 
kajti ravno odnos do razvijanja 
tradicij in izročil socialistične re
volucije nedvomno kaže tudi na 
odnos in razmerje v bojih, ki jih 
vidimo, kakor tedaj, tudi danes. 
Zato jubilejni, 10. pohod 
AVNOJv ki je na prvi pogled 
manifestativna akcija ZSMS. ne 
izgublja na tem, pogojno rečeno 
»praktičnem pomenu« boja za 
uveljavljanje delavskega razreda 
in delovnih ljudi. V tem je zasi
dran pomen letošnjega, 35-let- 
nici osvoboditve in 70-letnici 
rojstva Edvarda Kardelja posve
čenega pohoda.

D. K.
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Niso le veletoki vredni, da jih energetiki zajamejo v svoje načrte

Na tisoče prednosti 
za male elektrarne

»... Prav zato mora biti plan v razmerah socialističnega samoupravljanja —poleg tega, da 
uravnava materialne tokove v družbeni reprodukciji —predvsem oblika združevanja dela in dohodka 
in nato oblika za delitev skupno uresničenega dohodka na nosilce skupnega plana, na podlagi njiho
vega tekočega dela in rezultatov gospodarjenja z družbenim kapitalom, to je z njihovim in družbenim 
minulim delom, ki ga upravljajo...«

E. Kardelj: Samoupravljanje 1, DZS, Lj. 1979

Z zalogami strokovno ime
novane primarne energije smo v 
naši republiki kaj siromašni. Če 
se soočimo ž dokazanimi ener
getskimi rezervami, jih imamo 
komaj nekaj več kot 6 odstotkov 
jugoslovanskih. Še ena primer
java — Jugoslovanov nas je za 
pol odstotka svetovnega prebi
valstva, pa razpolagamo le z 0,1 
odstotka energetskega poten
ciala našega planeta.

Borno torej. Dolgoročni ra
zvoj slovenske energetike sloni 
na podatkih, da se bomo od do
mačega premoga poslovili leta 
2025, surove nafte nam bo 
zmanjkalo še v tem tisočletju (ob 
letni proizvodnji komaj 200 tisoč 
ton), o rezervah zemeljskega 
plina je komaj vredno govoriti, 
tudi na zaloge domačega jedr
skega goriva se dolgoročno ne 
gre zanašati...

Vodna bogastva pa lahko ime
nujemo kar večna. Ta trajni 
energetski vir ima še druge pred
nosti. Že k varstvu okolja lepo 
pripomore in uporabimo ga 
lahko v več namenov. Vodna 
moč, ki pa je žal ne izkoriščamo, 
bi nam lahko vsako leto dala pri
bližno 4 milijarde Wh. Več kot 
četrtino te pomembne količine 
energije bi lahko pridobili z 
gradnjo malih elektrarn, ki res 
služijo le lokalnim potrebam, 
vendar jih v skupnem seštevku 
nikakor ne kaže zanemarjati. 
Smotrno izkoriščanje takšnih 
malih virov energije bi nam na 
primer letno prihranilo približno 
milijon ton lignita, naložbe vanje 
so manjše, lokalna zanesljivost 
preskrbe z energijo bi bila večja, 
čisto okolje smo že omenili. Lo
kalni energetski viri ustrezajo 
tudi naši zamisli SLO. Poleg 
vsega tega bi male elektrarne 
zmanjšale našo odvisnost od 
uvoza energije, domači industriji 
in gradbeništvu pa bi odprle 
novo področje razvo ja.

Na ta pomembni vir energije 
pa smo pozabili. Menda smo 
imeli malih elektrarn celo pred 
vojno več kot danes. Čakali smo, 
da nas je energetska kriza lopnila 
po glavi — toda važno je, da smo 
se zdramili? Raziskave o možno
stih gradnje malih elektrarn so 
vse številnejše. Soške elektrarne 
načrtujejo novo naložbo v obno
vitev male elektrarne, ki je dolga 
leta zadostovala potrebam idrij
skega rudnika. Nasploh imajo v 
dolgoročnem načrtu obnovo cele 
vrste takšnih elektrarnic, ki so 
desetletja dajale elektriko manj
šim krajem in smo jih v naši širo- 
kopoteznosti »upokojili«.

Tudi Muro bodo, kot vse kaže, 
kmalu ujeli v mrežo malih elek
trarn, ki bodo poleg vseh naštetih 
energetskih prednosti omogočile 
osušitev nekaj tisoč hektarjev 
zemljišč in po drugi strani nama

Zdenko Hlavaty Prizor je lep. koristi pa nobene

kanje, kjer bo le-to lahko pripo
moglo k višjemu hektarskemu 
donosu.

Čeprav Krka 
ni veletok...

Projektov za izkoriščanje 
vodnega bogastva, ki odteka iz 
naših rok. je torej že nekaj. Ne 
rojevajo se le tovarišem, ki so za 
našo energetiko dolžni skrbeti. 
Črni energetski obeti so nam 
prišli do živega, vse več govorimo 
in pišemo o novih virih, o nujno
sti varčevanja z energijo...

K sreči je tudi nekaj takšnih, ki 
ne ostanejo pri besedah. Dovolj 
imajo znanja in še predvsem 
dobre volje, zavesti, da skušajo 
črno energetsko nebo po svojih 
močeh razjasniti. Lahko si že
limo le, da bodo znali njihovo 
pripravljenost na pravem mestu 
ceniti in jo vključiti v družbena 
prizadevanja na področju 'ener
getike.

Ta uvod je spodbudilo sreča
nje s kolegi iz Dolenjskega lista. 
Pomenek je zajadral tudi v vode. 
ki neizkoriščene tečejo mimo nas 
in omenili so nam človeka, ki pač 
ni vajen, da bi karkoli šlo eno
stavno mimo n jega.

Ta mož je Zdenko Hlavaty, 
arhitekt v novomeški Krki. Med 
someščani slovi po številnih za
mislih ih predlogih, ki sicer ne 
sodijo v njegovo ožje delovno 
področje, jim pa vendarle kaže 
še kako resno prisluhniti. Ne
nehno iskanje novega, boljšega, 
ga je pripeljalo tudi k energetiki 
in lotil se je vsega priznanja 
vrednega dela.

»Stresla« ga je elektrika, ki 
je ni, že nekaj let ne, čeprav jo je 
včasih mala elektrarna v Luknji 
pri Prečni dajala toliko, da je kar 
zaleglo. Le malo zgodovine:

Tej elektrarni, ki je začela

obratovati leta 1909. se je lahko 
Novo mesto zahvalilo za prvo 
električno razsvetljavo. Bolj ali 
manj koristno je služila do leta 
1950, pred desetimi leti pa je do
končno propadla.

»Neupravičeno!«, zatrjuje 
Zdenko Hlavaty. »Relativno 
majhna naložba bi jo zbudila vsaj 
do predvojne zmogljivosti. Če bi 
v Prečni Temenico zajezili, bi 
skoraj s štirimi milijoni kubičnih 
metrov vode lahko pridobili 
nekaj več kot 1.600 kilovatnih ur 
in s tem lahko petina Novega 
mesta kar dobro shaja.«

Ta zamisel je menda zbudila

nekaj nejevolje, češ da bi zaje
zena voda lahko poplavila okoli
ške vasi. Zdenko Hlavaty pa je 
/računal, da najnižja vas leži vsaj 
30 metrov višje od plastnice, do 
katere bi voda lahko segla. 
Omenja tudi prednosti, ki bi jih 
od elektrarne lahko imel SLO. 
saj je kraj skrit in težko dosto
pen. Ko je s svojo zamislijo stopi 1 
na novomeški Elektro, je zvedel, 
da podoben pro jekt že obstoji, še 
v predvojne čase sega. Menda ga 
ima neki ljubljanski odvetnik, ki 
je bil svoje čase upravnik last
nika elektrarne, delniške družbe 
Novobor. Projekt tako je, izpo

polnjen z omenjeno zamislijo, 
naložba relativno skromna, 
prednosti velike... Le prisluhniti 
bo še treba in se lotiti dela!?

To je del zamisli človeka, ki 
nikoli ni bil strokovnjak ne za 
energetiko ne za gradnjo elek
trarn ne za izkoriščanje vodne 
sile. Vodila ga je volja do dela in 
visoka odgovornost. Vodila še 
naprej:

»Čeprav Krka ni noben vele
tok, ima pomembne energetske 
prednosti. Njen tok je stalen, 
vodna nihanja nepomembna. Že 
zdaj je na njej enajst jezov in 
treba jih je le uporabiti. Na vsa-

Turizmu kaze dobro

Spet veliko povpraševanje

V Jugoslaviji se je od 1. ja
nuarja letos pa vse do konca 
aprila zmanjšalo povpraševanje 
po turističnih storitvah. V maju 
mesecu se je svet ponovno pre
pričal o stabilnosti Jugoslavije, o 
čemer so v sredstvih javnega ob
veščanja v tujini veliko poročali 
in pred kratkim izpeljana spre
memba tečaja dinarja, vse to je 
prispevalo k nenadnemu pove
čan ju zaniman ja tujih turistov za 
bivanje pri nas. Od povsod jav
ljajo o boljši prodaji turističnih 
paketov za Jugoslavijo, kar bi na 
koncu pripeljalo do ugodnih re
zultatov v turizmu. Ali na kratko 
rečeno, domačih gostov bo neko
liko manj, tujih pa celo nekaj 
več.

Poglejmo si sedaj podatke za 4

mesece tega leta. V Jugoslaviji 
smo zabeležili 9.449.800 vseh 
turističnih nočitev, kar je za 5 od
stotkov manj kot v enakem ob
dobju preteklega leta. Nočitev 
tujih gostov je bilo 1.785.300 ali 
za 4 odstotke manj, nočitev do
mačih gostov pa je bilo 
7.664.500 ali za 5 odstotkov 
manj.

V Sloveniji smo zabeležili 
1.911.798 nočitev ali za 3 od
stotke manj kot v enakem ob
dobju lanskega leta. Nočitev 
tujih gostov je bilo 347.225 ali za 
1 odstotek več.

Na obali pa se stvari, če upoš
tevamo fizične pokazatelje v tu
rizmu, ne premikajo kdove kako 
na bolje. Lahko le ocenimo, da je

zaustavljen padec [»vpraševanj, 
v mesecu maju pa beleži jo pone
kod tudi porast nočitev. Za 
obalno območje imamo podatke 
že za pet mesecev.

V piranski občini so v petih 
mesecih dosegli 283.862 vseh 
nočitev, kar je za 19 odstotkov 
manj kot v enakem obdobju pre
teklega leta.

Dosegli so enako število noči
tev tujih gostov, nočitev domačih 
gostov pa je -bilo kar za 31 od
stotkov manj. Vsekakor pa re
zultati kažejo na boljše, saj so 
tukaj v prvih štirih mesecih zabe
ležili 25 odstotkov man j vseh no
čitev kot lani. Na slabe fizične 
pokazatelje v piranski občini 
vsekakor vpliva nizko število do-

kem lahko brez p»sebnih težav 
postavimo pretočno elektrarno 
in če seštejemo še Luknjo, bi bilo 
polovici potreb Novega mesta po 
električni energiji zadoščeno. Na 
ta način bi dosegli energetsko 
samostojnost manjših predelov 
in ustvarili energetski sistem, ki 
ga noben morebitni napad ne bi 
mogel razbiti. Pretočne elek
trarne so tipski izdelek, ki se ga 
domača industrija lahko loti brez 
težav. V Sloveniji je zanje tisoče 
možnosti in z majhnimi stroški bi 
dosegli p>omembno akumulaci
jo.«

Ciril Brajer

seženih nočitev v THP, kjer so v 
prvih pietih mesecih dosegli za 26 
odstotkov manj nočitev kot v 
istem obdobju leta 1979. Vse 
kaže, da ti slabi rezultati niso 
samo odraz zunanjih faktorjev, 
temveč tudi notranjih že tradi
cionalno slabih odnosov.

Na sežanskem so v obdobju 
januar-maj dosegli 36.484 noči
tev ali za 18 odstotkov man j kot v 
preteklem letu. Največji padec 
beležijo v Lipici.

V Postojni dosegajo ugodne 
rezultate. Dosegli so 30.563 no
čitev ali za 16 odstotkov več kot 
lani. Kar 100 odstotkov beležijo 
povečanje nočitev tujih gostov 
(iz Sovjetske zveze).

Franc Krajnc

Rokovnik-priročnik za leto 1981!

Po posvetovanju s sjlrokovnjaki smo pripra
vili koristen, uporaben, ličen rokovnik-pri
ročnik '81.

V njem boste našli poleg preglednega oseb
nega telefonskega imenika še beležni blok 
ter obsežen linijski del za zapiske skozi vse 
leto, v ličnem temnomodrem ovitku.

Kaj pa je tisto, za kar trdimo, da je boljše od 
podobnih artiklov?

Za slehernega nepogrešljiv, primerno ilustri
ran in grafično popoln ter s poljudno, razum
ljivo pisano besedo opremljen tekst za bra
nje zaključnih računov. Ko ga preberete vam 
finančni podatki ne bodo predstavljali več 
uganke in se boste brez težav vključevali v 
razpravo o zaključnem računu v vaši delovni 
organizaciji.

Rokovnik-priročnik bo izšel 
v založbi vseh sindikalnih li
stov Jugoslavije.

Cena 110 din.

Naročila pošljite na naslov: 
DELAVSKA ENOTNOST, 
Ljubljana, Dalmatinova 4. 
Morebitne dodatne infor
macije dobite tudi po tele
fonu na št. 322-947, na 
vašo željo vas lahko obišče 
tudi naš predstavnik.
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Nadaljnji razvoj celodnevne osnovne šole v SR Sloveniji r

Pozornost 
politehnični vzgoji

»... Družbeno akcijo za socialistično samoupravno preobrazbo vzgoje in izobraževanja 
spremlja spoprijemanje nove prakse z žilavim tradicionalizmom in meščanskimi koncepti teh dejavno
sti, kar se kaže tudi v širjenju nezaupanja v spremembe, ki jih prinaša reforma izobraževanja. Upošte
vati je treba, da se nacionalizem, tehnokratizem, dogmatska pojmovanja in drugi p rotiš amoup ravni 
pojavi v izobraževanju kažejo zdaj prav pri obrambi starih konceptov. Zato je nenehen idejni boj se
stavni del široke družbene akcije in strokovnega dela pri reformi...«

' _ Tito na XI. kongresu ZKJ 1978

V J

Pet let je minilo, odkar smo 
v naši republiki začeli z uvaja
njem celodnevnih osnovnih šol. 
Če so bili prvi koraki v njihovem 
življenju še bolj tipajoče začetni
ški — v drugem polletju šolskega 
leta 1974—75 jih je bilo le šest z 
52 oddelki in 1.251 učenci 
(0,6 %) vseh) — so danes pode
seterjeni že bolj hrabri: sto jih je 
z 849 oddelki in z 20.920 učenci 
(9,6%), v 1.154 oddelkih po
daljšanega bivanja pa je vključe
nih še 26.607 učencev (12,2 %). 
Čeprav še niso v celoti ocenjeni 
vsi uspehi in vsebinske spre
membe vzgojnoizobraževalnega 
procesa na temelju marksistično 
zasnovane celodnevne osnovne 
šole kot nove šole, pa izkušnje 
njenega petletnega razvoja ven
darle predstavljajo temelj za na
daljnjo preobrazbo osnovnega 
šolstva v SR Sloveniji. Tako je 
menilo predsedstvo RK SZDL, 
ko je na svoji 12. seji med drugim 
razpravljalo tudi o »nadaljnjem 
razvoju celodnevne osnovne šole 
v SR Sloveniji«.

Delovna skupina v okviru 
koordinacijskega odbora za uva
janje celodnevne šole pri pred
sedstvu RK SZDL, ki je tudi pri
pravila gradivo za to sejo, je obi
skala 12 celodnevnih osnovnih 
šol, da bi ugotovila, kakšno je de
jansko stanje v njih in poiskala 
možnosti za nadaljnji razvoj. Naj 
opišemo nekaj njenih ugotovi
tev:

— neustrezni prostorski po
goji predstavljajo oviro za smo
trnejše načrtovanje, organizacijo 
in delitev vsega vzgojnoizobra
ževalnega dela in življenja; to še 
posebej velja za šole. ki nimajo 
dovolj zunanjih površin in pro
storov za rekreativno dejavnost 
učencev;

— v uroanih naseljih (pa tudi 
drugod) so zaradi grldnje novih 
sosesk pojavlja prostorska sti
ska; šolam, ki so že prešlenace- 
lodnevno osnovno šolq grozi, da 
bodo morale uvesti dvoizmenski 
pouk, kar pa bi pomenilo ukin ja- 
nje celodnevne šole; '

— šole svojega dela ne načr
tujejo dovolj podrobno (mesečni 
programi!), delovni načrti mar
sikje ne nastajajo v sodelovanju 
z okoljem (krajevno skupnostjo, 
TOZD, DPO, družbenimi orga
nizacijami, društvi itd.), zato 
uporabniki ne čutijo dovolj svoje 
odgovornosti do šole in se tudi ne 
vključujejo v njeno delo;

— Usklajeno planiranje med 
posameznimi SIS v občini še ne 
poteka, različne interesne skup
nosti ne prispevajo svojega de
leža k materialni osnovi osnovne 
šole in tudi ne sodelujejo pri 
izvajanju njenega programa 
(ponekod sta izjemi le kulturna 
in telesnokulturna skupnost);

— samoupravna organizira
nost osnovne šole, kakršna je 
opredeljena v novem zakonu, še 
ni uveljavljena v celoti; svet star
šev še nima zadostnega vpliva na 
programiranje njenega dela in 
življenja; šola se večinoma pove
zuje z okoljem na tradicionalne 
načine (pokroviteljstva, prosla
ve, poklicno informiranje); 
skromno je uveljavljena nepo
sredna svobodna menjava dela, 
saj so šole, ki imajo sklenjene 
samoupravne sporazume z 
OZD, bolj izjema kot pravilo;

— na vseh šolah se srečujejo 
s pomanjkanjem zunanjih sode

lavcev v vzgojnoizobraževalnem 
procesu, ob slabo razčlenjenih 
razvidih del in nalog pa prihaja 
tudi do neenakomerne obreme
nitve posameznih pedagoških 
delavcev;

— vzgojnoizobraževalno delo 
uspešno vpliva na oblikovanje 
samostojne, ustvarjalne in celo
vite osebnosti učenca, ne more 
pa v celoti izenačevati pogojev 
učencev iz različnih socialnih 
okolij, da bi lahko v celoti prev
zela skrb za njihov razvoj...

Ob tem velja še omeniti, da je 
ob ustavno opredeljeni obvezni 
in enotni osnovni šoli v SR Slo
veniji še precejšnja neenotnost 
vzgojnoizobraževalnega stan
darda. V manj razvitih občinah 
je namreč načrtovanje celo
dnevne osnovne šole v precejšnji 
meri odvisno od obsega solidar
nosti in od obsega zagotovlje
nega programa in se tod tako šte
vilo celodnevnih šol povečuje. 
Nasprotno pa v gospodarsko ra
zvitih območjih število oddelkov 
podaljšanega bivanja stagnira, 
razvoj celodnevne šole pa tren
dom načrtovanega razvoja ne 
sledi, ker gradn ja šolskih prosto
rov ne sledi naraščanju prebival
stva.

Ko so poslušali te ugotovitve, 
so delegati predsedstva RK 
SZDL menili, da je treba pri na
daljnjem razvoju celodnevne 
osnovne šole vztrajati pri zago
tavljanju vseh materialnih pogo
jev, ki so ji potrebni: zunanje re
kreativne površine in prostori. 
Sploh so menili, da je treba čim 
hitreje izdelati strokovne analize 
in raziskave o najustreznejših 
modelih prostorske ureditve ce
lodnevne osnovne šole, da pri 
novogradn jah ne bi prihajalo do 
pomanjkljivih rešitev. V nada
lje vanju so soglašali, da je po
trebno vso pozornost usmeriti 
politehnični vzgoji, zato bodo 
usmerjali interesne dejavnosti 
šolarjev na področje tehniške 
vzgoje, pri čemer bodo izhajali iz 
potreb in možnosti združenega 
dela v šolskem okolišu, občini in 
regi ji. Kadre za uspešno izvaja
nje takih interesnih -dejavnosti 
naj zagotovijo OZD. Kar pa za
deva pomanjkanje nekaterih 
profilov učiteljev, kar slabo 
vpliva na vzgojnoizobraževalne 
rezultate (tehnični, likovni in 
glasbeni pouk ter telesna vzgo
ja), kaže slediti izkušnjam neka
terih občin, v katerih so se de
lavci v združenem delu že pred 
leti dogovorili za načrtno zdru
ževanje materialnih sredstev za 
zagotovitev družbenih stanovanj 
za učitelje.

In kako v naslednjem sredn je- 
ročnem obdobju? Treba je pač 
upoštevati, da bo ustalitveno. in 
da bo tako materialna osnova za 
dodatni program pač omejena. 
Zato pa bo treba pospeševati ne
posredno svobodno menjavo 
dela in dosledno izvajati sreču
joče planiran je vseh samouprav
nih skupnosti na področju druž
benih dejavnosti in drugih, ki se 
morajo s svojo dejavnostjo 
vključevati v program celo
dnevne osnovne šole. Občine, ki 
so odgovorne za razvoj osnov
nega šolstva na svojih območjih, 
bodo morale prevzeti skrb tudi 
za razvoj celodnevnih šol, da pa 
bi ohranili dosedanjo dinamiko 
razvoja, bo nujno jX)enotiti vse 
politične dejavnike, odgovorne 
za načrtovanje in razvoj celod
nevne osnovne šole.

D. K.

S skupščine zveze delavskih univerz SR Slovenije

Usposabljanje delegatov

Pre jšn ji teden je imela zveza 
delavskih univerz Slovenije na 
Brdu pri Kran ju svojo peto sejo 
skupščine. Kakor se »spodobi« 
za podobne priložnosti, so se po
slovili od nekaterih delavcev, ki 
jim je potekel mandat. Posebno 
prisrčno slovo je bilo od pred
sednika izvršnega odbora Mar
jana Laha. Izvolili so tudi novo 
vodstvo zveze. Za predsednika 

' skupščine so izvolili Ivana Godca 
'in za podpredsednico Marijo 
Vogrič. Novi predsednik izvrš
nega odbora je Rajko Slokar, 
podpredsednika pa Franc Rogač 
in Slavk9 Šlibar.

Zveza delavskih univerz Slo
venije združuje 56 delavskih 
univerz. Na skupščino so prišli 
delegati iz 41 univerz, kar je bila 
po splošni oceni za ta letni čas 
izredno dobra udeležba.

V ospredju pozornosti delega
tov skupščine je bila prav gotovo 
skupna srednjeročna usmeritev 
dejavnosti in razvoja delavskih 
univerz v SR Sloveniji do 1985. 
leta. Slovenske delavske uni
verze se zavedajo svoje odgo
vorne naloge, zato pravijo:

»Zagotoviti moramo višjo 
stopnjo kvalitete, učinkovitosti, 
načrtnosti in stalnosti družbeno
političnega izobraževanja in 
usposabljanja za potrebe politič
nega in samoupravnega delova
nja, za kar potrebujemo učinko
vitejše dogovarjanje med upo

rabniki in izvajalci, bolje in 
enotneje urejene odnose v svo
bodni menjavi dela na podlagi 
ustreznejših normativov in stan- 
d a r d o U. Delavske univerze se 
bodo zavzemale tudi za boljšo 
medsebojno strokovno organizi
ranost. Prav zato se delavske 
univerze zavzemajo za srednje
ročno in vsakoletno načrtovanje 
svoje dejavnosti, zlasti v okviru 
SZDL in občinskih izobraževal
nih skupnosti . V okviru pro
gramov dejavnosti naj pride 
predvsem do izraza sistematično 
usposabljanje delgatov.

Zanimiva je prav gotovo tudi 
naslednja programska usmeri
tev, ki so jo navrgle izkušnje:

»V prihodnjem srednjeroč
nem obdobju je treba pri delu 
delavskih univerz preseči stagni
ranje pri kadrovski, prostorski in 
didaktični opremljenosti. Po
trebno je doseči ustreznejše ra
zmerje med številom andrago
ških delavcev in številom izobra
ževalnih ur. Glede na sedanji 
obseg dela bi bilo potrebno vsaj 
podvojiti število andragoških de
lavcev, da bi lahko povsem od
govorno in strokovno obvladali 
celoten izobraževalni proces. 
Delavske univerze se bodo mo
rale sodobno tehnično opremiti. 
Vsekakor bi kazalo pospešiti iz
delavo učnih pripomočkov za 
izobraževanje in samoizobraže- 
vanje odraslih, kar zahteva

dobro medsebojno povezanost 
in strokovno organiziranost. Po
sebno pozornost bo kazalo na
meniti tudi dopolnilnemu izo
braževanju in usposabljanju 
lastnih kadrov. Delavska uni
verza mora postati pojem dobre, 
sodobno organizirane in oprem
ljene izobraževalne ustanove. 
Prav zato je treba urediti odnose 
v izobraževalnih skupnostih — 
zlasti občinskih, v katerih naj bo 
na osnovi programov zagotov
ljeno financiranje temeljnih de
javnosti splošnoizobraževalnih 
in družbenopolitičnih” progra
mov usposabljanja, osnovnega 
šolanja in materialnega tehnič
nega razvoja delavskih univerz. 
Od ureditve teh odnosov je bi
stveno odvisno programsko 
usmerjanje delavskih univerz.«

Resnici na ljubo je treba priz
nati. da delegati iz delavskih uni
verz na skupšani niso veliko go
vorili. Če se je že kdo oglasil, je 
bila to bolj izjema kot pravilo. 
Ko smo se v odmoru v kratki in 
seveda improvizirani anketi po
zanimali. zakaj tako, smo dobili 
odgovor, ki je docela zadovoljil 
našo radovednost:

»Vse dokumente, ki so danes 
na programu, smo »premleli« 
že prej v številnih razpravah. 
Torej danes ni več kaj bistvenega 
dodajati in je predvsem po
membno, da jih sprejmemo. 
Predvsem vel ja to za programske

usmeritve, ki so vsekakor plod 
temeljitih proučevanj in razmiš
ljanj, kam bi kazalo usmeriti 
naše delo.«

Prav zaradi take »odgovorne 
naravnanosti« delegatov so še 
bolj prišli do izraza govorniki iz 
vrst gostov. Le-ti so poudarjali, 
kako morajo delavske univerze 
prav v sedanjem razvoju naše 
družbe dati posebno pozornost 
takim oblikam izobraževan ja, da 
bo prišla do izraza krepitev zave
sti delavcev. Saj na zavesti prav
zaprav vse počiva... Torej na 
krepitvi zavesti o svoji vlogi v 
samoupravnih odnosih, vključno 
Z dolžnostmi in pravicami.

Kazalo bi razmisliti tudi o ne
katerih negativnih posledicah

so se pač ravnale po »zahtevah 
tržišča« — v veliki meri izobra
ževale delavce za administra
tivna opravila in ne za materialno 
proizvodn jo. Prav ta odnos pa bi 
kazalo v prihodnje obrniti na 
glavo.

Sodeč po razpravi bi lahko tudi 
menili, da imajo delavske uni
verze pri nas veliko možnosti, da 
postanejo stičišče pri razvoju 
znanstvenoandragoškega dela. 
In še za konec: vsaka delavska 
univerza si mora sama v svo ji ob
čini priboriti prostor pod son
cem. Z delom, seveda...

I. Tratnik

dosedan je prakse. Gre preprosto 
za to. da so delavske univerze —

i

I
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Utrinek z bogate razprave na problemski konferenci SZDL o TK

Za resnično 
podružbljanje!

»...Rad imam šport in želim, da bi bila naša dežela med tistimi državami na svetu, ki imajo 
športno dejavnost zelo razvito. Žal pri nas tega še nismo uresničili v zadostni meri. Vrhunski šport pri
speva k uveljavitvi naše dežele tako v športnem kot tudi v političnem pomenu, hkrati pa spodbuja za
nimanje za razvoj množičnega športa, ki naj se pri slehernem človeku začne že v otroštvu...«

Iz razgovora tov. Tita z delegacijo ZTKJ, juni ja 1971

Da so vprašanja nadaljnjega 
razvoja telesne kulture v SR Slo
veniji izredno aktualna in da 
tako rekoč — posredno ali nepo
sredno— zadevajo slehernega 
izmed nas, ni pokazala le bogata 
javna razprava o »aktualnih na
logah...«, pač pa tudi plodna 
razprava na seji problemske 
konference SZDL v veliki dvo
rani Skupščine SRS. Razprav
ljalo je namreč kar 34 od 165 
izvoljenih delegatov (trije so 
svoje prispevke oddali v pismeni 
obliki) in čeprav so bili njihovi 
nastopi omejeni na vsega deset 
minut, se je seja zavlekla v pozno 
popoldne.

V svojem prispevku k seji pro
blemske konference SZDL o TK 
je Vlado Žorž, strokovni sodela
vec za šport in rekreacijo pri re
publiškem svetu Zveze sindika
tov Slovenije, uvodoma povedal, 
da v ZS dajemo telesni kulturi 
velik pomen in da smo svo jo po
litiko do nje — zlasti pa do 
športne rekreacije — opredelili 
že v sklepih 9. kongresa ZSS in 
resoluciji 8. kongresa ZSJ. Nato 
je nadaljeval:

v sindikatih ugotavljamo, da jeza 
velik del delovnih ljudi in obča
nov telesna kultura še vedno 
neuresničljiva pravica. Osnovni 
kriterij uspešnosti in družbene 
učinkovitosti telesne kulture pa 
je in ostane število aktivnih ude
ležencev telesnokulturne dejav
nosti in pozitivni učinki, ki jih te
lesna kultura prispeva k zdravju 
in počutju delovnih ljudi-ter nji
hovi delovni in obrambni spo
sobnosti. Zato moramo realno 
ugotoviti, da samoupravna preo
brazba telesnokulturncga po
dročja. zagotovitev trajnih in 

'večjih sredstev za dejavnost in 
izgradnjo novih objektov po
meni zelo uspešen začetek hitrej
šega procesa, da pa danes prav v 
pogledu povečevanja števila ak
tivnih udeležencev, še marsikje 
ni dala ustreznih rezultatov. Mi
slim, da sta v vprašanju dva bi
stvena vzroka. Telesna kultura še 
vedno ni dovolj razumljena kot 

. dejavnost posebnega družbe
nega pomena, to- je kot dejav
nost, ki je obrnjena k potrebam 
in željam vseh delovnih ljudi in 
občanov ter zato še vedno ni do

dogovarjati o ustreznem deležu 
dohodka, ki ga namenjajo v ta 
namen. Tudi strokovni delavci in 
aktivisti, ki pripravljajo stro
kovne osnove za samoupravne 
odločitve delovnih ljudi, morajo 
biti naravnani v tej smeri. Samo 
resnični delegatski odnosi lahko 
nosilce telesnokulturne dejavno
sti, tam kjer le-ti ne sprejemajo 
novih usmeritev in kjer še ne vi
dijo potreb delovnih ljudi in ob
čanov, prej ali slej postavijo na 
slepi tir. Zato mora biti ena 
izmed temeljnih usmeritev druž
benopolitičnih organizacij na 
področju telesne kulture prav v 
poglabljan ju samoupravnih od
nosov oziroma v podružbljanju 
telesne kulture.

Ob celovitem interesu za ra
zvoj telesne kulture, od telesne 
vzgoje, predšolskih in šolskih 
otrok, do vrhunskega športa, 
smo v sindikatih razumljivo še 
posebej zainteresirani nad ra
zvojem športne rekreacije med 
delavci in njihovimi družinami. 
Zainteresirani in v družbenopo
litični aktivnosti smo naravnani v 
to. da se delavci osvestijo svojih

športno rekreativne dejavnosti 
zaposlenih so delavske športne 
igre. V SR Sloveniji skoraj ni ob
čine, v kateri se vsako leto ne or
ganizira delavskih športnih iger. 
Na občinskih tekmovanjih se ne 
pojavljajo več ekipe posameznih 
delovnih organizacij, marveč 
ekipe temeljnih organizacij in 
delovnih skupnosti, kar že samo 
po sebi povečuje množičnost in 
bogati programe.

Osnova za udeležbo na občin
skih tekmovanjih so stalna in 
predhodna tekmovanja med de
lavci med obrati in med temelj
nimi organizacijami. Največjo 
kvaliteto in sistematičnost bele- 
žimotam. kjerso organizatorji in 
izvajalci občinskih delavskih 
športnih iger Zveze telesnokul- 
turnih organizacij ali telesnokul
turne organizacije in k jer skupno 
s sindikati negujejo to obliko de
lavske športne rekreacije, jo po
pularizirajo in razvijajo ter ne
nehno bogate tudi z netekmo- 
valnimi oblikami športno rekrea
tivnih aktivnosti.

Težje in nesmiselno postaja 
tam. kjer takega sodelovanja.

V sklepe 9. kongresa ZSS smo zapisali: slehernega delavca v telesno kulturo! Uspehi se kažejo. Na sliki start ene izmed številnih množičnih 
prireditev. Foto: Svetozar Busič /

»Pridružujemo se oceni, da je 
bil v preteklem obdob ju dosežen 
na področju telesne kulture zelo 
velik napredek — od samou
pravne organiziranosti, ureditve 
sistema financiranja, izgradnje 
objektov, kadrov in sploh pove
čevanja možnosti za zadovolje
vanje telesnokulturnih potreb, 
popularizacije telesne kulture, 
do razvoja telesno-kulturne zna
nosti. Uspehi, ki smo jih dosegli v 
zadnjih nekaj letih, so nadvse 
spodbudnimi in smo upravičeno 
ponosni nanje. Pa vendarle so
dimo. da z ravnijo razvitosti tele
sne kulture ne moremo biti v ce
loti in povsod zadovoljni. Razvi
tost telesnokulturne dejavnosti 
in n jena uspešnost oziroma učin
kovitost danes še gotovo ne 
ustreza doseženim družbeno
ekonomskim odnosom v naši 
družbi, nenehno povečujočemu 
sc družbenemu bogastvu in še zla
sti ne vse večjim potrebam delov- 
nihljudi in občanov. Doseglismo 
znaten porast v številu ljudi, ki se 
telesbokulturno udejstvujejo, 
zlasti na šolah in v OZD, pa ven
darle je delež osveščenih in ak
tivnih prebivalcev v telesni kul
turi še vse premajhen. Zato tudi

volj prisotna v razvojnih načrtih 
in dejavnosti organizacij združe
nega dela, krajevni skupnosti in 
družbenopolitičnih skupnosti. In 
drugo: dosedanji nosilci telesne 
kulture oziroma njihov precejš- 
n ji del, so še vse preveč usmer
jeni v doseganje tekmovalnih 
dosežkov ter v združevanje čla
nov, ki udejstvovanje v društvih 
razumejo predvsem kot svoj 
hobi in vse premalo v razširitev 
dejavnosti in v zadovoljevanje 
vsakodnevnih potreb delovnih 
ljudi.

Pot. ki zagotavlja še večji 
vzpon in še več je dosežke na tej 
strateški nalogi telesne kulture, 
je samo ena: telesna kultura 
mora biti resnično podružbljena! 
Ne smemo biti zadovoljni le z. ob
stojem telesnokulturnih skupno
sti. marveč moramo doseči še 
večjo kvaliteto v samoupravnih 
delegatskih razmerjih. Delavci in 
občani v temeljnih samouprav
nih sredinah morajo preko dele
gacij in svo jih delegatov v skupš
činah TKS razpravljati o svojih 
problemih, sprejemati programe 
dejavnosti, ki bodo zadovoljevali 
njihove telesnokulturne potrebe 
v najširšem smislu besede in se

telesnokulturnih potreb, da se 
stalno povečujejo možnosti za 
njihovo zadovoljevanje, za ne
nehno bogatitev oblik in metod 
telesnokulturncga delovanja, 
bogatitev programov in sistema
tično vključevanje čimvečjega 
števila delovnih ljudi in občanov. 
Tudi takih, ki se v svoji mladosti 
niso aktivno ukvarjali s telesno 
kulturo, delavcev, ki delajo na 
težkih delih ali zdravju škodljivih 
delovnih mestih, delovno manj 
sposobnih delavcev in še posebej 
žensk. V sindikatih smo se v 
vsem preteklem obdobju trudili, 
da bi pritegnili v telesno kulturo 
čimveč ljudi in tako uresničevali 
kongresna stališča — slehernega 
delavca v telesno kulturo. Misli
mo, da smo imeli v tej smeri pre
cej uspeha.

Ugotavljamo, da se število de
lavcev, ki se vključujejo v pro
grame športne rekreacije,iz leta v 
leto poveču je, ter po podatkih. ki 
so nam dostopni, v povprečju 
presega 20% vseh zaposlenih. 
Popravlja se tudi udeležba žensk 
pri vključevanju v programe de
javnosti. vendar je ta odstotek še 
vedno nezadovoljiv.

Izredno priljubljena oblika

včasih pa tudi nerazumevanja 
med sindikati in zvezami tele
snokulturnih organizacij ni. V 
Zvezi sindikatov smo vseskozi 
razvijali to obliko športne re
kreacije kot eno izmed najbolj 
množičnih oblik delavske re
kreacije. To smo tudi zapisali na 
vseh republiških in zveznih kon
gresnih dokumentih ter doživ- 
Ij ali med delavci izredno velik iz 
leta v leto večji odziv. Zato tudi 
ni nobenega vzroka, da bi od n je 
odstopili, mislimo,da je potrebno 
doseči še večjo udeležbo, več jo 
pestrost, še boljšo kvaliteto, si
stematičnost in ustrezno organi
ziranost delavskih športnih
iger.« S seje je poročal:

Damjan Križnik

Obvestilo
bralcem!

Zaradi obilice aktualnega 
gradiva bomo zaključek felj
tona »Kaj in kako v prostem 
času« izpod peresa mgr. Her
mana Berčiča objavili v pri
hodnji številki. Hvala za razu
mevanje! tT . ...Uredništvo

Poudarki iz referata Vlada Beznika

T elesnokultuma
aktivnost —
pogoj za boljše
in produktivnejše delo
• Kaj je torej tisto, kar v telesni kulturni dejavnosti vpliva na po

večanje produktivnosti dela v materialni proizvodnji? Telesnokul- 
turna aktivnost gradi in krepi psihične in fizične sposobnosti človeka 
— torej zdravega in vsestransko pripravl jenega upravljalca družbenih 
zadev. To pa je pogoj za boljše ih produktivnejše delo, boljšo 
obrambno pripravljenost posameznika in družbe kot celote. Torej o 
telesni kulturi kot »nujni porabi« ali pa celo »nepotrebni porabi« ne 
more biti govora. Vprašanje je le, da to soodvisnost opredelimo, če 
hočete, tildi ovrednotimo. Rekel bi — telesna kultura je nujni sestavni 
dej materialne proizvodnje, vendar le takrat, kadar je to dejavnost, ki 
zajema slehernika. Zato je bitka za širino— množičnost— osnovna 
usmeritev na tem področ ju.- Od tega, kako hitro in uspešno bomo na
predovali v tej smeri, je odvisno, kako se bo včasih še vedno nepo
trebna in nujna poraba na tem področju kazala vse bolj kot sestavni 
del proizvodnega dela. To pa pomeni podružbljanje telesne kulture v 
pravem pomenu besede.

A Če se na drugih področjih pojavljajo kot izvajalci profesionalne 
ustanove — organizirane po načelih ZZD, potem je to na področju te
lesne kulture drugače. Tu se javljajo kot izvajalci društva, klubi, sek
cije in drugi, ki so interesna združenja občanov — športnikov, ki vo
lontersko delujejo za uresničevanje nalog telesne kulture — športa. 
Načela amaterizma v telesni kulturi in v športu je treba še bolj utrditi. 
V tem kontekstu bi kazalo profesionalizem, ki ga v športu nekaj je, 
ponovno družbeno ovrednotiti in opredeliti. Jasno in sistemsko. Ka
zalo bo preučiti potrebo po ustvarjanju profesionalnih izvajalskih or
ganizacij (ne profesionalnega športa), ki bi delovale kot servisne or
ganizacije (npr. upravljanje športnih objektov, organizatorji športnih 
množičnih prireditev, trenerski teami itd.). V tem primeru bi morali 
opredeliti tudi statusni položaj takih skupnosti, njihov položaj v svoj- 
bodni menjavi itd. Izvajalske organizacije — društva, klubi itd. ozi
roma n jih asociacije bi morale v organizacijskem in vsebinskem smislu 
slediti načelom zakona o društvih (po predlogih bi kazalo dati pobudo 
za spremembo zakona), z jasno opredelitvijo funkcij, ki jih članstvo 
zadovoljuje v temeljnih organizacijah, društvih oziroma njihovih zve
zah..

• Množičnost telesne kulture je gotovo naša splošna in temeljna 
usmeritev. Množičnost pomeni stremeti za tem, da vsak dan vključu
jemo vse več delovnih ljudi in občanov v sistematične in organizirane 
oblike telesnokulturne aktivnosti. Pri tem ni toliko pomembno (in ne 
kaže se ustavljati ob trenutnih podatkih), kolikšno je konkretno šte
vilo sodelujočih, ampak ugotovitev, koliko je ta aktivnost postala člo
vekova potreba — sestavni del njegove zavesti. Le tako postaja tele
sna kultura vse bolj nepogrešljiv sestavni del našega družbenega dela 
in življenja. Zato skrb za telesno kulturo ni samo stvar in odgovornost 
športnih delavcev ozi roma športnikov in n jih organizacij, ampak stvar 
vseh družbenih dejavnikov, celotne družbe.

• Zaradi tega je izrednega pomena, da skrb in odgovornost za tako 
usmeritev postane tudi v večji meri naloga in odgovornost vseh nosil
cev vzgojnoizobraževalnega procesa, vseh subjektivnih dejavnikov 
družbe in ne nazadnje tudi ustreznega učinkovanja sredstev javnega 
obveščanja. Naj o tej problematiki v gradivu za današnjo sejo opozo
rim le na nekaj vprašanj:

• Gotovo je in to je že rečeno, da takšna najširša, vseljudska tele- 
snokulturna aktivnost zahteva velika materialna sredstva. Pri tem mo
ramo uveljaviti načelo, da vsak udeležene financira osnovno dejav
nost sam. Toda skupno smo dolžni ustvarjati pogoje za to aktivnost, 
kot so objekti, strokovni kadri, organizatorji itd. To pa so veliki stro
ški. Zato je treba stvari usmeriti v skrajno racionalno porabo teh sred
stev in mobilizacijo dodatnih sredstev. Racionalno pravim zato, ker 
doslej teh sredstev nismo vedno najracionalneje porabljali. Do do
datnih sredstev pa bi prišli tako, da bi bolj načrtno kot doslej izkoristili 
zakonsko možnost, da za te namene OZD združujejo sredstva iz 
sklada skupne porabe. Za dobre in organizirane programe bi bila to 
veliko rentabilnejša naložba, kot pa razne predimenzionirane »iade«, 
ki so drage in največkrat brez pravih učinkov.

#- Za razvijanje množične telesne kulture je izrednega pomena na
črtno tovrstno prizadevanje v TSS — v TOZD in KS. Posebno mesto 
ob tem gre KS, ki bi morala na primeren način organizirati in koordi
nirati aktivnost vseh, ki na njenem področju delujejo. Lahko bi bilo to 
vezano tudi na center, ki zajema dve ali več KS. To smo poudarili tudi 
v predlogu zakl jučkov in moram reči, da je razprava močno podprla to 
usmeritev.

• Naj ob tem podčrtam veliko vlogo in pomen družbenih organi
zacij. ki prav na tem področju razvijajo zelo pomembno aktivnost, kot 
so: planinci, taborniki, ljudska tehnika — športni del itd.

• Zdi se. da teh organizacij ne vrednotimo družbeno ustrezno. 
Zato bi morali prav delovan ju teh organizacij posvetiti več skrbi in ka
zalo bi o družbeni vlogi in funkciji teh subjektov našega sistema čim- 
prej spregovoriti na posebni republiški problemski konferenci.
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Tisk in izdajanje del o zgodovini revolueionamega delavskega gibanja 
v času ustalitvenih prizadevanj

Podpirati izvirna dela »... Zveza komunistov ne vlada s političnim monopolom, ampak izraža specifično, družbe
nozgodovinsko zelo pomembno obliko interesov delavskega razreda, s tem pa tudi interesov vseh de
lovnih ljudi in družbe — v sistemu samoupravljanja in oblasti delavskega razreda in delovnega ljud
stva, zasnovanem na demokratičnem pluralizmu interesov samoupravnih subjektov...«

E. Kardelj: Smeri razvoja političnega sistema socialističnega sa
moupravljanja ČZP Komunist, Lj. 1978

V ______________________________________________________________________________ J
Pred nekaj dnevi je Sekcija 

za vprašanja zgodovinopisja pri 
Marksističnem centru CK ZK 
Slovenije v okviru svoje seje pri
pravila tudi razpravo na temo 
»Tisk in izdajanje del o zgodo
vini revolucionarnega delavske
ga giban ja, narodnoosvobodilne 
vojne in socialistične graditve v 
razmerah gospodarske stabiliza
cije«.

K razpravi je povabila tudi 
širši krog predstavnikov osred
njih informativnih sredstev in 
vseh založb, ki bolj ali manj po
gosto izdajajo dela s takšno te
matiko. Kl jub temu. da vse pre
več le govorimo o gospodarski 
ustalitvi, je bila razprava korist
na, česar pa niso menile nekatere 
povabljene ustanove, saj se (z iz
jemo RTV. Partizanske knjige. 
Založbe borec in Založbe Lipa 
ter uredništva Delavske enotno
sti) niso odzvale ne z udeležbo in 
ne s kakršnimkoli opravičilom. 
Pa je vendarle treba poudariti, 
da se tudi te ustanove že otepajo 
s problemi, ki jih stabilizacija 
le-še zaostruje fkajti pozablja
mo, da smo jih ustanovili sami!).

Razprava je v mnogočem izha
jala tudi iz ocene in nalog, ki jih 
je razčlen jevala zadn ja se ja cen
tralnega komiteja slovenskih 
komunistov. Bila je tudi pikra 
(denimo — ali bomo vsem navk
ljub imeli zimske olimpi jske igre 
v Sarajevu? Vprašanje nima ne
posredne zveze z obravnavanim 
problemom, pač pa globoko lo
giko!) in je odkrito opozorila, da 
na tem področju o stabilizaciji ne 
govorimo zaradi »nestabilizacij- 
skih« grehov iz dosedanjega 
časa, marveč predvsem zaradi 
pravilnega načina razmišljanja, 
da pač mora vsak posameznik, 

. vsaka stroka in vsaka dejavnost 
začeti s svojo stabilizacijo, 
skratka pri sebi.

Ob tem bi znova veljalo pou
dariti. da moramo ob stabilizaciji 
podčrtati predvsem vprašanje 
kakovosti dela. ravnanja, odno

sov in mišljen ja. Prav to je v raz
pravi prišlo močno do izraza. 
Opozarjala je na pomen najdra
gocenejših izkušenj in vrednot 
naše preteklosti za bolj požrtvo
valno delo. večjo kolektivnost, 
nujnost usklajevanja skupnih in 
posameznih želja ter njihovega 
opiranja na stvarne možnosti. 
Zato je še toliko bolj prišlo do. 
izraza, da na tem področju ni 
namen varčevati z zmanjševa
njem števila in obsega tal<šnih 
del, marveč zagotavljati višjo 
kakovost, kar pa naj se — če je to 
potrebno — pokaže tudi pri koli
čini. Gre namreč za to. da bodo 
omejena sredstva, ki nam bodo 
na razpolago, nujno zaostrovala 
vprašanje selekcije, da jih bo 
mogoče trošiti za res kakovostna 
dela in prevode (z njimi je treba 
seznanjati svet o naši zgodovini, 
o resničnem razvoju, odnosih in 
ciljih, kar je nujno zaradi inten
zivnega pisanja tistih sil v tujini, 
ki ne soglašajo s takšno Jugosla
vijo in o njej širijo vrsto laži!). 
Podpirati velja izvirna dela (ali 
tudi manjše prispevke), ki naj
bolj ustrezno za poln juje jo vrzeli 
našega zgodovinopisja. Vendar 
je hkrati treba doseči, da bodo 
prihajala do bralcev, česar sama 
vsebina ne zagotavl ja. Zato mo
ramo doseči stvarno ceno nji
hove opreme, stroškov tiska, 
ustrezno število izvodov in skr
beti. da bodo nova dela. prevodi 
in ponatisi v informativnih sred
stvih sproti in poljudno predstav
ljeni.

V celoti je treba podpreti po
goste sodbe, da moramo ra
zmerje med ceno avtorskega 
dela. prevajanja, tiskanja ipd., z 
glave postaviti na noge. Kaže 
tudi, da si marsikje svobodno 
menjavo dela predstavljajo pov
sem po svoje, saj se odnos med 
naročnikom in izvajalcem vzpo
stavlja pretežno individualno, 
naključno in na honorarni pod
lagi. namesto da bi naročniki (za
ložbe, časopisi) na podlagi uskla
jenih programov uveljavl jali na

črtno sodelovanje prek organi
zacij združenega dela. koder 
strokovnjakipisci)delajo. S tem 
bi preprečevali tudi primere, da 
je avtor na milost in nemilost 
prepuščen naročniku glede po
gojev, obsega (kjer sledn ji nima 
vedno posluha za vsebinske pro
bleme). vrednosti vloženega 
dela. rukov plačila itd. Avtor se 
razumljivo ogorčeno sprašuje ali 
je to svobodna men java dela in 
čemu vsi napori za nagrajevanje 
po vloženem delu. Po drugi 
strani pa bi založbe z usklajeva
njem morebiti lažje našle avtorje 
in recenzente (glede recenzij je 
bilo izrečenih več kritičnih misli 
na rovaš založnikov) ter se izogi
bale primerom, da objavljajo 
dela. ki jih je recenzent neke 
druge založbe odsvetoval itd.

Prenekatera ocena se danda
nes nagiba k temu. da je med 
zgodovinsko literaturo in članki 
že pravcata poplava priredb, 
skrajšav in tudi ponaredb za ra
zlične namene. Najbolj škodljive 
so tiste (in največkrat brez težav 
pridejo do potrebnega denarja!).

ki naj bi služile vzgoji in izobra
ževanju oziroma idejnopolitič
nemu usposabljan ju. To so pra
viloma silno poenostavljene: 
grobo ekscerptirane brošure in 
knjižice, ki v mnogočem izniču
jejo cilje in smotre programa 
zgodovine v usmerjenem izobra
ževanju. Zato bi založbe in vsi. ki 
to naročajo, morali biti bolj kri
tični. Pri tem ne gre le za vpraša
nje racionalno porabljenega de
narja. marveč za pravcato idejno 
in vzgojno škodo.

Naj zaključimo z mislijo, da bi 
se morali — v sedanjih okolišči
nah še zlasti — pisci in založniki 
med seboj in vsak znotraj sebe 
resnično še bolje organizirati in 
usklajevati in zasledovati te
meljni cilj, da s svojim delom 
čimbolj kvalitetno izpolnjujejo 
svoje poslanstvo pri ohranjeva

nju in posredovanju izkušenj in 
vrednot naše preteklosti. Vse to 
pa ne bi smelo pomeniti nobene 
»stabilizacijske kampanje«, 
marveč nenehno iskanje notra
njih in zunanjih možnosti za 
boljše usklajevan je.

Kronološki pregled

27. in 28. junij 1920. V Beo
gradu je bila sindikalna konfe
renca. na kateri so bili pred
stavniki strokovnih zvez (sindi
kalnih pomožnih organizacij) 
ter člani pokrajinskih in cen
tralnega delavskega sindikal
nega sveta. Konferenca je po
tekala pod močnim vtisom vu
kovarskega kongresa KPJ. zato 
se je tudi na njej bil boj proti 
sredinstvu v sindikatih. Hkrati 
so prišla do izraza tako federa
listična kot izrazito centrali
stična stališča. Vendar je kon
ferenca uspela doseči sporazum 
v obliki t.i. »Solucije o zedin je
nju«. po kateri naj bi se do 31. 
oktobra istega leta končalo 
združevanje strokovnih (sindi
kalnih) zvez.

29. junij 1920: Sindikalni 
konferenci je sledilo plenarno 
zasedanje Centralnega delav
skega sindikalnega sveta Jugo-

'N

slavije, na katerem so med dru
gim Strokovno komisijo do
končno sprejeli v CDSSJ 
(potem ko so njeni zastopniki 
izrazili soglasje z dokumenti 
CDSSJ z zedinjevalnega kon
gresa 1919). Strokovna komi
sija je tako postala pokrajinski 
sindikalni svet CDSSJ za Slo
venijo (k njemu je formalno 
pristopila 1. aprila 1920).

29. in 30. junij 1940: Na Vi
njah pri Domžalah je bila lil. 
konferenca KP Slovenije. Na 
njej je sodeloval tudi sekretar 
CK KPJ Josip Broz Tito. Raz
pravljali so o utrjevanju ljud
ske fronte, o taktiki komuni
stične partije v spremenjenih 
notranjih (nedavno sklenjeni 
sporazum D. Cvetkovič — 
V. Maček) in mednarodnih ra
zmerah (2. svetovna vojna je 
bila v polnem zamahu in pred 
fašističnimi vojskami je klonila 
že vrsta evropskih držav, zad
nja Francija, hkrati pia je po
stavljal pred komuniste glo
boke dileme pakt med Hitler
jem in Stalinom, ki ga je ko- 
minterna mehanično tolmači
la). Konferenca je potrdila utr
jevanje ljudske fronte med 
množicami in izvolila nov CK 
KP Slovenije.

30. junij 1930: Zmagovite 
antantne sile so izpraznile (de- 
militarizirale) Poren je. ki so ga 
nadzorovale v skladu z versaj
sko mirovno pogodbo. Hitler
jeva Nemčija ga je čez nekaj 
let. natančno 7. marca 1936. 
zasedla brez vsakega vpraša
nja.

1. junij 1935: V Sloveniji se 
je začela splošna stavka grafič
nih delavcev. V njej je sodelo
valo okoli 700 grafičarjev. Nji
hove zahteve so se nanašale na 
izboljšanje plač in delovnih po
gojev. z njimi pa so le delno 
uspeli šele 20. avgusta, ko so 
dokončno prenehali stavkati.

5. julij 1940: Vlada maršala 
Petaina, ki je vodila t.i. 
viehvjsko Francijo, tisti del. ki 
pio kapitulaciji ni bil direktno 
okupiran, je prekinila stike z 
Veliko Britanijo. Neposreden 
povod za to je bil napad angle
ške mornarice na francosko 
floto v pristanišču Oran — z 
namenom, da le-ta ne bi prišla v 
službo nacističnih sil.

5. do 16. julij 1920: V Spa 
(Belgi ja) je bila že tret ja konfe
renca,zmagovitih držav o repa- 
racijah (vojni odškodnini) za 
povzročeno škodo v 1. svetovni 
vojni. Na prvih dveh konferen
cah je šla v prid Nemči ji zlasti 
neenotnost med Francijo in 
Anglijo. Na tej konferenci pa 
so Angleži izsilili, da se po
daljša rok razorožitve nemške 
vojske zaradi prodiran ja Rdeče 
armade na Poljsko. Takšno ne
doslednost je znal Hitler v tri
desetih letih temeljito izrabiti.

6. — 11. julij 1935: V tovarni 
Kovina v Mariboru so vsi zapo
sleni delavci stavkali zaradi 
nevzdržnih delovnih razmer in 
samovoljnih odpustov z dela. Z 
delom so začeli po delni izpol
nitvi njihovih zahtev.

Istočasno je v šoštanjski us- 
njami stavkalo okoli 350 de
lavcev, ker delodajalec ni bil 
pripravljen skleniti nove kolek
tivne pogodbe. Stavkajoči so 
deloma uspeli v zahtevah po 
družinskih dokladah, izvajanju 
določil obrtniškega zakona in 
zakona o zaščiti delavcev.

V__________ J

Med gladovno stavko julija 1934 v rudniški jami v Trbovljah

Svetla borbena pot slovenskih rudarjev

Rudarji so ves čas revolucionarnega 
delavskega gibanja na Slovenskem tvorili 
enega najmočnejših proletarskih odredov. 
Zgodovina njihovega boja je polna svetlih 
poglavij, ki izpričujejo veliko trpljenje in 
izkoriščanje, a hkrati nepopustljivega 
duha. tovarištvo, solidarnost, čut za pra
vičnost. Njihova solidarnost ni bila le »sta
novska«. kazala se je tudi navzven, v od
nosu do prizadevanj drugega delavstva, 
kar so pokazale mnoge akcije in stavke, 
mogoče najbolje splošna železničarska 
aprila 1920.

Če govorimo o svetli in borbeni tradiciji 
slovenskih rudarjev, potem moramo pose
bej poudariti junaško borbeno pot rudar
jev zasavskih revirjev, ki so desetletja vo
dili boj z. izkoriščevalsko Trboveljsko pre- 
mogokopno družbo. Preveč prostora bi 
nam vzelo, če bi samo naštevali vse n jihove 
akcije in brezštevilne stavke, zato se ob 3. 
juliju, dnevu rudarjev, spomnimo le na 
kratko ene najbolj znamenitih, tiste iz leta 
1934. ko so z zasedbo rudniških rovov in z. 
72-urno gladovno stavko preprečili na
mere delodajalcev, da še poslabšajo n ji
hove delovne in gmotne razmere.

Gospodarska kriza kapitalističnega 
sveta je z vso močjo na naše kraje udarila 
nekoliko pozneje. Vse njene posledice pa 
so kapitalisti skušali prevaliti na ramena 
delavca. Če mu več niso mogli podaljšati 
delavnika in mu pri mezdi niso mogli ni
česar več odščipniti. so ga nezakonito od
pustili z dela. Kajpada, meje zakonitosti so 
bile v celoti prilago jene pod jetnikovim ko
ristim. Nikakor pa kapitalist ni bil priprav
ljen deliti bremen krize, kot ni bil priprav
ljen pravično deliti rezultatov dela. Da bi 
delavci ohranili vsaj pičli vsakdanji kruh. 
so morali računati le nase, na svojo enot
nost. solidarnost in borbenost. Morali so se 
znati organizirati, kajti delodajalci so se 
dosledno posluževali t.udi vsakega primera 
neenotnosti, stavkokazov ipd. Pri utr jeva
nju te enotnosti in vedno boljši organizira
nosti so odločilno vlogo igrale sindikalne 
organizacije in zlasti Partija. Tudi v stav
kovnem gibanju se je poznala njena 
ohromljenost zaradi divjaškega terorja še- 
stojanuarske diktature.

Ponovno plimo stavkovnega gibanja za
čutimo v revir jih spet 1932. leta. ko kriza 
dosega višek, ponovno pa je med delav

stvom zaznati Parti jo, ki je stopala na pot 
svoje obnove. Aprila 1932 so hrastniški 
rudarji 24 ur uspešno stavkali proti name
ravanemu odpustu 350 rudarjev. Kljub 
podpori žandarmerije so morali deloda
jalci popustiti. Vendar gibanje številnih 
brezjioselnih revirskih proletarcev s tem ni 
ponehalo. Komunisti so vodili akcijo za or
ganiziranje najnujnejše pomoči brezpo
selnim delavcem in njihovim družinam. Ob 
koncu junija 1930 so organizirali velike 
demonstracije revirskih žena proti bedi in 
izkoriščanju. Zaradi nasilja policije nad 
n jimi so 1. juli ja, skupaj z rudarji, zasedle 
rudniške rove in delovišča ter ustavile delo. 
Po štiridnevni stavki je bila premogokopna 
družba prisiljena delno ugoditi zahtevam 
rudar jev. Uspeh, četudi delen, je bil rezul
tat množičnosti, vztrajnosti in enotnosti 
rudarskih revirjev v boju proti združenim 
kapitalistom, oblastnikom in orožnikom.

Konec junija 1934 je uprava družbe na
meravala znova pritisniti delavstvo z zni
žanjem mezd in prestavljanjem starejših 
rudarjev na slabše plačana delovna mesta 
ter zman jšan jem količine premoga, ki so ga 
brezplačno dobivale rudarske družine. 2. 
julija je med delavci že vrelo. Naslednji

dan so izmene ostajale v rovih in začele z 
gladovno stavko. V njej so sodelovali ru
darji iz Trbovelj. Hrastnika in Zagorja. To 
je bilo skrajno sredstvo njihovega boja. ki 
je po pretresljivosti in odločnosti široko 
odmeval. Uradni predstavniki socialistov 
pa so jim nasprotovali, namesto da bi jih 
podprli. Vendar je vso Slovenijo zajel val 
ogorčenih protestov in solidarnostne pod
pore. Vse to je delodajalce prisililo k po
puščanju in preklicu nameravanih ukre
pov. Stavka je bila po 72 urah uspešno 
končana.

Ta velika akcija slovenskega delavskega 
razreda, največja po uvedbi vojaško-faši- 
stične diktature, je naznanila nov val sindi
kalnega gibanja v naslednjih letih. V njem 
se je vse bolj očitno čutila prisotnost KP, ki 
je jasno usmerjala akcije vedno širših kro
gov delavstva in z uspehi ter doslednostjo, 
ki jo je izpričevala, »osvajala« vedno šte
vilnejše plasti delovnih množič. Utrjevanje 
akcijske enotnosti delavstva in mobiliza
cija vseh naprednih sil slovenskega naroda 
— to je postajal imperativ časa, v katerem 
je bilo moč vzdržati le ob popolni enotno
sti.

Martin Ivanič
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Cenejši dinar 
vabi turiste

»... Delavce smo osvobodili prejšnjega starega sistema ukazovanja in zdaj.ni potrebno, da bi jim 
takšen sistem znova vsiljevali, ker so naši delavci pokazali zelo veliko zrelost. Tedaj, ko sem imel pred 
skupščino poročilo o delavskem upravljanju v gospodarstvu, sem se še zmeraj nekolikanj bal, da bomo 
imeli še mnogo težav, predno bodo delavci razumeli te velikanske in zgodovinske naloge in preden 
bodo toliko sposobni, da jih bodo uresničili. Povedati moram, da sem srečen, da je bil moj strah nepo
treben in da so delavci pravilno razumeli te naloge in pokazali veliko aktivnost prav v upravljanju to
varn in pri gradnji industrije v naši državi...«

Iz govora tovariša Tita v Niški Banji, 6. julija 1952

Turistično gospodarstvo Ju
goslavije sodi med najbolj čiste 
izvoznike storitev, kajti le 10 od
stotkov deviznih sredstev porabi 
zase. Zato bo od spremembe te
čaja dinarja imelo tudi največje 
koristi. Pa ne samo to. Z večjim 
dotokom turistov se bo povečala 
prodaja tudi v trgovinah, na čr
palkah, skratka tuji turisti ne 
puščajo denarja samo v hoteli!; 
temveč tudi drugod. Po nekate
rih podatkih potroši tuji gost na 
vsak dinar za penzionske storitve 
še okoli 30 par za izvenpenzion- 
ske storitve.

Skratka, devalvacija je ukrep, 
ki je uvoznikom prinesla dokajš
nje težave, izvoznikom, kamor 
sodi tudi turizem, pa boljše čase. 
Jugoslavija je tako postala naj
cenejša in najbolj privlačna turi
stična dežela. Ne samo zato, ker 
bodo odslej tuji turisti pri nas ce
neje živeli, temveč tudi zaradi 
drugih pozitivnih faktorjev.

Porast zanimanja tujih turi
stov za bivan je v Jugoslaviji se po 
prvih podatki odraža le pri indi
vidualnih gostih, ki jih bo k nam 
prispelo okoli 60 odstotkov.

Pri ocenjevanju učinkov, ki jih 
prinaša-cenejši dinar, moramo 
biti previdni. Ne smemo pozabi
li, da smo cenike storitev za tuje 
goste postavili v tujih valutah, 
kar v bistvu tujemu turistu, ki je 
rezerviral prek potovalne agen
cije, ne prinaša nič drugega kot 
cenejši sok, kavo, morda še 
kakšno slivovko ali torbico v tr
govini in to je vse. Če zadevo še 
bolje pogledamo, ugotovimo, da 
so gostinske gospodarske orga

nizacije za svoje 'storitve poši
ljale individualnim gostom ce
nike v tujih valutah, torej ne v 
dinarjih. Sedaj bodo, oziroma so 
že, preračunali marke v dinarje 
po uradnem tečaju in takšne di
narske cenike postavili na pulte, 

.torej dinarski ceniki za tujce 
bodo za okoli 30 odstotkov višji, 
pa smo spet pri cenejši kavici, 
soku, torbici, slivovki... Ta po
trošnja pa je, kot vemo, vsa j do
slej bila zelo skromna. Morda bo 
sedaj boljše.

Le na bankah se bo turistič
nemu gospodarstvu poznalo. 
Devize, ki jih prinašajo na nji
hove devizne računa so v pov
prečju za 30 odstotkov več vred
ne, kar bo nedvomno vplivalo na 
večji skupni prihodek turistič
nega gospodarstva. To kaže, da 
letos v turizmu, razen v izjemnih 
primerih, ne bo izgub. Po neka
terih ocenah se bo prihodek turi
stičnega gospodarstva na račun 
večjih tečajnih razlik povečal za 
okoli 12 odstotkov. Ta denar pa 
morajo banke od nekje vzeti.

Pozitivne učinke, ki jih turi
stično gospodarstvo pridobiva s 
spremembo dinarja (ne smemo 
pozabiti, da so nekatere storitve 
vendarle ostale v dinarjih), pa 
lahko kaj hitro zameglijo višje 
cene, manjša devizna stimulaci
ja. slaba založenost trgovin in 
drugo. Cene izletov so se pravkar 
dvignile za 30 odstotkov! Deval
vacija je torej res nekaj prinesla, 
največ turistov pa bomo privabili 
z dobro in solidno postrežbo in 
pestro ponudbo storitev na vseh 
ravneh.

Turistična ponudba mora biti pestra. Ribe in škampi so žal že redkost, pa še dragi so povrhu.

( ' ^Naj ostane
med
nami

Na posvetu o kadrovski de
javnosti v združenem delu, ki sta 
ga pripravila Republiški svet 
Zveze sindikatov Slovenije in 
Gospodarska zbornica Sloveni
je. se je k otpredzadn ji med dva
najstimi razpravljavci oglasil 
Janko Brate. Govoril je o 82 
seminarjih, ki jih je Gospodar
ska zbornica p ripravila doslej za 
poslovodske kadre, svoj govor 
pa je začel takole:

» Oprostite, eni ste podatke o 
vsem tem že slišali, eni še ne, eni 
pa jih ne bodo nikoli, ker so že 
odšli....«

S posveta, na katerega je bilo 
povabljenih okoli 160 udele
žencev, na začetku pa prisotnih 
8 7. jih je namreč do takrat že 29 
odšlo »po opravkih«, to pa je 
kar dobra tretjina! Na j ne ostane 
to samo med tistimi, ki so vztra
jali do konca na dobro priprav
ljenem in zanimivem posveto
vanju__

S. G.
X________________________

m

Nagradna 
križanka 

št. 21
Rešitev pošljite do 16. julija 

1980 na naslov: TOZD DE
LAVSKA ENOTNOST Ljub
ljana. Dalmatinova 4, s pripisom 
na ovojnici NAGRADNA 
KRIŽANKA ŠT. 21. Nagrade so 
300. 200 in 150 dinarjev.

' Rešitev nagradne 
križanke št. 19

STREŽAJ. ANTIKVARIAT, 
AM/tNŽMA, KONTRA
PUNKT, LEGO, KVART. 
EREMIT, APATIN, ADI. 
STOL, CUL MEDALJA.
kotov, kiar. ata, 
kolos, nana. nal, nl,
lARKVINIJ. LUETIK, DIOR.
Kočna, igor. iza. ek
stravaganca. NIVEN. 
Ratar, ar, brat, asama.

Izžrebani reševalci 
nagradne križanke 

št.19
1. nagrada 300 din: Štefko 

Primožič, Na plavžu 80, 64228 
Železniki; -

2. nagrada 200 din: Franc 
Brdnik, Smlednik 34, 61216 
Smlednik;

3. nagrada 150 din: Simona 
Nagerni k. Partizanska 13,62392 
Mežica.

Nagrade bomo poslali po 
Pošti.

MANJŠI JAVNI NASAD 
V ANGLEŠKIH MESTIH, 

NAVADNO PRAVOKOTNE 
OBLIKE (naia pisava)

VRSTA TKA
NINE IZ 

UMETNIH 
VLAKEN

DOMAČA 
OBLIKA 

MOŠ. IMENA

STROKOV
NJAK ZA 

VINA

KMEČKI
DELAVEC

HAHN
OTTO

UKLETEV,
ČAROBNI

ZAGOVORI

STAROSLOV.
PIJAČA

BUDIMPEŠT.
STADION

ŠP. VITEŠKI 
RED

NEKD. VINO
GRADNIŠKI 

NAJEMNIŠKI 
DELAVEC

JUNAK
ENEIDE

RUDI
OMOTA

CUNJE.K^PE

FR. REKA. KI 
TEČE PO DO

LINI CHA- 
MONIXA

BARVA 
IGR. KART

OBLOGA NA 
JEZIKU PRI 
DOJENČKIH

EMILIJAN
CEVC GR. BOGINJA 

ZEMLJE

PIJAČA IZ 
RADENSKE

LARS
ONSAGER

TURŠKO 
MESTO OB 

IZLIVU 
MARICE

TEMNA, ZR
NATA GLO- 
BOČNINA

NEM. DEM. 
REPUBLIKA

REŽISER
CLAIR VEL. PTICA, 

KI NE LETA

RDEČA POLJ 
SKA CVETICA

ZORANA
ZEMLJA

POMARANČI
PODOBNI
SADEŽI

SOVJETSKA
ZVEZA

PISATELJ
MEŠKO

MAKEDON.
NARODNI
HEROJ

SPRI
ČEVALO DE DE

Delavska enotnost, glasilo Zveze sindikatov Slovenije. Izdaja ČGP Delo. TOZD 
Delavska enotnost. List je bil ustanovljen 20. novembra 1942. leta. List urejajo: 
Andrej Agnič, Ciril Brajer, Dušan Gačnik (glavni urednik in direktor). Sonja Gašr 
peršič, Marjan Horvat, Damjan Križnik, Ivo Kuljaj, Rafael Lindič (tehnični ured
nik), Boris Rugelj, Sonja Seljak (redaktorica), Janez Sever, Igo Tratnik, Andrej

Ulaga in Janez Voljč, 'Majda Žlender (odgovorna urednica). Založniški svet De
lavske enotnosti — predsednik: Miran Potrč; člani: Tilka Blaha, Silva Bočaj, 
Urška Cvetko, Janez Čebulj, Majda Emeršič, Slavko Grčar; Janez Korošec. Edo 
Lenarčič, Mira Maljuna, Jože Ogrizek, Boštjan Pirc, Janko Sedonja. Vlado 
Šlamberger, Jože Varl. Naslov uredništva in uprave: Ljubljana, Dalmatinova

ulica 4, poštni predal 313-VI; naročniški oddelek tel.: 310-033 int. 278. Uredniš
tvo tel.: 316-672, 323-554 in 316-695; Knjigama DE Ljubljana, Tavčarjeva 5, tel.: 
312-691. Račun pri SDK Ljubljana, št. 50100-603-41502. Posamezna številka 
stane 7.00 din, letna naročnina je 357,00 din. Rokopisov ne vračamo. Poštnina * 
plačana v gotovini. Tisk »Ljudska pravica« Ljubljana.
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Na otvoritvi kmetijskega centra EGS
i

Orkester ravenskih 
železarjev v Italiji

»... Zbliževanje nacionalnih kultur, ki vedno vsebujejo različne specifične elemente, je druž
beni in kulturni proces, ki sta mu internacionalistična tolerantnost in širokosrčnost lahko le v pomoč, 
medtem ko ga nacionalistični predsodki, nestrpnost in ozkosrčnost nedvomno otežujejo in ovirajo. To 
enako velja tudi za tiste oblike nacionalizma, ki se razglašajo za »superiorno« povzdigovanje nad na
cionalne kulture, baje v imenu splošne jugoslovanske kulture...«

Tito na VIII. kongresu ZKJ. december 1964

To ppt ni šlo za običajno sre
čanje orkestrov ali za sodelovanje 
na mednarodnem festivalu ali 
tekmovanju, temveč za še bolj za
nimivo in še bolj častno sodelo
vanje. Ravenski pihalni orkester 
je sodeloval v kulturnem pro
gramu otvoritve velikega kmetij
skega centra Evropske gospodar
ske skupnosti, ki so ga zgradili in 
izročili svojemu namenu v itali
janski Bologni.

Bologna je center italijanske 
kmetijske proizvodnje. Leži v 
sredi Padske nižine, ki je žitnica 
Italije in v kateri industrijsko ob
delujejo nepregledne ravninske 
kmetijske površine. Glavne kme
tijske kulture so pšenica, slad
korna pesa, grah, vinogradi in 
plantaže sadnega drevja. Vse te 
ogromne površine so združene v 
zadruge, zadruge pa imajo svoje 
združenje v Bologni. To združe
nje pa je središče in je predmet 
strokovno-zhanstvenega razvija
nja kmetijstva EGS. Strokovno- 
znanstveni center je kraj Miner- 
bio, ki leži 30km severno od Bo
logne in kjer stalno delajo in ek
sperimentirajo strokovnjaki raz
nih kmetijskih in živinorejskih 
zvrsti.

Koncert v Bologni

V ta center — Minerbio — so 
italijanski gostitelji pripeljali 
orkester ravenskih železarjev. 
Orkester so Italijani povabili 
prek jugoslovanskega konzulata 
v Trstu, ta pa je v dogovoru z 
ZKO Slovenije sprejel sodelo
vanje orkestra ravenskih žele
zarjev, ki so se na pot v Bologno 
pripravljali 3 mesece. Raven
čani so prispeli v Bologno v so
boto popoldne, kjer so jih spre
jeli z godbo v kmetijskem centru 
EGS v Minerbiu. Orkestru je 
uradno izrekel dobrodošlico ter 
ga pozdravil predstavnik evrop
skega parlamenta iz Strassburga 
Mr. Bersani, ki se je naslednji 
dan udeležil tudi kulturnega 
programa. Orkester iz Jugosla
vije je ob prihodu pozdravil tudi 
poslanec predsednika italijan
ske vlade, Fr, Cosige, ki je istega 
dne slovesno odprl novo po
slovno zgradbo EGS in ker se ni 
mogel osebno udeležiti kultur
nega dela te slovesnosti drugi 
dan.

Podobnega sprejema naši 
glasbeni ansambli pač ne doživ
ljajo v evropskem prostoru, zato 
so se ob tem sprejemu šele 
dobro zavedli pomembnosti 
svo jega poslanstva in svoje kul
turne obveznosti do domovine. 
Orkester so namestili v delov
nem kmetijskem centru EGS, 
kjer se je že na predvečer na
stopa počutil kot doma. »Naša 
hiša je vaša hiša«, so mu rekli 
gostitelji, kar je bil izraz največ
jega zasipanja, ki so ga Italijani 
izkazovali orkestru vse tri dni 
bivanja v Minerbiu. Tudi znan- 
stveno-raziskovalni prostori za 
razne eksperimente ter znan
stvene knjižnice v tem centru so 
bile odprte za jugoslovanske 
goste.

V nedeljo so vodiči odpeljali 
orkeser že zjutraj na ogled Bo
logne in velikega trga. na kate
rem je bil določen popoldanski 
nastop. Mesto Bologna, kjer je v 
starem delu skoraj vsaka 
zgradba poseben zgodovinski 
Spomenik, ima še to posebnost, 
da je pod arkadami kar 36km 
mestnih ulic. Ravenčani so iz 
tega potegnili praktičen rezultat 
in so rekli: »Srečni Bolon jčani, 
ki nikoli ne rabijo dežnikov in

jim nikoli ni treba kidati snega s 
pločnikov.« Po ogledu mesta je 
orkester opravil kratko vajo za 
uigravanje v Minerbiu in se pri
pravil za popoldanski nastop.

Koncert je bil napovedan za 
16. uro. Na največjem trgu stare 
Bologne, piazza Maggjore, so 
Italijani postavili štiri odre. Ti 
odri so s štirih vogalov oklepali 
celotni prostor, ria sredini pa so 
postavili stolp z zvočniki in 
reklamnimi napisi zadrug, zveze 
zadrug in kmetijskega centra 
EGS. Igralne odre so posedli: 
80-članski pihalni orkester TO
RINO — Italija/ 80-članski 
mestni pihalni orkester MI- 
RANDELLA — Italija, 120- 
članski pihalni orkester karabi
njerjev, ki ga poznamo kot pro
fesionalni gardni orkester iz 
RIMA — Itali ja. Četrti oder pa 
je zasedel 70-članski amaterski 
pihalni orkester ravenskih žele
zarjev iz Jugoslavije.

Že sama zasedba naših je bila 
za Italijane atraktivna. Vsi trije 
njihovi orkestri so bili v neizsto- 
pajočih temnejših sivorjavih uni
formah in sestavljeni iz samih 
moških igralcev; Ravenčani pa 
so s svojimi modro-oranžnimi 
uniformami in vsi okrašeni z zla- 
torumenimi našivki ter plete
nimi trakovi takoj pritegnili nase 
vso pozornost italijanskih mno
žic. ki so se zbirale na velikem 
trgu. Presenetili so tudi z zased
bo, saj so imeli v svojih vrstah 
tudi 10-letne igralce tolkal in 
mlade flavtistke in klarinetistke, 
ki so v lepo krojenih uniformah 
dajale orkestru posebno živahen 
in mladostni videz. Italijani so 
snemali in slikali orkester od 
vseh strani, televizija pa je celo
ten nastop orkestrov prenašala v 
živo.

Koncert so začeli gost je iz Ju
goslavije, ki so se predstavili in 
pozdravili občinstvo najprej v 
slovenskem jeziku, nato pa še v 
italijanskem prevodu. Pozdrav 
in predstavitev so natisnili Ra
venčani na prospekt v sloven
skem. itali janskem in angleškem 
jeziku. Ljudje so prospekte de
lili med množico poslušalcev-. 
Takole se je predstavil orkester 
ravenskih železarjev.

Še en most 
našega prijateljstva

»Sosedje smo, iz Jugoslavije 
prihajamo. Tam v n jenem naj
bolj severnem delu na Koro
škem, pod zadn jimi obronki Ka
ravank, na Ravnah smo doma.

Ponosnega rodu kmetov, fuži- 
narjev, rudarjev in drvarjev 
smo. Naš, kruh je jeklo, naš kruh 
je les, je ruda in sta tudi pesem in 
glasba.

Ljudska pesem je našega na
roda veliko bogastvo in je nam 
na Koroškem še posebej draga. 
In ta naš orkester in ta naša 
pesem sta iz te iste ljudske po
trebe in ljubezni porojeni in ne
govani.

Delavska je ta ljubezen in 
zmeraj bolj bo taka. Več kot 
sedem desetletij že igramo. Zve
sti svojemu rodu, svojim koreni
nam in svojemu plemenitemu 
poslanstvu smo železarji in 
kmetje, profesorji in dijaki, 
zdravniki in lesarji združno kot 
orkester ravenskih železarjev 
uspešni nosilci in ambasadorji 
tako kulture slovenskega kakor 
vseh jugoslovanskih narodov in 
narodnosti.

Bili smo že na mnogih uspeš

nih gostovanjih v različnih ev
ropskih deželah. Ponosni smo, 
da smo na svetovnem prven
stvu pihalnih orkestrov 1978 na 
Nizozemskem osvojili zlato me
dalja.

Tukaj pri vas v Italiji smosicer 
prvič, a prihajamo k vam kakor 
k dobrim starim prijateljem. Ve
seli smo, da bomo lahko danes 
zaigrali tudi za vas in vam tako 
predstavili del naše kulturne de
diščine. Z našo glasbo pa vam 
prinašamo tudi košček naše do
movine. z mnogo iskrenih poz
dravov naših ljudi in krepkih sti
skov rok. Z njo vam želimo na
polniti tudi vaša srca in tako vza
jemno zgraditi še enega mostov 
našega prijateljstva in prija
teljstva med narodi sveta.« Že 
samo predstavitev Jugoslovanov 
so burno pozdravile množice na 
trgu in orkestri, ki so na svojih 
mestih čakali na nastop.

Ravenski orkester je pod vod- j 
stvom dirigenta prof. Alojza Li- 
povnika v prvem delu zaigral: 
Teeda Huggensa — NE\V 
BAROOUE SUITE v treh 
stavkih in Emila Štolca — 
VERDI ANA. Obe skladbi so 
množice viharno pozdravile. Za 
Ravenčani sta svoje prve '• 
skladbe odigrala orkester iz To
rina in Mirandelle. nato je sledil 
drugi del programa Jugoslova
nov. Orkester karabinjerjev so 

’ prireditelji hranili za zaključek.
V drugem delu so Ravenčani ! 
zaigrali: Davorina Jenka .— ■
uvertura KOSOVO. Maxa 
Leehmana — KARAMA- 
BAMBULl, Bojana Adamiča 
— REZERVISTOVA USPA
VANKA in Hansa Koldiza — ; 
BELLA ITALIA.

»Bravo Jugoslavija!«

Mojstrsko in doživeto igro ra- i 
venskega orkestra so italijanske 
množice navdušeno spremljale 
in nagrajevale z viharnimi j 
aplavzi ter s klici »Bravo Jugosl- 
via!« Ob skladbi BELLA TEA- i 
LIA. ki združuje popularne ita
lijanske melodije, je množica j 
dobesedno zaplesala po trgu in s 
ploskanjem udarjala ritem svo
jim meldoijam. Na solističnih 
mestih skladb, kjer je mojster 
evropskega obsega, ravenski 
rojak Stanko Arnold stoje 
»zapel s svojo trobento«,'so 
množice zadrževale dih, nato pa 
so planile v nezadržijive aplavze. 
Zahtevale so še dodatne igre in 
Ravenčani so za zaključek svo
jega sodelovanja dodali 
skladbo jugoslovanskega skla
datelja Ščerbeka MOJA DO
MOVINA. Koncert, ki je trajal 
od 16. do 20. ure po italijanskem 
času, je zaključil orkester kara
binjerjev iz Rima. Orkester so 
izmenoma vodili trije dirigenti, 
ki so si izmenjavali dirigentsko 
palico s posebnim ceremonia

lom, kot bi izmenjavali vojaško 
stražo. Njihova igra je bila abso
lutno vrhunska, vendar resnici - 
na ljubo rečeno, takih aplavzov 
in priznanj publike ni izzvala in 
doživela, kot jih je doživel ra
venski orkester. Ponovno je bilo 
videti, da najbolj strokovno 
usposobljeni glasbeniki igrajo 
absolutno po orkestrskih pred
logah z vsemi predpisanimi fine
sami, ne zlijejo pa v glasbeno 
delo toliko svoje duše in svojih 
čustev, kot jih zlijejo amaterski 
igralci, ki jasno tudi morajo 
imeti vse strokovne kvalitete.

Po zaključku koncerta je 
množica še oblegala oder jugo
slovanskega orkestra in mladi 
igralci so se z. mladimi poslušalci 
sporazumevali v angleščini, v 
skromni italijanščini in / gesta
mi. ter sklepali medsebojna 
poznanstva in si pisali naslo
ve za nadaljnje pismene pove
zave. Starejši poslušalci in čla
ni italijanskih orkestrov pa so se 
zanimali za sistem našega glas
benega šolstva, za poti, po kate
rih oblikujemo orkestre s tako 
različno starostno in socialno 
strukturo. Za večino teh ljudi je 
bilo nerazumljivo, kako morejo 
sestavljati tako kvaliteten in 
homogen ansambel igralci iz 
vseh vrst fizičnih in intelektual
nih poklicev.

Orkester ravenskih železarjev 
je s tem nastopom častno pred
stavil Jugoslavijo in pokazal, da 
je kulturna raven paših narodov 
na taki višini, da lahko posega s 
svojimi umetniškimi dosežki v 
mednarodno konkurenco. Ne 
moremo pa ob tem primeru 
mimo 'dejstva, da gre za tako 
umetniško višino orkestra priz- 
nan je tudi sindikatu železarne, 
njenemu vodstvu in vsem nje
nim delavcem, ki zavestno, mo
ralno in materialno podpirajo 
svoj orkester.

Tone Lotrič

Sindikalnim organizacijam in samoupravnim organom

ZNAČKE OB JUBILEJU 
SAMOUPRAVLJANJA
V serijah so tudi značke z likom tovariša Tita

NOVO: SERIJA Z 42 ZNAČKAMI V JEZIKIH NARODOV 
IN NARODNOSTI JUGOSLAVIJE

Posamezne značke in komplete vam bomo poslali po pošti, 
in sicer po vrstnem redu prispelih naročil. Naročniki iz Ljub
ljane lahko posamezne značke in komplete dvignejo v knjigarni 
Delavske enotnosti, Ljubljana, Tavčarjeva 5.

V kompletu je po 6 zlatih, 
srebrnih in bronastih značk 
z likom tovariša Tita (skupaj 
18), po 6 zlatih, srebrnih in 
bronastih značk s petero
krako zvezdo — simbolom 
samoupravljanja (skupaj 
18) in 6 značk — rdečih s 
peterokrako zvezdo, sim
bolom samoupravljanja.

Zaradi velikega zanima
nja za značke ob 30-letnici 
samoupravljanja, v dveh 
kompletih s 4 in 6 značkami 
(z likom tovariša Tita in pe
terokrako zvezdo, simbo
lom samoupravljanja), smo 
se odločili, da ponudimo 
osnovnim sindikalnim orga
nizacijam in samoupravnim 
organom še komplete z 42 
značkami v vseh jezikih na 
rodov in natodnosti Jugo
slavije.

Pri naročilu kompletov z 
42 značkami imajo do 27. ju
nija 1980 prednost osnovne 
sindikalne organizacije in 
samoupravni organi, ki lahko 
omenjene komplete podarijo 
najzaslužnejšim sindikalnim 
aktivistom in samoupravljav
cem.

CENA KOMPLETA Z 42 
ZNAČKAMI JE 850 DINAR
JEV.

Sporočamo tudi, da imamo 
na zalogi še posamezne znač
ke — rdeče, simbol samo
upravljanja po 20 dinarjev, ter 
komplete s 4 in 6 značkami po 
80 oziroma 150 dinarjev za 
komplet.

Izdelavo značk z likom tovari
ša Tita in napisom -»Josip Broz 
Tito — 30 let samoupravljanja« 
v reliefni izvedbi — delo aka
demskega kiparja Vlada Herlje- 
viča iz Zagreba, je odobril Zvez
ni sekretariat za pravosodje in

organizacijo zvezne uprave št. 
04/5-336/1-180-02, z dne 10. 
marca 1980, v skladu z zako
nom o uporabi lika in imena 
predsednika republike Josipa 
Broza Tita.

•-----------------------------------------------------------------—— Odreži in pošlii —
NAROČILNICA

Pri ČGP Delo — TOZD DELAVSKA ENOTNOST, Ljubljana. Dalmati
nova 4, nepreklicno naročamo naslednje značke — komplet z likom 
tovariša Tita in s simbolom samoupravljanja:
1 .. .... posameznih značk — simbol samoupravljanja po 20 din
2 ..................i.... kompletov s 4 značkami po 80 din za komplet
3. ............ kompletov s 6 značkami po 150 din za komplet
4.................... kompletov s po 42 značkami po 850 din za komplet

Naslov naročnika

Račun bomo poravnali v zakonitem roku.

Datum ................ 1980

Žig

Podpis naročnika


